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شاهکارچشمبادامیها

با اینکه زلزله سنگینی در ژاپن رخ داده 
اما فقط ۴۸ نفر جان شان را از دست داده اند
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بدو، بدو مشغول انجام برخی امور بودم 
که یکی از خبرنگاران روزنامه زنگ زده، 
می پرســد: »تا کی می خواهید خبر آن 
عذرخواهی را روی سایت روزنامه باقی 
نگاه دارید؟« من که حواسم جایی دیگر 
و گوشــم به گفته های خبرنگار بود، در 
حالی که جا خورده بودم، پرسیدم: »کدام 
عذرخواهی؟ مگر کســی هم از کسی 
عذرخواهی می کند؟« می خندد و می گوید: 
»پس بگو چرا این قدر این خبر عذرخواهی 
برای شما عجیب و نادر بوده که همچنان 
در سایت باقی مانده است؟« و من هنوز 

نمی دانم قصه چیست!
اول: موضوعــی که خبرنگار مطرح کرد 
و ذهن من را بــه هم ریخت )آن قدر به 
هم ریخت که همان کنار خیابان سایت 
روزنامه را مرور کــردم( باز می گردد به 
اواخر آبان ماه سال جاری: روز ۲۷ آبان، 
شبکه اینترنت کشور به ویژه اینترنت ثابت، 
به صورت مقطعی با اختــال رو به رو 
شد که بعد از مدتی این اختال برطرف 
شد. اما شرکت ارتباطات زیرساخت در 
اطاعیه ای اعام کرد؛ اختال در شــبکه 
اینترنت به دلیل اختال در شــبکه انتقال 
استان تهران بوده که حل شده است. روابط 
عمومی شرکت ارتباطات زیرساخت گفته 
بود، به دنبال ایجاد اختال در شبکه انتقال 
استان تهران از ســاعت ۹ و ۴۵ دقیقه تا 
۱۰ و ۲۵ دقیقــه در ارائه ترافیک داخل و 
بین الملل اپراتورهای کشور اختالی رخ 
داد. شرکت ارتباطات زیرساخت کشور 
بابت  از هموطنان  ضمن عذرخواهــی 
اختال ایجاد شده تاکید کرد خوشبختانه 
با تاش همکاران و کارشناسان فنی این 
شــرکت، اقدامات لازم انجام و شبکه به 
حالت عادی بازگشت و هیچگونه اختالی 
در شبکه ارتباطات زیرساخت وجود ندارد. 
همان روز، نت باکس خبری منتشر کرد با 
این مضمون: »اینترنــت ایران برای زمان 
کوتاهی با اختال شدید روبرو شده بود 
و به ۵۷ درصد سطح عادی کاهش یافته 
بود.« ما هم تیتر زده بودیم: »در اتفاقی نادر 

یک وزارتخانه از مردم عذرخواهی کرد!«
دوم: بگذریم که آن عذرخواهی با گران 
شــدن اینترنت کاً از اذهان پاک شد و 
به اصطاح خیلی گــران برای مردم آب 
خورد اما حقیقتاً چرا باید به جایی برسیم 
که عذرخواهی یک مســئول، یک نهاد، 
یک دستگاه، یک وزارتخانه از مردم تا این 
حد عجیب و نادر باشد که تبدیل به تیتر 
ثابت سایت یکی از روزنامه های کشور 
شود؟ اصاً این روزها که همه )از صدر تا 
ذیل( از گرانی اینترنت بی کیفیت ناراحت 
و عصبانی هستند کســی عذرخواهی 

نمی کند؟!
ســوم: قضیه، شوخی - شوخی بیخ پیدا 
کرد. دست از دویدن ها و تاش کردن ها 
کشیدم و سری زدم به تلگرام و کلید واژه 
»استعفا« را جست و جو کردم. استعفای 
سرمربی های پرسپولیس و سپاهان، استعفای 
رئیس اتحادیه کسب وکارهای مجازی و 
استعفای رئیس سازمان سنجش، از جمله 
استعفاهایی بود که در این چند وقت اخیر 
خبرساز شده بود. در فقره ی استعفای آقای 
گل محمدی که به سلطان استعفاء دادن 
شهره است، حرفی ندارم، نظری درباره ی 
فوتبال سپاهان  تیم  استعفای ســرمربی 
اصفهان نیز ندارم اما در باره ی اســتعفای 
رئیس سازمان سنجش که بینی و بین الله، 
مسئولیت شناسانه بود می شود به برخی 
موضوعات اشــاره کرد؛ یکی آن که با 
استعفای »عبدالرسول پورعباس« موافقت 
نشــد. دیگر آن که همان استعفاء باعث 
شد تا پرونده ی متقلبان احتمالی کنکور که 
اینک دانشجو هستند )از جمله در رشته های 
پزشکی( بررسی شود. سوم این که، واقعی 
بودن این استعفا برای جامعه نه تنها تازگی 

داشت که آرامش بخش نیز بود.

شما استعفاء بدهید
ما می گوییم موافقت نکنند!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

صفحه 2

حملهبه»لیجائهمیونگ«،
سیاسیاماغیرسازمانیافته!

آیااقداماتبذرپاشنمایشیاست؟ پرتاب به 100 سال قبل؛ 
4حتی بلیط اتوبوس هم پیدا نمی شود

ادامه در صفحه 4

آفتاب یزد: دولت بر اساس قانون باید تا اواخر تیر 
هر ســال، قیمت گندم را برای سال زراعی جدید 
که از ابتدای مهر آغاز می شــود، اعلام کند. امسال 
امــا تا کنون تاخیری بیــش از ۵ ماهه در عمل به 
این تکلیف قانونی اتفاق افتاده اســت و گندمکاران 
در ماه های گذشته در حالی فعالیت کرده اند که از 
تصمیم دولت برای چگونگی خرید محصولات خود 
بی خبر هســتند. حالا در این شرایط، اخبار ضد و 
نقیضی نیز در مورد موعد نهایی اعلام قیمت گندم 
منتشر می شود. روز دوشنبه، کاظم خاوازی قائم مقام 
وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه دهمین نمایشگاه 
نهاده های کشاورزی به خبرنگاران گفته بود که نرخ 
خرید تضمینی گندم، تا »پایان هفته« اعلام می شود 
)مهر(. اما دیروز احســان خاندوزی وزیر اقتصاد و 
ســخنگوی اقتصادی دولت در یک نشست خبری 
مدعی شد که قیمت گندم تا »پایان هفته آینده« 

به صورت رسمی اعلام خواهد شد.
این در حالی اســت کــه شــورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی، روز ۲۳ شهریور )با تاخیری 
بیــش از ۵۰ روز(، نرخ خرید تضمینی گندم و ۳۲ 
محصول اساسی را تصویب کرده بود. دولت نیز یک 
هفته فرصت داشت که قیمت های مصوب را تایید 

و رسانه ای کند اما این اتفاق هنوز رخ نداده است.

< وقت اضافه هم تمام شده است
غلامرضا نوری قزلجه عضو کمیسیون کشاورزی، روز 
پنجشــنبه ۳۰ آذر اعلام کرد که با توجه به تاخیر 
چند ماهه در اعلام قیمت گندم، مجلس به دولت 
یک هفته برای این کار فرصت داده بود که همان روز 
به پایان رسید. حالا پنج روز هم از آن موعد گذشته و 
نه تنها دولت نرخ مصوب را اعلام نکرده است که بین 
سخنان مسئولان در مورد تاریخ نهایی انتشار آن هم 
هماهنگی وجود ندارد. این در حالی است که همین 
حــالا هم دولت تاخیری ۵ ماهــه و نیمه در اعلام 
قیمت خرید تضمینی گنــدم دارد و موعد قانونی 
اعلام این نرخ در واقع در تیر امسال به پایان رسیده 
است. حتی اگر تاریخ را از زمان تصویب قیمت ها در 
شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی در نظر 
بگیریم، باز هم باید در روزهای ابتدای مهر، تکلیف 
موضوع مشخص می شد. در واقع موعد دولت برای 
اعلام قیمت گندم ماه ها پیش به پایان رسیده است 

و حالا شاید وقت اضافه هم تمام شده باشد.
برخی فعالان صنفی و نمایندگان مجلس دلیل این 
تاخیر را اختلاف نظر میان مقامات دولتی در مورد 
نرخ مصوب می دانند؛ نرخی که اخبار غیررســمی 
آن را ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام کرده اند. چندی 
پیش، خبرگزاری صدا و ســیما به نقل از علیرضا 
نظری نماینده مجلس وجــود اختلاف نظر میان 
سازمان برنامه و بودجه و وزارت جهاد کشاورزی در 
این مورد را تایید کرد. داوود منظور، رئیس سازمان 

برنامه و بودجه نیز اصل وجود اختلاف را پذیرفته بود. 
دیروز اما عطاالّل هاشمی رئیس بنیاد ملی گندمکاران 
دلیل دیگری را برای تاخیر چند ماهه در اعلام قیمت 
گندم مطرح کرد. بر اساس گزارش باشگاه خبرنگاران 
جــوان او در این مورد گفت: »برآوردها حاکی از آن 
اســت که لایحه پیشنهادی دولت در قانون بودجه 
مبنی بر خرید گنــدم یارانه ای خبازان علت اصلی 
تاخیر در اعلام نرخ گندم اســت.« هاشمی توضیح 
داده است، در لایحه بودجه ۱۴۰۳ دولت خود را تنها 
موظف به خرید میزان گندم یارانه ای می داند که باید 
به نانوایی ها تعلق بگیرد، »درحالیکه این امر دیدگاه 
خوبی نیست چرا که منجر به سردرگمی کشاورزان 

و بی عدالتی و تبعیض می شود.«
بــه گزارش تجارت نیوز، دولت هر تصمیمی در این 
زمینه داشته باشد، تاخیر چند ماهه در اعلام قیمت 
گندم توجیهی ندارد و کارشناسان را نگران کاهش 

سطح کشت گندم کرده است.

< باز هم ناهماهنگی، باز هم جفا به مردم
اختلاف نظر و ناهماهنگی دولتی ها و مسئولان در 
مورد مســائلی که برای مردم حیاتی است از جمله 
مسائل اقتصادی نوعی جفا در حق جامعه محسوب 
می شود. یک ماه پس از تکمیل کابینه الیاس نادران، 
نماینده اصولگرای مجلس با اشاره به این موضوع که 
»جمع کردن بزرگان اقتصاد در دولت خوب است اما 
مهمتر از آن هماهنگی تیم است« خطاب به رئیسی 
گفت: »رئیس جمهور محترم به صراحت اعلام کند 
که مسئولیت اقتصاد کشــور در دولت با کیست؟ 
راهبردها و نقاط کلیدی خط مشی اقتصادی کشور 
را چه کسی تعیین می کند؟ به شدت از پراکندگی 
آقایان نگرانیم«. این همان انتقادی بود که چند ماه 
بعد احمــد خرم وزیر راه دولت اصلاحات هم به آن 
اشــاره کرد و گفت: »تیم اقتصادی دولت با شش 
مدعی سکانداری ناهماهنگ به نتیجه نمی رسد«. 
موضوع اما فقط به انتقادات منحصر نبود. در آذرماه 
هنگامی که محســن رضایی معاون وقت اقتصادی 
دولت »خبر خوش آذرماه« را اعلام کرد، معلوم شد 
که این ناهماهنگی ها تا چه اندازه وسیع است. خبر 
خوش رضایی در آذرماه سال گذشته به ثمر ننشست 
اما او وعده داد که در دی ماه همان سال یارانه نقدی 
به ۲۵۰ هزار تومان افزایش یابد که آن هم بلافاصله 
از سوی سخنگوی اقتصادی دولت تکذیب شد و هیچ 
وقت به مرحله اجرا نرسید. در دی ماه سال ۱۴۰۱ 
یکی از اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح 
کرد: »تصمیمات اقتصادی که امروز پاشــنه آشیل 
پیشرفت ما در کشور است، باید خیلی پخته، خیلی 
سنجیده و خیلی هماهنگ اتفاق بیفتد اما متاسفانه 
شاهد ناهماهنگی هایی در دولت هستیم؛ به طور مثال 
همین ناهماهنگی اخیــر در افزایش و زمان اجرای 
افزایش یارانه ها بود که توسط معاون اقتصادی رئیس 

جمهور یک عددی و یک زمانی اعلام شد اما توسط 
وزیر محترم اقتصاد تکذیب شد. می بینیم که مکرراً 
این کشــمکش وجود دارد، باز هم معاون اقتصادی 
عددی را مطرح می کنند و سازمان برنامه و بودجه 
به یک شکل دیگر این یارانه ها را تعریف می کند. ما 
هم به عنوان نمایندگان مردم نمی دانیم کدامیک از 
این موضوعات صحیح است، بالاخره آقای رئیسی به 
عنوان رئیس جمهور باید یک نفر را به عنوان مبنا 
برای مردم مشخص می کردند که البته قبلا هم اعلام 
کردند که وزیر اقتصاد به عنوان سخنگوی اقتصادی 
هســتند؛ اما گاهاً شاهد این ناهماهنگی ها بودیم و 
متاســفانه این ها جز آسیب چیزی برای جامعه ما 
ندارد.« این انتقادات بــه روزنامه های حامی دولت 
هم کشیده شد و در همان روزها روزنامه اصولگرای 
فرهیختگان نوشت: »ناهماهنگی تیم اقتصادی دولت 
که از تضاد فکری اعضای اقتصادی کابینه نشــأت 
می گیرد، کار را برای دولت سیزدهم در آینده سخت 
می کند؛ زیرا در اجرایی شــدن ایده های اقتصادی 
تمامی ظرفیت های دولت آن گونه که باید پای کار 
نمی آیند.« با این حال در مقابل این قبیل انتقادات 
که از سوی اصولگرایان و اصلاح طلبان ابراز می شد، 
سید ابراهیم رئیســی حرف دیگری می گفت. وی 
در پانزدهم دی ماه همان ســال صراحتا اعلام کرد: 
»هماهنگی کامل تیم اقتصادی دولت از جمله نقاط 
قوت دولت است اما متاسفانه بدلیل عدم اطلاع رسانی 
دقیق و به هنگام، برخی ها تلاش می کنند، اینگونه 
موارد را به عنوان نقاط ضعف مطرح کرده و در اذهان 

عمومی به نوع دیگری جلوه دهند.«

< ناهماهنگی های جدی
ناهماهنگی ها و بلاتکلیفی ها با جدی شدن حذف ارز 
ترجیحی به اوج خود رســید. در این شرایط حذف 
محســن رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور و 
سید صولت مرتضوی معاون اجرایی رئیس جمهور از 
کمیسیون اقتصادی دولت هم باعث تعجب شد و هم 
نشان داد که در تیم اقتصادی بیش از ناهماهنگی، 
اختلاف وجود دارد. هر چند سعی شد که این خبر 
توجیه شود و دلیل این حذف را مشغله بیش از حد 
رضایی و موتضوی عنوان کنند، اما منتقدان پرسیدند 
که کدام مشغله برای معاون اقتصادی رئیس جمهور 
بالاتر از حضور در کمیسیون اقتصادی دولت است؟! 
در این شرایط، این بار محمد مخبر معاون اول رئیس 
جمهور به میدان آمــد و با قاطعیت اعلام کرد که 
»تیم اقتصادی دولت در اوج هماهنگی است«! وی 
تصریح کرد: »هیچ مشکلی در تیم اقتصادی دولت 
وجود ندارد و طرح موارد نادرست در تیم اقتصادی 
دولت شــیطنت برخی رسانه هاست. تیم اقتصادی 
دولت در اوج هماهنگی مشغول فعالیت هستند و 
برخی شــایعات در مورد ناهماهنگی تیم اقتصادی 

کذب محض است.«

آفتاب یزد در گفت و گو با محسن جلیلوند، استاد روابط بین الملل، 
به بهانه سوء قصد در کره جنوبی، مناسبات سیاسی، 
نظامی و اقتصادی شرق آسیا را بررسی می کند

در سکوت یا کم توجهی بهارستان پیرامون چای دبش، آلودگی هوا، دریاچه ارومیه، حقآبه هیرمند، گرانی اینترنت، تورم و گرانی صورت گرفت:

جدال خودرویی اما بی فایده  دولت و مجلس

»معجزه«ترکیه
درگردشگری!
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قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

ولادت حضرت زهرا)س( و روز زن مبارک باد

نایب رئیس کمیسیون حقوقی:

عضو مجمع نمایندگان استان کرمان:

نامهقالیبافبهرئیسی

درخصوصبارمالی

لایحهحجابوعفاف

ناایمنبودنخودرورا

دلیلدرگذشت

دخترنخبهفوتبالیست!

مجلسنامه؛
آنچهوکلایمردمگفتند

آفتاب یزد
تلفنی

گهــی  آ
می پذیرد

09128197782

در تاریــخ ســوم ژانویــه ۲۰۲۰ مصــادف با 
۱۳دی ماه ۱۳۹۸ ســردار پاســدار حاج قاسم 
سلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی به همراه ابومهدی المهندس 
معاون حشدالشعبی، حسین پورجعفری، هادی 
طارمی، شــهروز مظفری نیا، وحید زمانیان و 
سایر اتباع عراقی، حوالی ساعت یک و بیست 
دقیقه بامــداد در نزدیکی فرودگاه بین المللی 
بغداد در کشــور عــراق، طی یــک عملیات 
تروریستی به وسیله یک فروند پهپاد آمریکایی 

نقطه زن مورد هدف قرار گرفته و ترور شدند.
حضور سردار پاسدار حاج قاسم سلیمانی در 
کشــور عراق، بنا به دعوت کشور میزبان و به 
نمایندگی از جانب جمهوری اســلامی ایران 
صــورت پذیرفته بود و ســفر وی به عراق در 
راستای وظایف بین المللی و همچنین قوانین 
داخلی جمهوری اسلامی، برای ملاقات رسمی 
بــا مقامات عراقــی و مقابله با پدیده شــوم 

تروریسم انجام شده بود.
در فاز اطلاعاتی این عملیات عناصر اطلاعات 
آژانس مرکز آمریکا معروف به سیا با استفاده 
از منابع و گروه های مستقر در فرودگاه دمشق 
و بغداد، جزئیات دقیق پرواز حامل ســپهبد 
قاسم سلیمانی را کســب کردند و به محض 
فــرود هواپیمای ایربــاس A۳۰۰ در بغداد، 
مختصــات مربوطه به انتقــال فرمانده قدس 
 ســپاه و همراهــان وی را به ارتــش آمریکا 

منتقل کردند.

ترور دیپلمات 
و پیگیری دیپلماسی

جهانگیر نیکخواه
حقوقدان

یادداشت-1

برخلاف ذوق زدگی حامیــان دولت برگزاری 
جلســاتی تحت عنوان همفکــری به میزبانی 
روسای جمهور و ســران احزاب مرسوم است. 
یعنــی در دولــت قبل هم چندبــاری چنین 
جلساتی برگزار شد. جلســه دو روز قبل میان 
رئیس دولت و سران احزاب نیز حاوی نکاتی بود 

که می توان تیتروار اینگونه شرح داد:
- چه این جلســه و چه جلسات قبلی همگی 

تشریفاتی هستند و نه کاربردی.
- جلسه اخیر دچار یک تشنج نسبی شد که با 
پادرمیانی رئیســی رفع شد؛ موضوع هم بر سر 
انتخابات۱۳۸۸و جدل بین محصولی وزیر وقت 

کشور و ربیعی از اعضای ستاد موسوی بود.
- جاگــذاری مهمانان هم از حاشــیه های دیگر 
بود. نشستن آقا تهرانی دبیرکل جبهه پایداری در 
نزدیکی رئیسی به عقیده برخی ناظران نشان دهنده 

عمق پیوستگی این دولت و جبهه پایداری بود.
- مشخص نیست کدامیک از دعوت شدگان به 
جلسه نیامدند اما حضور اصلاح طلبان در این 

جلسه انتقاداتی را از آنان به همراه داشت.
- اصلاح طلبان حاضر در جلسه از برگزاری این 
جلسه خشنود و راضی بودند هرچند که تاکید 

داشتند جلسه کاربردی نیست.
- گفته می شود در جلسه مذکور ابراهیم رئیسی 
انتقاداتی را به شــورای نگهبان مطرح کرده که 
همین موضــوع کام اصلاح طلبــان حاضر را 

شیرین کرده است!
- ختم کلام هم اینکه از دل این جلسات نانی 

برای مردم پخته نمی شود!

حامیان دولت ذوق زده
اصلاح طلبان خوشحال!

سید علیرضا کریمی

یادداشت-2

ادامه در صفحه 4

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

بدشکلی
جمجمهنوزاد،
عارضهاینادر
ولیناتوانکننده
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ان شاءالله تا عید موضوع خودروهای وارداتی حل می شود!

نشست »رئیسی« با احزاب 
در گفتگوی آفتاب یزد با حسین کنعانی مقدم، 
دبیر کل حزب سبز و فعال اصولگرا بررسی شد

ازمنتهیالیهراست
تامنتهیالیهچپ؛
همهدعوتشدهبودند
صفحه 4

قیمت گندم چه زمانی اعلام می شود؟

مسئله ای به نام اختلاف نظر دولتی ها
قیمت گندم با گذشت سه ماه و نیم از سال زراعی جاری هنوز مشخص نیست و همچنان اخبار ضد و نقیضی از زمان اعلام آن منتشر می شود
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1601- به نظر اگر کسی صلاحیت وی برای 
انتخابات تائید نمی شود امکان ندارد در این 

مورد هم از مردم نظرسنجی کنند؟ 
1610- وزی��ر خارجه طالبان مدعی ش��ده 
پایین کش��یدن تابلوها به زبان فارس��ی در 
افغانس��تان کار اشخاصی مغرض است. حالا 

طالبان با این مغرض ها برخورد کرده؟! 
1621- آمار 7/5 میلیون بیس��واد در کشور 
اگر صحت داش��ته باش��د واقعا حیرت انگیز 
اس��ت. بعید اس��ت چنین چی��زی و آماری 

دقیق باشد. 
1631- بس��یاری از کارشناس��ان از نح��وه 
ردصلاحیت ها در انتخابات ناراضی اند و آن را 
مخالف اصل رقابتی بودن انتخابات می دانند. 
1501- کمب��ود س��وخت در سیس��تان و 
بلوچس��تان وجود دارد. در برخی ش��هرهای 

آن مردم در صف های طولانی می ایستند. 
1520- آقای محسن هاشمی فرزند مرحوم 
آی��ت الله رفس��نجانی می گوی��د طرف��داران 
جبه��ه... انتخابات را زینتی می دانند. به نظر 
ما هم حتما اینها س��رمایه گذاری خوبی هم 

برای زینتی کردن انتخابات می کنند. 
ف��ولاد  بازنشس��تگان  و  کارگ��ران   -1541
اعتراض��ات صنف��ی دارند به ش��رایط خود 
معت��رض هس��تند. حت��ی تجمع مش��ترک 

برگزار کردند. 
1421- آق��ای رحیم پ��ور ازغ��دی به فرض 
هرچ��ه ک��ه از آق��ای روحانی گلای��ه دارید 
درست باشد آیا کس��ان دیگری نیستند که 
باید از آنها هم گلایه کنید؟ چش��م تان فقط 

به آدم های دولت قبل دوخته شده؟ 
1431- اینکه اعلام ش��ده در پیامک کشف 
حج��اب فقط راننده خود مس��ئول دانس��ته 
می شود درس��ت نیس��ت. گاهی یک راننده 
متوجه حجاب مس��افر نیس��ت. نباید قربانی 

بی مبالاتی یک نفر دیگر بشود. 
1445- ش��هردار تهران می گوی��د در مورد 
سگ گردانی در پارک ها می گوید باید ببینیم 
جریان چیس��ت؟ ای��ن موضع یعن��ی آنقدر 

پیچیده است؟ 
1341- وجود کودکان کار در ش��هرها شاید 
از منظر عمومی چیز جالبی نباش��د اما آنها 
که مقصر نیستند باید ریشه پدیده کودکان 
کار بررس��ی ش��ود و فکری ب��رای علاج آن 

بکنند. 
1401- انتشار اخبار چای و فساد مربوط به 
آن یک واقعیت تلخ اس��ت. کسی هم در این 
م��ورد بزرگنمایی نکرده. واقعیت این فس��اد 

بزرگ است! 
1410- حیرت انگیز اس��ت ب��ه خاطر رکود 
مس��کن برخ��ی از معاملات مس��کن دچار 
مش��کل ش��وند و بنگاه دارها رو ب��ه کار در 
تاکس��ی اینترنتی بیاورند! واقعا اقتصاد ما به 

کجا رسیده؟ 
1301- چند سال است بیشترین شوک های 
تورمی در کش��ور ایجاد ش��ده. متأسفانه در 
آینده هم با لایحه بودجه دولت ش��وک های 

جدیدی را باید تجربه کنیم. 
و  کارگ��ران  ش��هرها  برخ��ی  در   -1321
بازنشس��تگان از معوق��ات و مطالب��ات خود 
گلایه دارند به دردهای آنها رسیدگی نشده. 

تکلیف اینها چه می شود. 
1221- افرادی بانف��وذ در جریان انتخابات 
دخالت های زی��ادی می کنن��د. اینها دنبال 
مش��ارکت بالا در انتخابات نیستند چون به 

نفع آنها نیست. 
1241- حیرت انگی��ز اس��ت ای��ن همه در 
خیابان ه��ا ش��اهد نوازن��دگان و خوانندگان 
خیابانی هس��تیم که مردم را شاد می کنند. 
چرا صادق بوقی در رش��ت این همه معروف 

و رسانه ای شد؟ 
1141- موضع گیری ه��ا در مقابل رفتارهای 
اخیر روس��یه قابل تقدیر اس��ت. چ��را باید 
نس��بت به برخی رفتارهای روس ها سکوت 

کنیم؟ 
1201- چرا قبلا می گفتند حجاب بان ها در 
مترو خودجوش هستند حالا عنوان می شود 
زیر گروه یک نهاد هس��تند؟ تناقض گویی ها 

به خاطر چیست؟ 
1110- خیلی حیرت انگیز است که روزنامه 
جوان اعلام کرده انتش��ار اخبار فس��اد چای 
دب��ش بزرگنمایی ب��ود. می خواهن��د افکار 
عموم��ی را در آس��تانه انتخاب��ات مش��وش 
کنند. چرا برخی رسانه ها دنبال توجیه فساد 

هستند؟ 
1121- اخیرا موضوع فساد در واردات برنج 
هم مطرح ش��ده. ظاهرا ارز وارداتی برنج هم 

مسئله دار بوده. واقعا چه خبر است؟ 
1131- اگر قرار باش��د همسان سازی حقوق 
بازنشس��تگان با افزایش مالیات همراه باشد 
پس ش��اهد ش��وک تورمی خواهی��م بود و 

افزایش حقوق ها عملا بی اثر می شود. 
1031- مگ��ر ت��ا ح��الا در ادارات حج��اب 
رعایت نمی ش��ده که حالا عن��وان می کنند 
دستگاه های نظارتی امر به معروف در برخی 

ادارات راه اندازی شده؟ 
1041- بای��د دی��د ش��اهد چ��ه طیف های 
سیاس��ی در انتخابات خواهیم بود چه میزان 
از اش��خاص م��ورد اعتماد م��ردم و محبوب 

مردم در انتخابات حاضر خواهند شد. 
1102- جالب است این بنرهایی که جلوی 
سفارت روسیه نصب شده. فکر نمی کردیم در 
مقابل س��فارت روسیه هم عکس العمل هایی 

نشان داده شود. ایول دارد! 
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روی خط آفتاب 
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واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفتاب یزد � رضا بردس�تانی: مجلس در دوازدهمین روز از زمس��تان، میزبان وزیر 
صم��ت بود و رئیس کل بانک مرکزی. جدال ها خودرویی بود و نطق ها هم به نوعی به 

خودروهای وارداتی ربط پیدا می کرد.
نماینده ای گفت:» اصرار بر اس��تمرار توزیع نامتوازن امکانات نمک بر زخم کهنه مردم 
است«، رئیس مجمع نمایندگان کرمان هم مدعی شد:» مافیای خودروسازی را مقصر 
فوت ورزش��کار نخبه بم می دانم«. کاظم دلخ��وش هم همچنان پیگیر مبحث واردات 
بی رویه برنج بود:» واردات 700 میلیون دلاری برنج طی 5 ماه گذشته با وجود مخالفت 
مع��اون اول رئیس جمه��ور«. نماینده اردبیل می گوید:» ۸50 هزار تن س��یب زمینی 
روی دست کشاورزان مانده است«. مالک شریعتی نیاسر هم می گوید:» صنعت خودرو 
 در آلودگ��ی هوا و ناترازی انرژی متهم اصلی اس��ت«. نوروزی، نماینده علی آباد گفت:
» مجل��س گلایه چندین س��اله م��ردم در مورد کیفی��ت و قیمت خودرو را ش��نید/

خودروس��ازان داخلی علیرغم حمایت ها کیفی��ت را ارتقا ندادند«. معرکه گردان اصلی 
اما نماینده مرودشت بود، رشیدی کوچی که گویا در شبکه های اجتماعی به او تهمت 

بخشی از مافیای خودرو بودن زده و او را خشمگین کرده بودند!

<واردات خودرو؛ قانونی که 19 ماه مسکوت گذاشته شد!
این نماینده ی مجلس اما حرف های قابل تأمل و تلخی زد: » رشیدی کوچی با اشاره 
به گذشت 19 ماه از تصویب قانون واردات خودرو گفت: آقای علی آبادی باید به صورت 
دقیق پاسخ دهد که در این مدت چند خودرو وارد کشور شده، چند خودرو پلاک شده 
و مردم از آن اس��تفاده می کنند، چه تعداد خودرو در حال ترخیص از گمرکات کشور 
اس��ت و چه تعدادی نیز ثبت سفارش شده است.« نماینده مردم مرودشت و پاسارگاد 
و ارس��نجان در مجلس در ادامه با اش��اره به سوال دوم خود از وزیر صمت بیان داشت: 
آیین نامه واردات خودروهای کارکرده سه ماه است که در هیئت دولت تصویب شده و 

وزیر نیز نگاه مثبت به آن داشته اما هنوز ابلاغ نشده است.«
رش��یدی کوچی، صحبت های خود را اینگونه ادامه داد: وی با طرح این س��وال که چرا 
فرایند قیمت گذاری خودروهای وارداتی بالا در نظر گرفته شده است، گفت: خودروی 
1۸ هزار دلاری در بازار 35 هزار دلار قیمت گذاری می شود و قیمت آن در بازار واقعی 
تا 100 هزار دلار می رود که باید پرسید آیا دولت اراده اصلاح این روند را دارد یا خیر؟ 
رش��یدی کوچ��ی در ادامه با بیان اینکه ایران خودرو و س��ایپا به مردم ظلم می کنند، 
یادآور شد: خریداران 170 تا 300 میلیون تومان هزینه خودرو را پرداخت می کنند اما 
خودروسازان بعد از یکسال می گویند خریداران باید 500 میلیون تومان دیگر پرداخته 
و خودروی ثبت سفارش شده خود را نیز تغییر دهند و علت افزایش قیمت خودرو نیز 

مشخص نیست و همه اینها زورگویی به مردم است.

<برای نخود و لوبیا ارز دارید برای خودرو ندارید؟!
رشیدی کوچی در بخش دوم سخنان خود بعد از ارائه بخش اول سخنرانی وزیر صمت 
گفت: واردات خودرو با حضور آقای علی آبادی در رأس وزارت صمت، تسریع شده اما 
با کاهش قیمت مواجه نبوده ایم که همه اینها ناش��ی از عرضه قطره چکانی ارز، تعرفه 
گذاری های وحشتناک و اظهارات نسنجیده اعضای هیئت دولت با رسانه ها است. عضو 
کمیس��یون امور داخلی کشور و ش��وراها در مجلس در ادامه با بیان اینکه ارز در همه 

بخش ها اعم از چای و نخود، لوبیا وجود دارد اما به حوزه خودرو که می رس��یم، ارزی 
وجود ندارد، خطاب به فرزین رئیس بانک مرکزی گفت: چه کس��ی گفته ش��ما برای 
واردات خودرو ارز بدهید؟ ما گفتیم از ارز با منشأ خارجی استفاده شود، نه ارز ناشی از 

صادرات؛ همچنین پیشنهاد دادیم از ارزهای خانگی مردم استفاده شود.
وی افزود: این در حالی اس��ت که بانک مرکزی همه این راهکارها را کنار گذاش��ته و 
می گوی��د من باید پول بدهم که ندارم اما باز هم با حضور در کمیس��یون می گوید ما 
9 میلیارد دلار برای صنعت خودرو گذاش��ته ایم در حالی که اگر تنها یک تا 2 میلیارد 
دلار به واردات خودرو تخصیص داده می شد بسیاری از مشکلات حل می شد. رشیدی 
کوچی با بیان اینکه ما در کنار انتقادها، پیشنهادها و راهکارهایی نیز برای حل موضوع 
واردات خودرو داش��ته ایم، یادآور ش��د: اگر ایرانیان خارج از کش��ور حتی صرفا برای 
خویش��اوندان خود نیز خودرو وارد کنند، بخش اعظمی از مش��کلات حل می شود اما 
با همین موضوع مطرح ش��ده نیز می گویند جلال رش��یدی کوچی ب��ه دنبال واردات 

خودروی لوکس است.
این نماینده م��ردم در مجلس یازدهم در ادامه با بیان اینکه خودروی 15 هزار دلاری 
در دنیا خودروی لوکس محسوب نمی شود، عنوان کرد: این خودرو با تعرفه های 150 
تا 200 درصدی به 40 هزار دلار می رس��د و این خودرو را تبدیل به خودروی لوکس 
می کند. وی اضافه کرد: مردمی که تویوتا کرولا 700 میلیون تومانی را با تعرفه گذاری 
دولت 2 میلیارد و 200 میلیون تومان می خرند آن را در بازار آزاد به میزان 4 میلیارد 
تومان به فروش می رساند یعنی قیمت یک خودرو تا 90 هزار دلار افزایش می یابد و آن 

را لوکس می کند پس باید دولت تعرفه های خود را کاهش دهد.
رش��یدی کوچی در ادامه به موضوع مصرف بنزین اش��اره و بیان کرد: 3 سال است که 
می گویی��م، خودروی کم مصرف وارد کنید تا موضوع مصرف بنزین نیز حل ش��ود اما 
آقایان به سرعت وارد فاز مقایسه ایران و اروپا می شوند و می گویند علت ارزانی بنزین 
در ایران است؛ این در حالی است که باید هزینه و درآمدها را با هم بررسی کرد. نماینده 
مردم مرودش��ت در مجلس در ادامه با محاسبه میانگین مصرف و هزینه خانوار ایرانی 
و اروپایی یادآور شد: یک خانوار اروپایی یک بیستم درآمد ماهیانه خود را برای بنزین 
می دهد و در ایران نیز همین میزان صدق می کند و تفاوت در این است که در اروپا هر 
کس هر ماشینی که بخواهد را با قیمت مناسب سوار می شود اما ما در ایران مجبوریم 
خودروی بی کیفیت با مصرف 15 لیتر به ازای هر 100 کیلومتر س��وار شویم و همین 

نارضایتی ایجاد می کند.
وی در ادامه با اش��اره به هزینه های بالایی که دولت ب��رای مقابله با آلودگی هوا دارد، 
عنوان کرد: علت آلودگی هوا مردم نیس��تند بلکه خودروهای س��اخت ایران خودرو و 
سایپا است همچنین موتورسیکلت های تولید داخل که دولت از آنها غافل است بیش از 

خودروها آلودگی تولید می کنند.
رشیدی کوچی ادامه داد: اگر یک دهم هزینه ای که صرف مقابله با آلودگی هوا می شد 
به واردات خودروهای هیبریدی و برقی که مد نظر وزیر صمت هم هس��ت، اختصاص 
می یافت بخش اعظمی از مشکلات برطرف می شد اما دولت در عین حال که از همین 
مسائل ساده نیز غافل است با رسانه ها مصاحبه می کند؛ برای مثال رئیس سازمان برنامه 
و بودجه می گوید ارز برای واردات نداریم که همین باعث افزایش قیمت می شود و بعد 
رس��انه های نزدیک به دولت می گویند جلال رشیدی کوچی دروغ می گوید که قیمت 
خودرو 10 درصد افزایش داشته است و می گویند ناامیدی تزریق می کنم در حالی که 
دولت با عملکرد خود عامل ناامیدی مردم اس��ت. وی در ادامه با تأکید بر اینکه دولت 
باید جلوی خودروسازان داخلی را بگیرد، گفت: فردی عصبانی پس از پایان نمازجمعه 
این هفته جلوی مرا گرفت و کوئیک خود را نشان داد و گفت سال گذشته این خودرو 
را ب��ا قیمت 170 میلیون تومان ثبت نام ک��رده اما اکنون به او گفته اند برای واگذاری 
بای��د 320 میلیون تومان دیگر نی��ز واریز کند، در غیر این صورت همان 170 میلیون 
تومان س��ال گذشته خود را پس بگیرد. رشیدی کوچی اضافه کرد: همه اینها ظلم به 
مردم است و دولت نیز دائم از این خودروسازها حمایت می کند و آن را برابر با حمایت 
از صنعت داخلی می داند در حالی که عملکرد آنها هیچ خروجی برای مردم نداش��ته و 

رضایتمندی ایجاد نکرده است.

<فرجام جدال خودرویی اما بی فایده دولت و مجلس چه شد؟!
اگرچه رئیس مجلس در نهایت گفت:»تخصیص ارز برای واردات خودرو بر اساس لایحه 
دولت و تصویب مجلس و همچنین تصویب مجمع تشخیص مصلحت نظام، تبدیل به 
قانون شده است لذا قطعاً جلسه دیگری در صحن برای این موضوع تکرار نمی کنیم مگر 
اینکه به صورت جدی از مسیر قانونی واگذاری ارز به واردات خودرو را پیگیری کنیم.« 
اما تصمیم بر این ش��د تا مهلت سه ماه به وزارت صمت برای پیگیری موضوع واردات 
خودرو داده شود. در نهایت این که، این همه جدال اینگونه ختم شد که:»ان شاء الله تا 

عید این موضوع را پیگیری کنید تا حل و فصل شود.«

در سکوت یا کم توجهی بهارستان پیرامون چای دبش، آلودگی هوا، دریاچه ارومیه، حقآبه هیرمند، گرانی اینترنت، تورم و گرانی صورت گرفت:

جدال خودرویی اما بی فایده  دولت و مجلس
 انشاءالله تا عید موضوع خودروهای وارداتی حل می شود!

 

<نامه قالیباف به رئیسی درخصوص بار مالی لایحه حجاب و عفاف
نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس گفت: آقای قالیباف نامه ای به رئیس جمهور نوشتند که اگر دولت بار مالی لایحه 
عفاف و حجاب را بپذیرد خب دیگر نیاز به درصد بندی ندارد و اگر نه، ما باید به ش��ورای نگهبان بگوییم که مثلا ابتدا بودجه های 
تبلیغات و توسعه فکر و فرهنگ حجاب و عفاف مشخص شود و بعد احیاناً برخوردهای سلبی به اجرا درخواهد آمد. حسن نوروزی 
درخصوص آخرین وضعیت لایحه حجاب و عفاف و ایرادات و ابهامات وارد ش��ده به آن گفت: یک س��ری ایرادهای مطرح ش��ده از 
س��وی ش��ورای نگهبان ایرادهای هفتادوپنجی بود و ش��ورای نگهبان برای آن مواردی که نیاز به بودجه دارد به ما اعلام کردند که 
ش��ما مش��خص کنید مثلا موارد ایجابی آن را ابتدا قرار می دهید و سلبی ها را بعد قرار می دهید یا برعکس؟ و اینکه مشخص کنید 
که چه درصدی از موضوعات را در سال های اول، دوم و سوم می خواهید انجام دهید.وی ادامه داد: یک نامه ای هم آقای قالیباف به 
رئیس جمهور نوش��تند که اگر دولت بار مالی را بپذیرد، خب دیگر نیاز به این درصدبندی ندارد و اگر نه، ما باید به ش��ورای نگهبان 
بگوییم که مثلا ابتدا بودجه های تبلیغات و توسعه فکر و فرهنگ حجاب و عفاف و بعد احیاناً برخوردهای سلبی به اجرا درخواهد 
آمد. نماینده مردم رباط کریم در مجلس تصریح کرد: یک س��ری موارد هم بود که این ها ایرادات اصل 15 قانون اساس��ی بود که از 
عبارات و عناوین خارجی اس��تفاده ش��ده بود مانند استاندارد که ما تبدیل کردیم به معیار و... و قرار شد واژه های فارسی جایگزین 
شود.وی درباره زمان تعیین تکلیف لایحه نیز گفت: یک سری موارد هم شورا اعلام ابهام کرده بود که مبهمات را تا ماده 42 اصلاح 
کردیم و ان شاءالله الباقی مواد را در هفته جاری بررسی کرده و به اتمام می رسانیم و کار اصلاحات لایحه به پایان می رسد. نوروزی 
در واکنش به طرح مس��ئله دس��تکاری مصوبات و اینکه این مسئله قبلا از سوی اعضای کمیسیون تلفیق برنامه هفتم مطرح شده 
بود، گفت: خواهش ما از کسانی که مشاور هستند این است که به جای اینکه به نوعی نظرات خودشان را بر زحمت ها و تلاش های 

نمایندگان اعمال کنند، خودشان کاندیدا شده و نماینده شوند و نظرشان را به عنوان نماینده بنویسند./ایلنا

< زاهدی ناایمن بودن خودرو را دلیل درگذشت دختر نخبه فوتبالیست دانست
یک عضو مجمع نمایندگان استان کرمان در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: بنده خودروسازانی را که به عرضه خودروهای بی کیفیت 
می پردازند در از دست دادن نخبه ورزشکار مقصر می دانم و از پیشگاه مردم ایران و بخصوص مردم استان کرمان و بم عذرخواهی می کنم. 
محمدمهدی زاهدی در نطق میان دستور خود بیان کرد: میلاد بانوی دو عالم حضارت زهرا )س( و نامگذاری شایسته این روز با نام زیبای 
روز مادر و روز زن را به مسلمانان و هموطنان عزیزم خاصه مادران و زنان میهن عزیز اسلامی تبریک عرض می کنم. امسال چهارمین سالگرد 
شهادت حاج قاسم سلیمانی، یاران و همراهان این سردار رشید اسلام است. مردم دیار کرمان، پایتخت مقاومت جهان اسلام، آماده میزبانی 
از هموطنان و عاشقان زیارت مزار شهید سلیمانی و شهدای گلگون کفن کرمان، از اقصی نقاط کشور و جهان هستند. وی در ادامه اظهار 
کرد: بر خود لازم می دانم از سپاه پاسداران، بسیج، ارتش غیور جمهوری اسلامی ایران، نیروی فراجا و تمامی ارگان های دولتی، عمومی 
و بخش خصوصی و گروه های جهادی و مردمی و مسئولین گلزار شهدای کرمان که نسبت به تامین شرایط برگزاری مراسم سالگرد و 
راه اندازی موکب های پذیرایی از زائران حاج قاسم اقدام کرده اند، تشکر کنم. نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
دی ماه برای مردم استان کرمان پر است از اتفاقات دردناک و دلخراش از زلزله بم تا شهادت سردار سلیمانی و سردار پورجعفری، امسال و 
این روزها از دست دادن دختر نخبه فوتبالیست تیم ملی و تیم خاتون بم در اثر حادثه رانندگی که دلیل اصلی آن ناایمن بودن خودروی 
این نخبه ورزشی بود، به حوادث غم انگیز دی ماه نیز این حادثه اضافه شد. وی در ادامه تاکید کرد: آسیب از مافیای خودرو در این حادثه 
رخ داده و حوادث شبیه به آن مشهود است. تا کی نخبه ها و مردم کشور باید قربانی یک عده مافیای سودجوی اقتصادی باشند؟ زمانی 
که به گرفتن خودروهای شاسی بلند رانتی اعتراض کردیم دقیقا به همین دلیل بود. تا زمانی که نخبه های ما، جوانان ما و مردم ما امکان 
استفاده از خودروی ایمن ندارند، کارگزاران نظام به باور حقیر، استفاده از رانت برای استفاده از این گونه خودروهای شاسی بلند و به دنبال 
تامین منافع و رفاه و آس��ایش ش��خصی بودن حرام است. زاهدی فزود: دولت و خودروسازانی را که به عرضه این خودورهای بی کیفیت 
می پردازند در از دست دادن این نخبه ورزشکار مقصر می دانم و از پیشگاه مردم ایران و بخصوص مردم استان و بم عذرخواهی می کنم 
و در فرصت اندک باقی در این مجلس خواستار برخورد جدی با مافیای اقتصادی مخصوصا درحوزه خودرو هستم. وی در ادامه با تاکید 
بر اینکه جلوگیری و کارشکنی در واردات خودرو و انحصار در خودروسازی و شبکه توزیع خیانت به مردم و آسیب به امنیت ملی است، 
بیان کرد: دستگاه قضا، مردم ایران عاشق وطنشان هستند، مردم ایران به کشور علاقه مندند به پیشرفت کشور علاقه مندند و امیدوارند اما 
قبول کنیم برخی اتفاقات ناگوار اعتماد عمومی را خدشه دار کرده است. باور کنیم مبارزه با فساد و مفسدین و حامیان سیاسی شان نه تنها 
موجب افزایش اعتماد عمومی بلکه زمینه ساز مشارکت مردم در تمام عرصه ها از جمله انتخابات خواهد شد، اجازه دهیم مردم طعم شیرین 
عدالت و مبارزه با فساد را احساس کنند. این عضو مجمع نمایندگان استان کرمان در ادامه تصریح کرد: بارها اعلام کرده ام، مجدد نیز تاکید 
می کنم که از هر سرمایه گذاری سالم برای پیشرفت استان کرمان استقبال می کنم و دست سرمایه گذار برای ایجاد اشتغال و رونق تولید را 
می بوسم و اعلام می دارم در مسیر پیشرفت استان با هیچ فرد و جناحی اختلاف نداشته و نخواهد داشت ولی با صراحت اعلام می کنم که 
اگر برخی بخواهند به بهانه سرمایه گذاری به چپاول اموال عمومی و بیت المال چنگ بزنند حتما آن را افشا کرده و برای بازپس گیری اموال 
غارت شده بیت المال تلاش و مبارزه می کنم. وی در ادامه با اشاره به اینکه 5 دی ماه سالروز زلزله دلخراش بم است، تصریح کرد: حادثه 
غمباری که هزاران نفر از هموطنان عزیزمان جان خود را از دست دادند و هزاران نفر دیگر در غم از دست دادن بستگان در کنار خانه های 
ویران شده، اما امیدوار به آینده و مقاوم در برابر ناملایمات ایستادند. در همان سال تسهیلاتی برای بازسازی و ساخت منازل مسکونی به 
مردم با ضمانت دولت اعطا شد اما حجم خسارات و استضعاف مردم به حدی بود که توان بازپرداخت تسهیلات وجود ندارد. لذا از دولت 
محترم و بانک مرکزی درخواست می کنم نسبت به بخشش این تسهیلات اقدام کند. وی در ادامه در تذکری خطاب به وزیر ارتباطات، 
بیان کرد: در حالی که شعار دولت تکالیف قانونی، تاکید بر الکترونیکی و هوشمندسازی و ارائه خدمات برخط و با کیفیت است وضعیت 
نامطلوب کیفیت اینترنت کم بود که به ناگاه افزایش قیمت تعرفه ها نیز به آن اضافه شد که موجی از نارضایتی به همراه داشته است از 
جنابعالی می خواهم نسبت به ارائه اینترنت با کیفیت و مقرون به صرفه اقدام کنید. وی در ادامه در تذکری خطاب به وزیر جهادکشاورزی، 
بیان کرد: برقراری تعرفه صددرصدی صادرات پیاز موجب شده که کشاورزان کشور از جمله کشاورزان جنوب استان به سمت ورشکستگی 

رفته و سرمایه شان نیست و نابود شود. انتظار داریم که تجدیدنظر در تعرفه صادرات پیاز صورت گیرد. /ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.
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مفقودی
برگ س�بز س�واری پژو آر دی آی 1600 مدل 1385 رنگ یش�می به ش�ماره پلاک 122 ی 21 - ایران 1۹ و ش�ماره 
 موت�ور 1178500606۹و ش�ماره شاس�ی 134۹۹750 ب�ه ن�ام مهت�اب ملک�ی مفق�ود گردی�ده و از درج�ه اعتبار 

ساقط است.

شماره نامه: 1402856310110287۹۹
تاریخ ارسال نامه: 10 / 10 / 1402  ابلاغیه
خواهان: خانم لیلا یوس�فی به آدرس : تهران – خیابان اختیاریه جنوبی – کوچه ش�هریار پلاک 2 – واحد 2 خوانده: 
خانم مهناز یوس�فی به آدرس : کرج فاز 4 مهرش�هر – خیابان 404 ش�رقی-  پلاک 22 با عنایت به اینکه خانم لیلا 
 یوس�فی احدی از مالکین مشاعی پلاک ثبتی 15852 فرعی از 170 اصلی به موجب درخواست شماره 6240 مورخه 
21 / 8 / 1402 تقاضای افراز سهمی خود را از این اداره نموده اند و روز سه شنبه مورخه 10 / 11 / 1402 ساعت 10 صبح 
برای بازدید از محل وقوع ملک تعیین گردیده با عنایت به مراتب فوق و در اجرای ماده 18 آئین نامه اجرائی اسناد 
رس�می لازم الاجرا اخطار افراز یک نوبت در روزنامه رس�می جهت ابلاغ آگهی می گردد تا خواهان و خوانندگان در 
تاریخ مذکور در این اداره یا در محل وقوع ملک جهت بازدید از محل حضور ودر صورت عدم حضور مخاطبین این 

اداره فوق مقررات به وظیفه قانونی خود عمل می نماید. 
حسین رضا نوری شاد رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

 شناسه : 1633۹15 

مفقودی
شناس�نامه مالکیت و کارت خودرو پراید مدل 1383 رنگ نقره ای متالیک به ش�ماره ش�هربانی  38 ایران 1۹3 ب 
۹2 به ش�ماره موتور0063۹706 و ش�ماره شاس�ی S1412282184670 به نام مقصود غفاری مش�فق به شماره ملی 

428352۹516 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان اشکذر
10858 - علی مقیمی فیروزآباد س�ه دانگ مش�اع از ششدانگ یک قطعه باغ واقع در اشکذر بخش ۹ یزد موضوع سند عادی 

از مالکیت آقای ام کلثوم فتوحی فیروزآباد به مساحت 73۹.60 متر مربع تحت رای 140260321011001517 مورخ 1402/7/28
10858- سید عباس میرباقری فیروزآباد سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ واقع در اشکذر بخش ۹ یزد موضوع سند 
عادی از مالکیت آقای ام کلثوم فتوحی فیروزآباد به مساحت 73۹.60 مترمربع تحت رای 140260321011001521 مورخ 1402/7/28
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان فوق اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضائی تقدیم و گواهی طرح دعوی خود را 
به این اداره تسلیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: چهارشنبه 1402/10/13
تاریخ انتشار نوبت دوم پنج شنبه 1402/10/28

م.الف 262

برابر رای شماره 140260321006002638 هیئت اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم فاطمه نیکوئی نژاد یزدی 
فرزند حبیب اله بشماره شناسنامه 55۹۹4 صادره از یزد در ششدانگ خانه و باغ به مساحت 805.80 مترمربع بطور 
مفروز قس�متی از پلاکهای سه فرعی 143 اصلی و یک فرعی 147 اصلی بخش 7 یزد واقع در طزرجان خریداری از 
مالک رسمی آقای فرهاد هژبری فرزند غلامحسین محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: چهارشنبه 1402/10/13

تاریخ انتشار نوبت دوم: پنج شنبه 1402/10/28 
م.الف 476

سیدجمال جوادیان فیروزآبادی 
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان اشکذر 

از طرف امیرحسین جعفری ندوشن

علی اصغر کریمی 
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان تفت  

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

همه نطق ها، اخطارها، میان دستور ها و اظهار نظرات را زیر و رو 
کردیم؛ نه نشانی از چای دبش دیده می شود، نه گرانی ها)اقلام 
خوراکی و اینترنت(، نه تورم، نه خشکی دریاچه ارومیه، نه آلودگی 
هوا، نه پیگیری حقآبه هیرمند، نه مهاجران غیر قانونی و نه کمبود 
خودرویی  هوای  و  حال  امروز  مجلس  ها؛  استان  برخی  در  مرغ 

داشت آن هم بی فایده!



چهارشنبه  13 دی 1402    شماره  6760 بینالملل aftab.yz@gmail.com3 aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفتاب یزد - رضا بردستانی: یک استاد روابط بین الملل دانشگاه با بی اهمیت دانستن حادثه ی اخیر در کره 
جنوبی که طی آن »لی جائه میونگ« به ضرب چاقو مصدوم شد به آفتاب یزد گفت: در بسیاری از کشورهای 
شرق آسیا از جمله کره جنوبی ضمن آن که امنیت بالایی برقرار است اساسا چیزی به نام »فرهنگ خشونت«، 

»ترور سازمان یافته« و »تروریست های حرفه ای« نداریم.
محسن جلیلوند می افزاید: کره جنوبی و ژاپن به شدت تحت نفوذ آمریکا هستند و در راستای »مهار چین« 

حرکت می کنند.
این استاد دانشگاه می گوید: همه ی تلاش هایی که صورت گرفته از جمله پیمان نامه های نظامی که هر از گاهی 
اخبار آن منتشر می شود حکایت از آن دارد که این دو کشور )کره جنوبی و ژاپن( نقش پررنگ و بااهمیتی در 

استراتژی مهار چین بر عهده دارند.
جلیلوند با اشاره به اختلافات تاریخی میان ژاپن و چین و همچنین توکیو و مسکو بر سر مالکیت چند جزیره 
می گوید: این اختلافات اگرچه ریشه دار و دارای سابقه ی طولانی مدت تاریخی است اما هرگز این اختلافات به 

جنگ یا تنش های نظامی نزدیک نیز نخواهد شد.

< چاقو خوردن رئیس اپوزیسیون کره جنوبی
رئیس اپوزیسیون کره جنوبی از ناحیه گردن مورد حمله قرار گرفت. به گزارش شفقنا، رهبر اپوزیسیون حزب 
دموکرات کره جنوبی، لی جائه میونگ، در جریان بازدید از شهر بندری بوسان در جنوب این کشور با ضربات 
چاقو از ناحیه گردن زخمی شد. یک مقام حزب و یک مقام آتش نشانی به رویترز گفتند؛ لی که در انتخابات 
ریاست جمهوری ۲۰۲۲ شکست خورده است، هوشیار است و به بیمارستان دانشگاه محلی منتقل شده است.
یونهاپ نوشت: لی در حالی که در حال بازدید از محل یک فرودگاه پیشنهادی بود مورد حمله یک مرد ناشناس 
قرار گرفت. تلویزیون YTN گزارش داد که این حمله باعث زخمی حدود ۱ سانتی متری روی گردن او شده 
است. عکس های خبری نشان می دهند که مهاجم مردی ۵۰ یا ۶۰ ساله ای است که تاجی کاغذی با نام لی 

بر روی آن گذاشته است.
گزارش های خبری می گویند که او برای گرفتن امضا به لی نزدیک شد، سپس ناگهان به جلو رفت و به او حمله 

کرد. یونهاپ گفت ضارب به سرعت تحت کنترل درآمد و در محل دستگیر شد.

< ترور »آبه شینزو« با انگیزه های شخصی بود، ترور در کره جنوبی هم شاید همینگونه باشد!
انتشــار خبر حمله به، لی جائه میونگ که در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۲ شکست خورده بود ما را به 
یک سال و نیم قبل باز می گرداند جایی که »آبه شینزو« ترور شد. اگرچه بعدها مقامات توکیو اعلام کردند؛ 
سوء قصد به جان »آبه شینزو« که منجر به مرگ وی شد با انگیزه های کاملاً شخصی رخ داده و هیچ موضوع 

سیاسی و امنیتی در آن دخالت نداشته است.
محسن جلیلوند در گفت و گو با آفتاب یزد با اشاره به این که: »اساسا در شرق »فرهنگ خشونت« نداریم« 
خاطر نشــان می کند: »دور از ذهن نیست اگر این سوء قصد هم مانند ترور »آبه شینزو« از روی انگیزه های 

شخصی رخ داده باشد.
وی تأکید می کند: حتی اگر این سوء قصد که منجر به کشته شدن مضروب نشده، از روی انگیزه های سیاسی 
رخ داده باشد اما این که گمان کنیم این ترور یک ترور سازمان یافته و توسط گروه های تروریست طراحی و 

انجام شده، کاملاً فرض نادرستی است.
وی می گوید: این که یک نفر تا این حد به مضروب حادثه ی اخیر نزدیک می شــود و با ســلاح سرد اقدام به 

پیاده کردن تصمیم خود می گیرد دو مسئله را به ما یادآور می شود؛ یکی امنیتی که چنین فضایی را به وجود 
آورده است و دو دیگر این که شاید این سوء قصد حتی از روی جلب توجه رخ داده باشد.

< روابط ایران با کره جنوبی و ژاپن بهبود پیدا می کند؟
 محســن جلیلوند در واکنش به این پرســش آفتاب یزد که روابط ایران با سئول و توکیو مانند گذشته گرم 
خواهد شد یا نه؟ می گوید: اساساً روابط ایران با هر کشور جهان تابعی از روابط تهران با واشنگتن است حتی 

روابط تهران - پکن!
این اســتاد دانشــگاه با تأکید بر این نکته که: »تحریم دردسر کوچکی نیست« اظهار می دارد: نمی توانیم از 
چینی ها توقع داشته باشیم مراودات تجاری خود با آمریکا که روزانه بالغ بر ۱.۵ میلیارد دلار است را با مخاطره 
مواجه کنند که مثلاً با تهران در نهایت ۲۰ میلیارد دلار تبادل تجاری دارند. بقیه ی کشور ها نیز همین گونه اند. 

 همین عراق، همســایه ی غربی ما مگر رفتارهای ســختگیرانه ی خود برای مبادلات ارزی را در دستور کار 
قرار نداد.

توضیح این که، آقای جلیلوند در همان اوایل آغاز بحران غزه در مصاحبه ای با آفتاب یزد متذکر شده بود که این 
جنگ )حماس علیه اسرائیل( به زودی روی روابط ایران با همسایگان نیز تاثیر منفی خواهد گذاشت ازجمله 

عراق که به احتمال زیاد تغییراتی در پرداخت ها ایجاد کند.

< احزاب در کره جنوبی و ژاپن با تفکرات اقتصادی و نه سیاسی!
محسن جلیلوند با اشاره به جناح بندی های دقیق و منظم در فضای سیاسی کره جنوبی و ژاپن می گوید: در 
کشورهایی نظیر کره جنوبی و ژاپن، هم جناح بندی های سیاسی وجود دارد هم احزاب قدرتمندی حضور دارند 
اما یک تفاوت مهم با احزاب در دیگر کشورهای مثلًا خاورمیانه یا دیگر جاهای جهان دارند و آن این که، در 
سئول و توکیو، جنگ احزاب، جنگ اقتصادی و توسعه ای است و وقت خود را برای جدل های بی فایده سیاسی 

هدر نمی دهند!
 این استاد دانشگاه می افزاید: در این دو کشور، با مسئله فسادی که در سایه ی قدرت سیاسی به وجود آمده باشد

خیلی سختگیرانه و بدون گذشت برخورد می کنند که نمونه های بسیاری در رسانه ها قابل پیگیری است.

< شرق دور دچار بحران بزرگ می شود؟!
از محسن جلیلوند می پرسیم: آیا در یک چشم انداز ده ساله، شرق دور دچار بحران بزرگ می شود؟ شاهد جنگی 
خواهیم بود؟ این اســتاد دانشگاه در پاسخ می گوید: مهم ترین چالشی که ممکن است در شرق دور رخ دهد 

تصرف تایوان از سوی چین است که آن هم از طریق نظامی انجام نخواهد شد.
وی ادامه می دهد: اساساً با استراتژی روشنی که ایالات متحده آمریکا در مهار چین دارد، هر اتفاقی باید از کاخ 
سفید مدیریت شود اما ژاپن اخیراً دست به تغییراتی در ماهیت نظامی - دفاعی خود زده که حائز اهمیت است.

محسن جلیلوند با رد این موضوع که؛ ژاپنی ها اصلاً ملت صلح طلبی نیستند بلکه صلح به آن ها تحمیل شده 
و همچنان این کشور تحت اشغال ایالات متحده آمریکا است اظهار می دارد: اخیرا ژاپنی ها بودجه دفاعی خود 
را به میزان سه درصد رشد داده اند و شاید آمریکایی ها برخی از ادوات هسته ای خود را در ژاپن یا کره جنوبی 
به قصد مقابله با تصمیمات ضد آمریکایی مســتقر کنند ضمن آن که خود ژاپنی ها نیز در تلاش هستند تا 
بالاخره از زیر سیطره ی آمریکا بیرون آیند اما این به منزله ی همپیمان آمریکا نبودن نیست و کشورهایی نظیر 
ژاپن، کره جنوبی، استرالیا، نیوزیلند و حتی هند همچنان در بین متحدان شرق دور امریکا باقی خواهند ماند.

< آتشبازی کره ی شمالی دور یا نزدیک؟!
محسن جلیلوند با رد هرگونه آغاز جنگی از سوی پیونگ یانگ به آفتاب یزد گفت: کنترل و مهار »کیم« به 
دست مسکو و پکن است و این دو کشور اجازه ی اقدام نظامی علیه پایگاه ها، متحدان و ناوهای آمریکایی را به 
پیونگ یانگ نخواهند داد زیرا درگیر جنگ شدن این ناحیه از جهان ضمن آنکه بر اقتصاد بین الملل تأثیرات 
مخرب و زیان باری بر جای می گذارد بر اقتصاد چین نیز آثار مخربی بر جای خواهد گذاشت ضمن آنکه پکن 

می داند در رویارویی نظامی با آمریکا قطعاً بازنده است و نمی تواند به دستاوردی برسد.
جلیلوند در پایان خاطرنشان می کند: فضای سیاسی حاکم بر شرق آسیا با دیگر نقاط جهان قابل مقایسه نیست 
زیرا اصل در آن منطقه تجارت، بازرگانی و اقتصاد اســت و سوگیری های نظامی بیشتر از آن که تهاجمی و 

کنشی باشد صرفاً جنبه ی بازدارندگی دارد!

آفتاب یزد در گفت و گو با محسن جلیلوند، استاد روابط بین الملل، به بهانه سوء قصد در کره جنوبی، مناسبات سیاسی، نظامی و اقتصادی شرق آسیا را بررسی می کند

حمله به »لی جائه میونگ«، سیاسی اما غیر سازمان یافته!
در سئول و توکیو، جنگ احزاب، جنگ اقتصادی و توسعه ای است آن ها وقت خود را برای جدل های بی فایده سیاسی هدر نمی دهند!

< محسن جلیلوند با اشــاره به این که:»اساساً در شرق »فرهنگ 
خشونت« نداریم« خاطر نشان می کند: »دور از ذهن نیست اگر این 
سوء قصد هم مانند ترور »آبه شینزو« از روی انگیزه های شخصی 

رخ داده باشد

< تنــش و اختلافات میان توکیو، پکن و مســکو هرگز به مرحله ی 
رویارویی نظامی نخواهد رسید!

این نخســتین باری نیست که یمن در مسئله امنیت دریای 
سرخ نقش مهمی را ایفا می کند. یمن طی جنگ اکتبر ۱۹۷۳ 
نیز تنگه باب المندب را بست و به نیروهای دریایی مصر اجازه 
داد در آنجا مســتقر شوند. به گزارش ایسنا، به نقل از العربی 
الجدید، منطقه خاورمیانه از حدود چند هفته پیش شــاهد 
تنش هایی در حرکت کشتی هایی که به سمت اراضی اشغالی 
می روند و در کشتیرانی بین المللی است. برای همین آمریکا 
ائتلاف دریایی »بین المللی« را برای ممانعت از حملات ارتش 
یمن و تامین امنیت مسیرهای کشتیرانی بین المللی در دریای 

سرخ، تنگه باب المندب و خلیج عدن تشکیل داده است.
لوید آســتین، وزیر دفاع آمریکا ۱۹ دســامبر بعد از سفر به 
اراضی اشــغالی از آغاز عملیات بین المللی با مشــارکت ۲۰ 
کشــور برای تامین امنیت دریای ســرخ خبر داد. قرار بود 
انگلیس، کانادا، فرانسه، ایتالیا، هلند، نروژ، سیشل، بحرین و 
اســپانیا در آن شــرکت کنند و تحت نظارت نیروی دریایی 
مشترک )ســی ام اف( باشد و فعالیت آن بر امنیت در دریای 
سرخ متمرکز باشد. بعد از چند روز از اعلام تشکیل ائتلاف، 
کشورهای اروپایی از جمله فرانسه، ایتالیا و اسپانیا از پیوستن 
به آن امتناع کردند. هرچند که برخی کشورها مثل فرانسه در 
عملیات مقابله با حملات ارتش یمن از طریق پایگاه نظامی 

در جیبوتی و ناو لانگدوک شرکت می کنند.
پاریس رسما اعلام کرد که هرگز به این ائتلاف نمی پیوندد. 
وزارت دفاع فرانســه اعلام کرد که از تلاش های کنونی برای 
تامین امنیت دریای سرخ و منطقه اطراف آن حمایت کرده 
و ترجیح می دهد که کشــتی هایش تحت فرماندهی فرانسه 

باشند.
ایتالیا نیز متعهد به تقویت حضور نظامی خود در دریای سرخ 
شد و ناو سان ورجینیو را برای حمایت از کشتی های ایتالیایی 
اعزام کرد. ایتالیا اعلام کرد که این اقدام در راســتای حضور 

نظامی کنونی خود اســت نه در چارچــوب عملیات ائتلاف 
بین المللی.

اسپانیا اعلام کرد که در هیچگونه عملیات امنیتی در دریای 
سرخ شــرکت نمی کند مگر اینکه تحت نظارت اروپا یا ناتو 

باشد.
پدرو سانچز، نخست وزیر اسپانیا در مکالمه تلفنی با جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا اعلام کرد، نیــازی به ایجاد ماموریت 
جدید و مشخص برای حمایت از کشتیرانی در دریای سرخ 
نیست. چنین ماموریت ویژه ای باید دامنه فعالیت آن، ابزارها 
و اهداف ویژه آن که هیات های متخصص در اتحادیه اروپا آن 

را مشخص می کنند، واضح باشد.
مادرید همچنین اعلام کرد که مخالف گســترش ماموریت 
عملیات دریایی اروپایی آتلانتا اســت که از سال ۲۰۰۸ در 
خلیج عدن آغاز شــده است. مادرید تاکید کرد که ماهیت و 
اهداف ماموریت آتلانتا هیچ ارتباطی با اهداف دریای ســرخ 

ندارد.
دولت اســپانیا تاکید کرد که به صورت یک جانبه در چنین 
ائتلافی شرکت نمی کند و نهایت احتیاط را به خرج می دهد.

یولاندا دیاز، معاون نخست وزیر اسپانیا اعلام کرد، در شتاب 
کشــورهای غربی برای حمایت از تجارت دریایی بین المللی 
نفاق بزرگی نهفته است. این مسئله با ناتوانی آن ها در حمایت 
از غیرنظامیان در غزه در برابر حملات رژیم صهیونیســتی 
تناقض دارد. عدم مشــارکت این سه کشــور اروپایی در این 
ائتلاف اولین ضربه به آن محســوب می شود و در نتیجه این 
ائتلاف نمی توانــد با پویایی و تحرکی کــه آمریکا برای آن 
برنامه ریزی کرده بود به فعالیــت ادامه بدهد و در نهایت به 

آمریکا و انگلیس محدود خواهد شد.
دلایلی که مانع موفقیت واشنگتن می شوند عبارت است از: 
ائتلاف شــامل هیچ کدام از کشــورهای مجاور دریای سرخ 
نیســت. واشــنگتن بر مشارکت مصر و عربســتان به دلیل 
موقعیتی که در معادله این گذرگاه حیاتی دارند، حساب باز 
کرده بود. دلیل اینکه قاهره و ریاض در این ائتلاف شــرکت 
نکرده اند این است که نمی خواهند مشارکت آن ها به حمایت 
از امنیت رژیم صهیونیســتی تفسیر شــود. این ضربه ای به 
واشــنگتن است که از آغاز جنگ غزه برای تامین پشتیبانی 

عربی از اقدامات خود تلاش کرده است.
به نظر می رسد که تماس های مصر و ایران نیز نقش مهمی 
درعدم مشــارکت مصر در این ائتلاف داشــته است. منابع 
دیپلماتیک مصری اعلام کردنــد که قاهره به ضمانت هایی 
از سوی مســئولان ایرانی دست یافته مبنی بر اینکه بستن 

باب المندب تاثیری بر کانال سوئز نخواهد داشت.
واضح است که تهدیدی برای کشتیرانی بین المللی به صورت 
کلی وجود ندارد اما کشتی های اسرائیلی یا کشتی هایی که 
به سمت اراضی اشغالی می روند یا از آنجا می آیند در معرض 
حملات ارتش یمن هستند اما آمریکا بدون هیچگونه توجیهی 

جنجال بزرگی را در این باره ایجاد کرده است.
دلیل دومی کــه موجب عدم موفقیت ماموریت واشــنگتن 
برای تشــکیل نیروی امنیتی در دریای سرخ شده هدف این 
ماموریت است. بیشتر کشورهای ابرقدرت می گویند که هدف 
آمریکا تامین امنیت رژیم صهیونیستی است و این کشورها 
نگران واکنش های اعرابی هستند که با غزه اعلام همبستگی 

کرده اند. این مسئله درباره فرانسه و ایتالیا صدق می کند.

دلیل ســوم اختلاف آشکار با سیاست آمریکا در قبال جنگ 
غزه اســت. گروه های چپ گرا در اسپانیا موضع جدی را در 
حمایــت از غزه و مخالف با مواضع آمریــکا اتخاذ کرده اند و 
خواهان آتش بس به عنوان پیش شــرط برای مشارکت در 

هرگونه موضع بین المللی هستند.
رژیم صهیونیســتی از جنگ اکتبــر ۱۹۷۳ توجه زیادی به 
اهمیت این گذرگاه دریایی داشــته و نتوانسته به جای پایی 
در آن دســت یابد که آن را به باب المندب نزدیک کند. تنها 
در سال ۱۹۹۵ زمانی که اریتره در اشغال جزایر حنیش یمن 
در دریای سرخ شرکت کرد، این اتفاق افتاد. این مسئله ثمره 
روابــط با رئیس جمهور وقت اریتره بود امــا روابط با اریتره 
به رژیم صهیونیســتی برای تحقق هدفش مبنی بر اینکه به 
یک طرف اصلی در معادله کشتیرانی در دریای سرخ تبدیل 
شود، کمکی نکرد. برای همین امنیت دریای سرخ در دست 
اعراب باقی ماند و یمن، عربستان، سودان و مصر بر سواحل 
اصلی آن حکمرانی می کنند. هرچند که بنادر عصب و موصع 
اریتره و بندر ایلات رژیم صهیونیستی همچنان وجود دارند 
اما بنادر اریتره و اراضی اشغالی اهمیت بنادر استراتژیک عربی 
را ندارند. باب المندب و کانال ســوئز دو گذرگاه اجباری برای 
کشتیرانی در دریای سرخ هستند. برای همین فعالیت بندر 
ایلات حدود ۸۵ درصد از حملات انصارالله یمن تأثیر پذیرفته 

است.
بر اســاس آمارها بین ۱۲ تــا ۱۵ درصد از تجارت جهانی از 
طریق دریای سرخ انجام می شــود. همچنین بارگیری بین 
هفت تا ۱۰ درصد نفت جهانی و هشــت درصد گاز طبیعی 
از طریق این گذرگاه آبی صورت می گیرد و این مقدار بسیار 

زیادی است که چه بسا پیامدهای خطرناکی بر تجارت جهانی 
داشــته باشــد. تجارت جهانی در حال حاضر از تنش های 
 میان واشــنگتن و پکن و تحریم های غرب بر روســیه تاثیر 

پذیرفته است.
تغییر مسیر کشتی ها از دریای سرخ به راس الرجا الصالح در 
آفریقا منجر به تاخیر دو هفته ای برای بارگیری می شــود و 
هزینه های بیش از یک میلیون دلار را برای یک سفر اضافه 
می کند. در نهایت زمان اضافی و هزینه های اضافی منجر به 
افزایش قیمت سوخت می شود و تاثیر منفی بر فراهم کردن 

کالاها در کشورهای اروپایی دارد.
بر اساس آمارهای قبلی میزان تجارت سالانه از طریق دریای 
ســرخ حدود یک تریلیون دلار است که شــامل نفت، گاز، 
کالاهای غذایی و خودروها می شود اما بر اساس ضمانت های 
صادر شده از ارتش یمن تجارات جهانی از این تحولات تأثیر 

نخواهد دید.
این ضمانت ها برای ادامه کشتیرانی بین المللی کافی نیست. 
صاحبان کشتی ها و شرکت های بین المللی نگران درگیری های 
مسلحانه به دلیل تردد فشرده گشت های آمریکایی و انگلیسی 

و تصمیم رژیم صهیونیستی برای مداخله هستند.
رسانه های رژیم صهیونیستی پیشتر از دودستگی در کابینه 
رژیم صهیونیستی درباره پاسخ مناسب به حملات انصارالله 
یمن خبر دادند. بر اســاس گزارش روزنامه هاآرتص در اواخر 
نوامبر برخی از مسئولان در تل آویو معتقدند که نباید به این 
حملات پاسخ داد اما تیم دیگری نیز معتقدند که باید به این 
حملات بر اســاس اینکه یک چالش بین المللی است، پاسخ 
داد و رژیم صهیونیستی نباید به تنهایی با آن مقابله کند. این 
حملات منجر به افزایش قیمت ها در سطح جهان می شود و 
در نتیجه بســیاری از کشورها را وادار به مداخله برای توقف 

آن می کند.

رئیس دفتر سیاسی حماس اعلام کرد، دشمن 
صهیونیســتی در تجاوزات خود بــه نوار غزه با 
نهایت وحشــیگری همه چیز را زیر پا گذاشته 
اســت. به گزارش ایسنا، »اســماعیل هنیه«، 
رئیس دفتر سیاســی این جنبش تاکید کرد، 
مردم فلسطین در نوار غزه همچنان در هشتاد 
و هشــتمین روز تجاوز نمونه هایی از پایداری و 

استواری را به نمایش می گذارند.
به نقل از شبکه خبری الجزیره، هنیه گفت: مردم 
ما با وجود همه دردها در نتیجه آوارگی، ویرانی ها 

و کشتارهایی که در معرض آن قرار دارند، مقاومت و ایستادگی خود را ثابت 
کرده اند. مردم ما با وجود شــکنجه ها و اعدام ها، مــردم ما در قدس و کرانه 
باختری مقاوم و استوار خواهند ماند و مقاومت خود را تجدید خواهند کرد. 
وی در ادامه تصریح کرد، مقاومت علی رغم همه تلاش های رژیم صهیونیستی 
برای انهدام مقاومت و بازگرداندن ســربازان اسیر شده، به سرنگونی اهداف 

دشمن یکی پس از دیگری ادامه می دهد.
رئیس دفتر سیاســی حماس تاکید کرد، حال مقاومت، رهبران و رزمندگان 
آن خوب اســت و دشمن در شرف شکست اســت و پیروزی نزدیک است. 
هنیه تصریح کرد، مردان مقاومت تانک ها و نفربرهای اشغالگر را به تابوت های 
سوخته شده تبدیل کردند و اسطوره های پایداری و مقاومت در برابر جهانیان 

شدند.
وی با بیان اینکه دشمن در تجاوزات خود به نوار غزه با نهایت وحشیگری همه 
چیز را زیر پا گذاشــته است، افزود، اسرای رژیم صهیونیستی تنها با شروط 
مقاومت آزاد خواهند شد. رئیس دفتر سیاسی حماس اعلام کرد: صحنه های 

پایداری مردم ما، بزدلی و دروغگویی دشمن را در میدان نشان داد.
وی افزود: اشــغالگر تبلیغ انتقال به مرحله سوم جنگ را آغاز کرده است که 
در آن دوباره در برابر رشادت های مقاومت های ما سرنگون خواهد شد. جنگ 
غزه زیر حملات مقاومت و ایســتادگی ملت ما متوقف خواهد شد و دشمن 
چاره ای جز تســلیم شدن در برابر اراده ملت ما و قدرت مقاومت ندارد. هنیه 

گفت: ابتکارات متعــددی دریافت کردیم و بر 
پایبندی خود به وحدت مردم، آرمان و انتخاب 

دموکراتیک تاکید کردیم.
وی تاکید کرد: روزهای کنونی دردناک است، اما 
می گذرد و با آن ظلم و ســتم می گذرد تا مردم 
ما دوباره به خانه هــای خود بازگردند و آنچه را 
اشــغالگر ویران کرده، از نو بسازند. مجاهدان ما 
تأکید می کنند که امروز و فردا متعلق به مردم 
و ملت ماست و ما هستیم که برای حال و آینده 
خود تصمیم می گیریــم. امنیت، ثبات و آینده 
زمانی در منطقه وجود خواهد داشــت که مردم ما به حقوق مشروع خود در 

کشور خود با پایتختی قدس دست یابند.
رئیس دفتر سیاســی حماس ضمن قدردانی از لبنان، عراق، یمن و تمامی 
 کســانی که از مردم فلســطین و حقوق آن ها حمایــت می کنند، خواهان 
کنار گذاشتن اســتانداردهای دوگانه درباره مسئله فلسطین و حقوق ملت 
فلســطین شد. وی همچنین از آفریقای جنوبی بابت شکایت از جنایت های 
رژیم صهیونیستی علیه ملت فلسطین در دادگاه کیفری بین المللی قدردانی 
کرد و گفت این شکایت اهمیت سیاسی و حقوقی دارد و امید است که تل آویو 

محکوم شود.
هنیه تاکید کرد، هرگونه تمهید در خصوص حل مســئله فلســطین بدون 
حماس و گروه های مقاومت، توهم و سراب است. حماس در سال ۲۰۲۴ در 
غزه خواهد ماند و این سال سال »وحدت فلسطین و آزادی اسرا« خواهد بود. 
وی تاکید کرد، جنگ غزه فلسطین را در برابر داده های جدیدی قرار داده است 

که تایید می کند آینده ای برای رژیم صهیونیستی در فلسطین وجود ندارد.
هنیه گفت: حماس از تشــکیل یک دولت وحدت ملی برای کرانه باختری و 
نوار غزه حمایت می کند. از همه گروه های ملی فلسطین حمایت می کند و 
تا زمان دســتیابی به دیدگاه ملی فلسطین، اجازه نخواهد داد هرج و مرج یا 
خلائی در غزه رخ بدهد. ما از پروژه ملی فلســطین مبتنی بر دموکراسی که 

شامل انتخابات و حکومت توافقی است، حمایت می کنیم.

تحلیلگر سرشــناس جهان عرب معتقد اســت که سال ۲۰۲۴ به عنوان 
ســالی در تاریخ ثبت خواهد شد که شــاهد آغاز روند فروپاشی شتابان 
رژیم اشغالگر و فروپاشی پروژه صهیونیستی خواهد بود که ۷۵ سال قبل 
اســتعمار غرب، به ضرر امت عربی و عزت و مقدسات آن، به تاسیس آن 

در سرزمین مبارک فلسطین کمک کرد. 
به گزارش ایســنا، عبدالباری عطوان، تحلیلگر سرشــناس جهان عرب و 
ســردبیر روزنامه رای الیوم در یادداشتی در این باره نوشت: مقاومت به 
رهبری جنبش حماس اولین دقایق ســال جدیــد میلادی را با بمباران 
تل آویو با بیش از بیست موشک آغاز کرد و سامانه های گنبدهای آهنین 
تنها تعداد معدودی از آن ها را رهگیری کردند و این مساله باعث شد که 
مقامات تل آویو بیش از دو میلیون شهرک نشــین را با ترس به پناهگاه ها 
بفرســتند. این؛ جشن پایان یک سال و آغاز سال دیگر در حالت وحشت 
بود و به عبارت بهتر پایان یک مرحله و آغاز مرحله ای جدید است که با 
مرحله قبل کاملا متفاوت بوده و برجسته ترین مشخصه آن یک پیروزی 
بزرگ برای ملت فلســطین و همه اعراب شــریف و مسلمانان در سراسر 

جهان است.
صهیونیســت ها مدعی اند مقاومــت در نوار غزه توان خود را از دســت 
داده و آن را با تجاوز، کشــتار، پاکسازی نژادی، شهادت حدود ۲۲۰۰۰ 
غیرنظامی، مجروح شــدن حــدود ۶۰ هزار نفر دیگر و آواره شــدن دو 
میلیون نفر ریشــه کن کرده اند، اما حقیقت این است که پاسخ موشکی 
۸۵ روز پــس از تجاوز صــورت گرفت که موید صلابــت این مقاومت و 
رهبری آن و همچنین ذکاوت ذهن هایی اســت که این حمله تاریخی را 

طراحی و با دقت و جسارت معجزه آسای بی سابقه آن را انجام دادند.
نتانیاهو و مربی صهیونیســت شــده اش جو بایدن در کنــار دانش آموز 
نژادپرســت شکســت خورده اش آنتونــی بلینکن به همــراه گروهی از 
ژنرال های ســابق، معتقد بودند که تجاوز به غزه یک »تفریح و گردش« 
خواهــد بود، درســت مانند تجــاوزات قبلی به اکثر اعــراب، دولت ها و 
ارتش هایشان که پرچم های تسلیم را در اولین ساعات جنگ برافراشتند، 
اما نتایج تجاوز به غزه خیره کننده و در عین حال شــوکه کننده بود. این 

تجاوز حدود ســه ماه است که ادامه دارد و طولانی ترین جنگ در منطقه 
نامگذاری شده است و این درحالی است که دشمن به هیچ یک از اهداف 
خود نرسیده و تنها دستاورد آن ریختن خون کودکان، زنان و سالمندان 
و ویرانی ۸۵ درصد خانه های غزه بوده است. به راستی که ملت فلسطین، 
ملت قدرتمندی هســتند که هرگز تسلیم نشده اند و تسلیم نیز نخواهند 

شد و اولین و آخرین کلمه در فرهنگ لغت آن ها مقاومت است.
رژیم اشغالگر اعتبار خود را از دست داد و »طوفان الاقصی« آمد تا وجهه 
و ســلطه آن را در گل و لای فرو ببرد و نشان داد که این رژیم آن »قلعه 
مستحکم« و »تسخیرناپذیر« ادعایی نیست و دیدیم که ارتشش قادر به 
محافظت از آن و شهرک نشینانش نبود و اگر هواپیمای آمریکایی نبود، 

فروپاشی بسیار سریع رخ می داد.
بــا وجود برخورداری از تجهیزات عظیم و کمک بیش از دو هزار تفنگدار 
آمریکایی، اما ارتش رژیم اشــغالگر نتوانست به هیچ یک از اهداف خود 
دست یابد، اهدافی که از جمله مهم ترین آن ها کوچاندن اجباری ساکنان 
نوار غزه به صحرای سینا و ساکنان کرانه باختری به اردن و ترور رهبران 
میدانی جنبش های حماس و جهاد اســلامی بود. دشــمن چیزی برای 
نمایش و لاف زدن در مقابل شــهرک نشــینان خود نیافت جز اینکه به 
خانه متروکه یحیی السنوار، رئیس حماس در اردوگاه خان یونس یورش 

ببرد و تنها یک لنِگه از کفش هایش را پیدا کرد.
علاوه بر این ناکامی های میدانی، اقتصاد رژیم صهیونیستی تا بدین لحظه 
حدود ۲۰ میلیارد دلار متضرر شده است و به دلیل شکست و آواره شدن 
بیش از نیم میلیون شهرک نشــین از شــمال و جنوب فلسطین اشغالی 
در آستانه ســقوط و فروپاشی است. وقتی شهرک نشینان به خیمه های 
نقب و ایلات در دوردســت ترین نقطه در جنوب فلســطین اشغالی فرار 
می کنند، این بدان معناســت که تاریخ به شــکل برعکس در حال تکرار 
است و این فرار به داخل سرزمین های اشغالی، مقدمه ای برای فرار نهایی 
صهیونیست ها به خارج از فلسطین با هدف جست وجوی پناهگاهای امن 
دائمی برای خود در اروپا، آمریکا، کانادا و استرالیا و شاید در میان اعراب 

سازشگر خواهد بود.

شکست واشنگتن در بین المللی کردن امنیت دریای سرخ

»۲۰۲۴«، سال زوال رژیم صهیونیستی هنیه: حماس از تشکیل دولت وحدت ملی برای کرانه باختری و نوار غزه حمایت می کند



آفتاب یزد: اگر دیروز پیــچ رادیو مجلس را باز می کردید حتما 
انتقاد های بی ســابقه یک نماینده مجلــس از بذرپاش وزیر راه و 
شهرسازی را می توانســتید گوش دهید.حاجی دلیگانی از اتفاقی 
بی ســابقه در کشــور خبر می دهد؛او تاکیــد می کند حتی بلیط 
اتوبوس )خط اصفهان- تهران( هم دیگر پیدا نمی شود چرا که وزیر 
راه و شهرســازی مشغول اقدامات نمایشی است و سراغ کارهایی 

می رود که از تلویزیون نشان می دهد.

< مسبوق به سابقه است
البتــه که معضل کمبــود بلیط مربوط به امروز و دیروز نیســت. 
سیرتکامل آن از کمبود بلیط هواپیما شروع شد و اکنون به کمبود 
بلیط اتوبوس رسیده اســت.موضوعی که به قول نماینده مجلس 
حتی طی 100 سال گذشته سابقه نداشته است و این یعنی وزیر 
جدید در حوزه حمل و نقل عمومی کشــور را به 100ســال قبل 

پرتاب کرده است!؟

< گزارش های میدانی چه می گویند؟
گزارش های میدانی حاکی از آن اســت که در ایامی که بسیاری 
از مســافران قصد سفر به شــهرهای مذهبی و یا سفر به عتبات 
را دارند، هیچ بلیتی در هیچ بخشــی پیدا نمی شــود و برخی از 
افراد که قصد ســفر دارند یا مجبور هســتند با خودروی شخصی 
یا تاکســی بروند و یا از طریق دلالان و واســطه گران با نرخ های 
بالا اقدام به خرید بلیت کنند. در این شرایط بسیاری از مسافران 
اعلام کرده اند که حتی برای خرید بلیت اتوبوس که پیش از این با 
مراجعه به پایانه ها می توانستند اقدام به خرید کنند، اکنون شرایط 

تغییر کرده است.

< دولت:کمبودی نیست
در خصوص مشکل بلیت اتوبوس داریوش باقرجوان مدیرکل حمل و 

نقل مسافر سازمان راهداری گفته است: مشکل کمبود بلیت وجود 
ندارد ما حتی تعداد ناوگان حمل ونقل خود را برای امسال افزایش 
1۲ درصــدی داده ایم اما به دلیل افزایش تقاضا و از ســوی دیگر 
به دلیل آنکه برخی از ناوگان امکان انجام مســافت های طولانی را 

ندارند، در برخی از مسیرها با کمبود ناوگان مواجه هستیم.

< نامه فعالان اتوبوسراني به وزیر کشور
این در حالیســت که در خردادماه و پس از مجوز افزایش قیمت 
بلیت اتوبوس، فعالان این حوزه در نامه اي به وزیر کشور با اشاره به 
انصراف از ادامه سرمایه گذاري در بخش مسافري یک پیشنهاد ارایه 
کردند: درخواست فروش ناوگان اتوبوس هاي بین شهري به دولت. 
در این نامه آمده بود: »در جلسات عالي ترابري کشور در بهمن ماه 
ســال گذشته پس از بررســي کامل و آنالیز مشخص شد پوشش 
هزینه هــاي مترتب به نگهداري اتوبوس نیازمند افزایش ســیصد 
درصدي )۳00( بلیت اســت. اما با رعایت حال مردم درخواســت 
تشــکل هاي صنفي مســافري به منظور تامین بخش کوچکي از 
هزینه هــاي مزبور افزایش صد درصــدي )100 درصد( نرخ بلیت 
در نیمه اول سال بود که این افزایش با در نظر گرفتن منافع ملي 
از طرف ســازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي شــصت درصد 
)۶0درصد( منظور و مقرر بود ابلاغ آن از اول خرداد ماه سال جاري 

انجام پذیرد و در کنار آن مجوز واردات اتوبوس جهت تنظیم نیاز 
کشور و قیمت نجومي آن عملیاتي شود. در یک اقدام شوك بر انگیز 
میزان ۲۹ درصد افزایش بلیت اعلام شــده که به هیچ وجه توجیه 
اقتصادي ندارد، لذا در صورتي که به جاي اعمال افزایش حداقلي 
شصت درصدي کماکان اصرار بر این افزایش غیر کارشناسي است 
بدین وســیله انصراف خود مبني بر پایان سرمایه گذاري در بخش 
مسافري اتوبوس را تسلیم و آماده فروش ناوگان خود به هر شخص 

یا نهاد حقوقي و حقیقي مدنظر دولت هستیم.«

< تعداد ناوگان اتوبوس آب رفته است
در عین حال، سخنگوي شــرکت هاي مسافربري کشور برخلاف 
گفته مقامات دولتی گفته اســت: ناترازي بلیت اتوبوس به خاطر 
نرخ پایین کرایه است. هزینه تمام شده نرخ بلیت در کنار ریسک 
بالاي سرمایه گذاري، کمبود قطعه و لوازم یدکي و گراني لاستیک 
باعث این وضعیت شــده است. گا هي لاستیک از ۶0 میلیون بالا 
مي زند. 1۵ هزار و پانصد دســتگاه دو سال پیش در سراسر کشور 
کار مي کرد، اما الان ۶ هزار و پانصد دســتگاه داریم. عامري بیان 
کرد: اتوبوس هاي جداشــده از سیستم شــرکت ها جذب برخي 
کارخانجــات و ادارات شــده اند. به همین خاطر در مســیر هاي 
مختلف کمبود اتوبوس داریم. وي در ادامه افزود: شرایط اقتصادي 
ما خیلي خراب اســت. در یک شــرایط عادي و وضعیت مطلوب 
مســلما مردم هم بیشتر سفر مي کنند. با این وسعت مملکت این 
تعداد اتوبوس خیلي کم اســت. در سال هاي متوالي تنها شعار ما 
حمایت از مســتضعفین بوده است و این اتوبوس ها هستند که با 
قیمت مناسب مردم را جابه جا مي کنند. باید شرایطي فراهم شود 
که این حداقل ها از دست مردم نرود. عامري در پایان خاطرنشان 
کــرد: دولت مي تواند گمرك را معــاف کند تا هزینه هاي اتوبوس 
پایین بیاید. دولت که ارز نــدارد، تنها کمکي که مي تواند به این 

صنف بکند، معافیت گمرکي است.

آفتاب یزد - رضا بردستانی: یک فعال سیاسی اصولگرا در گفتگو با 
آفتاب یزد ضمن تأکید بر متمایز بودن این نشست با نشست های مشابه 
اظهار داشت: »همین که همه سلائق حضور داشتند و به تقریباً تمامی 
طیف ها از راســت تا چپ فرصت سخن گفتن داده شد یعنی جلسه ی 

متمایز بوده است.«
حسین کنعانی مقدم، دبیر کل »حزب سبز« و نایب رئیس خانه احزاب 
ایران افزود: »با نگاهی به ترکیب نفرات حاضر در نشست می توان گفت 
نزدیک به تمامی جریان های فکری حضور داشــتند، از راست میانه و 
معتدل و تند گرفته تا چپ میانه و تند، از پایداری و شانا تا شریان و مبنا 

و این می تواند نقطه ی آغاز خوبی باشد.«
وی ادامه داد: »یکی از مطالب و مطالباتی که در این جلسه بسیار روی 
آن تاکید شــد، گلایه از رد صلاحیت ها و درخواست از رئیس جمهور 
برای اقناع شورای نگهبان مبنی بر تایید صلاحیت برخی از رد صلاحیت 
شــدگان بود که البته نه جایگاه رئیس جمهور اجازه ی چنین دخالتی 
می دهد و نه شــورای نگهبان قرار اســت تصمیم خود را با سفارش و 

توصیه ی آقای رئیسی تغییر دهد.«
کنعانی مقدم با توصیه به شورای نگهبان برای نشان دادن یک »نرمش 
قهرمانانه« در تایید صلاحیت ها، به نکته ی مهمی اشــاره کرد: »جای 
بحث دارد اما برخی که عدم نامنویسی و حضور در انتخابات را به دلیل 
سختگیری های شــورای نگهبان عنوان می کنند، بد نیست تا شورای 
نگهبان این دسته را تایید صلاحیت کند تا متوجه شوند اقبالی نزد افکار 

عمومی ندارند.«
دبیر کل حزب سبز همچنین با اشاره به ژست برخی که نمی آییم چون 
رد صلاحیت می شــویم می گوید: »حتماً شورای نگهبان درعدم تایید 
صلاحیت این گونه افراد اشتباه می کند و برای خود هزینه می تراشد زیرا 

این ها حتماً نمره ی مردودی از مردم دریافت خواهند کرد!«

< نشستن مرتضی آقاتهرانی کنار آقای رئیسی از پیش تعیین شده 
        و حاوی پیام معناداری بود

حسین کنعانی مقدم در پاسخ به این پرسش که: »نشستن آقاتهرانی کنار 
رئیس جمهور حاشیه ساز شد آیا این جانمایی عمدی و از پیش تعیین 
شده بود؟ گفت: تردید ندارم که چینش صندلی ها حداقل در تعیین جا 
برای آنانی که در صدر این نشست حضور داشتند کاملا از پیش تعیین 
شده بود ضمن آن که قرار گرفتن آقای آقاتهرانی کنار رئیس جمهور و 
حضور حداد عادل اندکی دور تر حاوی پیام شفافی بود که اهل سیاست 

به آسانی آن را دریافت کردند.
این فعال سیاســی اصولگرا در واکنش به این پرسش که؛ برخی دولت 
سیزدهم را تحت سیطره ی جبهه پایداری می دانند، نظر شما چیست؟ به 
آفتاب یزد گفت: این را همه می دانند من این موضوع را رو در رو نیز به 

برخی دوستان جبهه پایداری گفته ام.

< برخی، جلسه احزاب با رئیس جمهور را 
         تبدیل به عقده گشایی های سیاسی کردند

نایب رئیس خانه احزاب ایران با انتقاد از آن عده ای که این نشســت را 
تبدیل به عقده گشــایی های سیاسی کردند اظهار داشت: اگر درایت و 
مدیریت نشده بود حتماً جلسه متشنج شده بود اما با تدبر و تعقل، به 

خیر گذشت!
کنعانی مقدم با ذکر این مسئله که؛ سخنرانی نکردم و مطالب را مکتوب 
تحویل آقای رئیســی دادم گفت: اصلی که نباید فراموش شود، تأثیر 
شیوه های حکمرانی در جذب مشارکت مردمی است. وقتی جمعیت زیر 
خط فقر عوض کاهش، افزایش پیدا می کند، وقتی ناگهان اینترنت هم 
در کنار سایر اقلام گران می شود. وقتی مردم در معیشت واقعاً به زحمت 
می افتند. وقتی جراحی اقتصادی به کالبد شــکافی اقتصادی تبدیل 
می شود. وقتی تورم برای مدتی مدید روی اقلام مصرفی و اساسی باقی 
می ماند. وقتی مسکن به یک آرزو و خودرو به یک رؤیا تبدیل می شود 
طبیعی است مشارکت های اجتماعی، نه فقط در انتخابات که در سایر 

امور نیز کاهش پیدا می کند.

< هم اختلافات اصولگرایان با اصولگرایان مشهود بود 
         هم اختلافات اصلاح طلبان با اصلاح طلبان

حسین کنعانی مقدم در بخش دیگری از این گفتگو با اشاره به اختلافاتی 
که در احزاب اصولگرا و اصلاح طلب وجود دارد بیان کرد: وجود اختلافات 
را در همین جلســه نیز می شد دید اما دوستان هنر به خرج دادند و به 

روی خود نیاوردند.
وی ادامه می دهد: البته به این جمع بندی رسیده ام که اصلاح طلبان با 
تمام اختلافاتی که دارند در نهایت به یک »لیست واحد« خواهند رسید 

اما اصولگرایان حداقل سه لیست ارائه خواهند داد.
کنعانی مقدم همچنین خاطرنشان می کند: البته نحله ها و جبهه ها و 
گروه های تازه تأسیس در جناح اصولگرایی خواهند کوشید با چانه زنی و 

سهم خواهی، نقشی در مجلس دوازدهم داشته باشند.

< قویاً معتقدم دولت سیزدهم تحت سیطره ی جبهه ی پایداری است
این فعال سیاســی اصولگرا در واکنش به این پرسش که؛ برخی دولت 
سیزدهم را تحت سیطره ی جبهه پایداری می دانند، نظر شما چیست؟ به 
آفتاب یزد گفت: این را همه می دانند من این موضوع را رو در رو نیز به 

برخی دوستان جبهه پایداری گفته ام.

< رئیس جمهور را برای حضور در همایش احزاب دعوت کردیم قول دادند 
        اگر مجالی بود بیایند

حسین کنعانی مقدم همچنین به دعوت رسمی از آقای رئیسی برای 
شرکت در همایش احزاب کل کشور اشاره کرد و گفت: در این جلسه از 
آقای رئیس جمهور دعوت به عمل آمد تا در همایش احزاب کل کشور 

که اواخر همین ماه تشکیل می شود حضور داشته باشند که قرار شد در 
صورت داشتن وقت حتما شرکت کنند.

< ۳۰ درصد نمایندگان مجلس فعلی باقی خواهند ماند
حسین کنعانی مقدم با دســته بندی نمایندگان مجلس در سه گروه؛ 
کارمندان مجلس، موج سوارها و کسانی که با کارنامه و برنامه نماینده 
شــده اند گفت: تقریباً ۲0 درصد از نمایندگان تقریباً کارمند مجلس 
محسوب می شوند یعنی با هر درصد مشارکت و روی کار بودن هر دولتی 
به دلایلی همچون مســائل محلی، قومی و جغرافیای زیستی انتخاب 

خواهند شد.
وی با اشــاره به این که؛ معتقدم از نمایندگانی فعلی چیزی حدود ۳0 
درصــد باقی خواهند ماند افزود: در مجموع کارنامه مجلس به گونه ای 

است که اقبالی برای انتخاب مجدد خیلی از آن ها وجود ندارد.

< ۳۰ درصد پای کار، ۷۰ درصد خاکستری منجمد!
دبیر کل حزب ســبز در بخش دیگری از این گفتگو با اشــاره به این 
که؛ هنوز نظرســنجی های دقیق و موثقی انجام نشده تا میزان واقعی 
مشارکت معلوم شود گفت: در هر انتخاباتی، نزدیک به ۳0 درصدِ حضور 
به کســانی تعلق دارد که دغدغه ی حفظ نظــام دارند و وارد بازی های 
سیاسی نمی شوند اما همین ۳0 درصد نیز ممکن است در اثر کارنامه 
ضعیف دولت ها و مجالس، قهرگونه حاضر به شرکت نشوند، باقی می ماند 
۷0 درصدی که علاوه بر خاکستری بودن، منجمد هستند یعنی هیچ 
واکنشی نشان نداده اند که متوجه شویم مشارکت می کنند یا خیر اما در 
ادامه ممکن اســت با گرم تر شدن تنور انتخابات، مشارکت نیز افزایش 

پیدا کند.
کنعانی مقدم تأکید می کند: اساسً نشست احزاب و آقای رئیسی نیز 

مبتنی بر چهار اصل؛ رقابت، سلامت، امنیت و مشارکت تأکید داشت.

< ریاست جمهوری ۱۴۰۴ از مجلس ۱۴۰۲ می گذرد
حسین کنعانی مقدم در بخش پایانی این گفتگو اظهار می دارد: همیشه 
اینگونه بوده که دولت ها در مجالسی که در دوران آن ها تشکیل می شود 
دخالت می کرده اند حالا نیز علی رغم تمامی تکذیب ها، دولت در ترکیب 

مجلس حتماً نقش خواهد داشت منتها به دو موضوع باید توجه کنیم:
- یکی این که مجلس یازدهم هرچه بیشتر به انتخابات نزدیک می شود 

منتقد تر می شود و بیشتر در لاك اپوزیسیون فرو خواهد رفت.
- نکته ی دوم این که، مجلس با هر ترکیبی که شــکل بگیرد لابد قرار 

نیست تمام و کمال در اختیار دولت باشد.

< دولت چاره ای جز ترمیم کابینه و تغییر تیم اقتصادی خود ندارد
حسین کنعانی مقدم در پایان خاطرنشان می کند: خیلی ها می پرسند؛ 
رئیسی، یک دوره ای اســت یا دو دوره ای؟ پاسخ به این پرسش ساده 
اســت، دولت اگر در مشی و شیوه ی خود تغییری ایجاد نکند و اصرار 
داشته باشــد با همین تیم ادامه دهد قطعاً تک دوره ای خواهد بود اما 
با تغییر و ترمیم کابینه به ویژه تیم اقتصادی و ترمیم برخی تصمیمات 
نادرست در کنار سر و سامان دادن به معیشت مردم و اوضاع اقتصادی 

می تواند امیدوار باشد که یک دوره ی دیگر در پاستور باقی خواهد ماند.

< بحث آشتی ملی بسیار جدی است
وی همچنین با اشاره به موضوع »آشتی ملی« می گوید: در هر حال باید 
بپذیریــم در میان مردم، گروه ها و احزاب، دلخوری هایی وجود دارد که 
حتماً روی مشارکت در انتخابات تاثیر خواهد گذاشت به همین دلیل 
فکر می کنم این که روی آشتی ملی فکر کنیم بسیار مهم است. روی 

اشتراکات تأکید کنیم و اختلافات را به حداقل برسانیم.
کنعانی مقدم همچنین، ایجاد تغییر در اوضاع اقتصادی و معیشتی مردم 
را بسیار مهم می داند و می گوید: همین یک مسئله می تواند خیلی ها را 
ترغیب کند تا پای صندوق های رای بیایند وگرنه با این نشست ها قرار 

نیست تغییری در مشارکت در انتخابات حاصل شود!

< اگرچه آفتاب یزد تنهــا با یکی از حاضران 
در این نشســت دو و نیم ســاعته )نشست 
احزاب با رئیس جمهور( گفتگو کرد )حســین 
کنعانی مقدم( امــا رصد اخباری کــه از این 
جلسه در شــبکه های اجتماعی و رسانه های 
رسمی منتشر شده است حکایت از آن دارد 
که؛ تــلاش برای افزایش مشــارکت، گلایه 
از ردصلاحیت ها، نقد بــه عملکرد دولت و 
مجلس، تأکید بر تأثیر رد صلاحیت ها بر میزان 
مشارکت و تلاش برای حضور تمامی سلائق، 

نقاط مشترک گفته هایی بود که منتشر شد

< حســین کنعانی مقدم: دولت اگرچه شعار 
»جراحی اقتصادی داد اما این روزها مشــغول 
»کالبد شــکافی« است و نه جراحی اقتصادی، 
حداقل بررسی های میدانی می گوید مردم در 

شرایط بسیار سختی قرار دارند
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شما استعفاء بدهید
ما می گوییم موافقت نکنند!

ادامه از صفحه اول:
چهارم: سال ها است در رسانه ها می خوانیم؛ 
مدیران در جمهوری اسلامی، عملاً شناخت 
درستی از »اســتعفاء دادن« و »کارکردهای 
استعفاء دادن« ندارند به این معنا که، احساس 
می کنند اگر استعفاء بدهند خدای ناکرده دچار 
گناه کبیره یا عملی به شدت قبیح شده اند 
درحالی که استعفاء اساساً یکی از آیتم های 
مدیریت به شــمار می آید و تمام استعفاء 
دادن ها نیز بــه معنای ناکارآمدی و ناتوانی 
نیست. مضاف بر همه ی این ها، بلایی بر سر 
استعفاء دادن آورده ایم که این روزها هرکه 
استعفاء بدهد به خط و امضاء و رضایت خود 
نیز به منزله ی برکناری تلقی می شود همانطور 
که استعفاء دادن های برخی از وزرای کابینه ی 
رئیسی به جامعه چنین حسی را منتقل کرد. از 
آن سوی ماجرا نیز برخی که برکنار می شوند 
افکار عمومی فرض را بر این می گیرد که: 
فرد برکنار شده تخلفی مرتکب شده، حاضر 
به استعفاء دادن نشده و یا از انجام کاری که 
خلاف قانون بوده سرپیچی کرده است. پی 
می بینیم نه تنها استعفاء از درجه اعتبار ساقط 
شده که برکناری هم در مظان صدها سوءظن 

و اتهام است.
پنجم: نکته ی اساسی تر این که، همه ی این 
موارد در نهایت ریشــه در اعتمادزدایی از 
افکار عمومی دارد یعنی جامعه به جایگاهی 
رســیده که حتی واقعی ترین استعفاء دادن 
را نیز باور نمی کند کما این که برحق ترین 
برکناری ها را نیز جوری دیگر معنا می کند. 
داستان می دانید چیســت؟ این ها ثمره و 
نتیجه ی مقاومت کردن بی دلیل برای استعفاء 

دادن های ضروری و به موقع است!
ششــم: حال که بحث به اینجا رســیده، 
توصیه ای هم داریم برای اهالی قلم و رسانه 
و جامعه منتقدین. برخی در طول سال، هرجا 
لغزشی یا سوء مدیریتی دیدند یک نسخه ی 
عام می پیچند: »لطفاً استعفاء بدهید« و اما چرا 
به این سادگی، چنین نسخه ای می پیچند؟ 
چون می دانند جمیع مدیران و مسئولان اهل 
استعفاء دادن نیستند و چون می دانند کسی 
اهل استعفا دادن نیست پس عمداً این توصیه 
را چاشنی نوشتن ها و نقدهای خود می کنند 

تا در نوشته های بعدی، حسابی از خجالت 
طرف مقابل درآیند که اصلاً خیال می کنیم 
همین آسان توصیه به اســتعفاء کردن ها 
است که مدیران را یا می ترساند و یا سر لج 
می اندازد و این یعنی؛ دو سوی ماجرا به یک 

اندازه تقصیر کار هستند!
ششم: همه ی این هایی که به رشته ی تحریر 
درآورده شده، بدیهیات است، همه می دانند. 
پیچیده و نوآورانه نیست اما شنیدن خبرهای 
درگوشــی که؛ گفته اند ننویسیم، متهم به 
فسادنمایی شده ایم، می گویند با امنیت روانی 
جامعه بازی شــده و... آزاردهنده تر خود و 
اصل فساد است. یادآور شدیم که بگوییم؛ 
اگرچه با هر روز و هرساعت از فساد نوشتن 
قرار نیست این فقره ی تلخ و زشت، ریشه کن 
شود اما با ننوشتن نیز اوضاع بهتر نخواهد 
 شــد که هیچ؛ سخت تر و آزار دهنده تر نیز 

خواهد شد.
هفتم: طی ســه دهه ای که روزنامه داری 
می کنیم بســیاری همکارانی که داشته ایم 
قلم برداشته، با یا بدون ذکر دلیل استعفاء 
داده اند. ما نیز با برخی موافقت کرده ایم و با 
بعضی بسته به شرایط و مصالحی که درنظر 
می گرفتیم مخالفت. فکر می کنیم در باقی 
موارد نیز ماجرا بر همین منوال باشد منتها 
و از آن جایی که استعفاء دادن و برکناری 
در هم ادغام شــده، عملاً کسانی استعفاء 
می دهند که یا پیش تر برکنار شده اند یا به این 
جمع بندی رسیده اند که استعفاء ندهند باید 
تبعات برکناری را متحمل شوند. از این جا به 

بعد ماجرا، کار اندکی سخت می شود.
نکته ی هشــتم و آخر: خطابم به دوستان 
مسئولی است که بنا به هر دلیل در حوزه ی 
کاری خود موفق نبوده اند، نتوانســته اند، 
نشده، نگذاشته اند و... شما دو سطر استعفاء 
بنویس ما کمک می کنیم مدیر بالا دستی با 
آن استعفاء موافقت نکند می دانید چرا؟ چون 
بعضی اســتعفاء دادن - حتی صوری - به 
صورتی ملمــوس جامعه را آرام می کند و 
نکته ی مهم تر این که، فرهنگ استعفاء دادن 
هم در این ســرزمین منسوخ نمی شود. در 
فقره ی اســتعفای رئیس سازمان سنجش، 
دیدید که اســتعفاء داده شــد و موافقت 
هم نشد و خشــم و عصبانیت جامعه نیز 
 فروکش کرد... سخت نیست به شرطی که 

آسان بگیرید!

ترور دیپلمات و پیگیری دیپلماسی
ادامه از صفحه اول:

در فاز اجرایی عملیات پهپاد های آمریکا خودرو های 
حامل سردار پاسدار حاج قاسم سلیمانی و همراهان 
وی از خروجی فرودگاه را تحت تعقیب قرار دادند 
و پس از تایید میدانی عناصر ســیا و ارتش، اتاق 
عملیات مســتقر در مقر فرماندهی در منطقه با 
نظارت مســتقیم رئیس جمهور آمریکا، دستور 

شلیک چهار موشک به این خودرو ها صادر شد.
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی فرمانده بین المللی 
مبارزه با تروریسم بود، در اصل یکصد و پنجاه قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران، جایگاه قانونی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان یکی از نیرو های 
مسلح ایران تصریح شده و یکی از اهداف وظایف 
بنیادین نیروی مسلح ایران از جمله سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی، گسترش حاکمیت عدل و قسط 
در جهان بوده و در این راستا دفاع از مظلومین در 
سراسر جهان و همچنین مبارزه با تروریسم جهانی 

در دستور کار این نهاد قرار گرفته است.
مضــاف بر اینکه در ماده یک اساســنامه ســپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی مجددا بــر موضوع 
گسترش حاکمیت قانون به مثابه یکی از اهداف 
بنیادین ســپاه تأکید شده اســت، مواد ۴ با ۸ از 
فصل دوم اساسنامه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
مأموریت این نهــاد را چند بعدی مقرر می کند، 
بند شانزدهم اصل سوم قانون اساسی جمهوری 
اسلامی نیز حمایت بی دریغ از مستضعفان جهان 
را در تعداد وظایف اصلی جمهوری اسلامی برای 
تنظیم سیاست خارجی قرار داده است، با عنایت 
به اینکه سپاه پاســداران انقلاب اسلامی یکی از 
نهاد های رســمی نظام جمهوری اسلامی ایران 
شناخته می شود حمایت از مستضعفان جهان به 
عهده وظایف این نهاد و به طریق آن ها نیروی سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی تصدی یافته است.
از منظــر حقوق بین الملــل برای ترور ســردار 
شهیدحاج قاسم سلیمانی در دو جنبه کیفری و 
حقوقی قابلیت پیگیــری دارد، از این جهت برای 
پیگیری پرونده کیفری که در صلاحیت دادستان 
دادسرای عمومی و انقلاب ناحیه ۲0 تهران ویژه 
رســیدگی به پرونده های امــور بین الملل و برای 
پیگیری پرونده حقوقی شعبه ۵۵ دادگاه عمومی 
حقوقی تهران، شعبه حقوقی روابط بین الملل تهران 
صلاحیت جهانی رســیدگی به دعاوی حقوقی 

جهانی را دارد.
با ترور سردار شهید حاج قاسم سلیمانی میلیون ها 
ایرانی داغدیده و عزادار این ســردار سرافراز سپاه 
شــدند و از این حیث، همه ی مردم ایران امکان 
تقدیم دادخواست به شــعبه ۵۵ دادگاه حقوقی 
تهران و طرح شکوائیه در دادسرای بین المللی تهران 
را داشتند که در بحث حقوقی پرونده، از دو منظر 
قابلیت پیگیری دارد که یک بخش از آن متعلق به 
خانواده شهید حاج قاسم سلیمانی و خانواده های 
همراهان سردارسلیمانی است و بخش دوم از این 
پرونده، افرادی هستند که از این موضوع خسارات 
مادی و معنوی متحمل شدند که شامل افراد عادی 
داغدیده به عنوان ذینفــع می توانند طرح دعوا و 

مطالبه خسارات مادی، معنوی و تنبیهی ناشی از 
ترور سردار شهید حاج قاسم سلیمانی داشته باشند 
که در این خصوص قانون صلاحیت دادگســتری 
جمهوری اســلامی ایران به جهت رسیدگی به 
دعاوی علیه دولت های خارجی مصوب سال 1۳۹0 
و آیین نامه آن که در سال 1۳۹۲ تصویب شده به 
این موضوع پرداخته اســت و بر طبق ماده یک و 
بند ۵ آیین نامه یادشده، شعبه ۵۵ ویژه رسیدگی 
به دعاوی علیه دولت های خارجی در نظر گرفته 
شده و این شعبه تنها شعبه ای است که صلاحیت 
جهانی و از ســوی دیگر صلاحیت کشوری برای 
رسیدگی به دادخواست های مطروحه در این زمینه 

را دارد.
در ســال 1۳۹۵ قانون تجدید مقابله با اقدامات 
تروریســتی دولت آمریکا مصوب ســال 1۳۶۸ 
و قانــون مقابله بــا نقض حقوق بشــر اقدامات 
ماجراجویانه تروریستی آمریکا، مصوب سال 1۳۹۶، 
قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم مصوب 1۳۹۶ 
و قانون اقدامات متناسب و متقابل ایران در اجرای 
برجام مصوب ســال 1۳۹۴ و قانون اقدام متقابل 
برای رسیدگی به این دعوا محرز و مسلم می باشد، 
اقدامات و عملیات تروریستی در ترور سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی توسط دولت آمریکا و نهاد های 
دولتی و خصوصی و مقامات رســمی این کشور و 
تامین مالی و اطلاعاتی آموزشــی و پشتیبانی از 
عملیات تروریستی نقض آشکار ماده یک مبارزه با 

تامین مالی تروریسم مصوب سال ۹۶ است. 
بند الــف و ب تبصره مــاده یک و مــواد ۶ و ۷ 
قوانین صلاحیت محاکم دادگســتری جمهوری 
اسلامی ایران برای رسیدگی به دعاوی مدنی علیه 
دولت های خارجی مورد استناد بوده و مطابق ماده 
یک قوانین برای مقابله و جلوگیری از نقض مقررات 
و موازین حقوق بین الملل، اشــخاص حقیقی و 
حقوقی، اقدامــات دولت های خارجی مصوب که 
مصونیت قضائی دولت ایران یا مقامات رسمی آن 

را نقض کند، در دادگستری تهران اقامه می شود.
با توجه به مندرجات قانون فوق، اقدامات تروریستی 
آمریکا و ترور سردار پاسدار حاج قاسم سلیمانی و 
همراهان وی، مغایر با حقوق بین الملل بوده و نقض 
قوانین بین الملل و حقوق داخلی است و همانگونه 
که در قانون فوق و بســیاری از اسناد بین المللی 
حمایت، تشویق و ترغیب به اقدام تروریستی شده، 
اعمال اقدامات خواندگان دعوی از جمله نهاد های 
دولتی و خصوصی آمریکا، منجر به صدمه و آسیب 

به اتباع ایران و نیز فوت آنان شده است. 
خســارات ناشــی از هرگونه اقدامــات و فعالیت  
د ولت های خارجی در داخل و یا خارج از ایران که 
مغایر با حقوق بین الملل است و منجر به فوت و 
صدمات بدنی و مالی و ضرر و زیان اشخاص شود 
و خسارات ناشی از اقدامات و فعالیت های اشخاص 
و یا گروه های تروریســتی در داخل و یا خارج  از 
ایران، دولت خارجی آن ها را تشــویق و یا از آن ها 
حمایت  کنــد، یا اجازه اقدامات، تردد و یا فعالیت 
در قلمرو حاکمیت خود را به آن ها  دهد و اقدامات 
مذکــور منجر به فوت و یا صدمات بدنی، روانی و 
یا ضرر و زیان مالی  شود، اتباع ایرانی می توانند اقامه 

دعوی کنند.

< معضل کمبود بلیط مربــوط به امروز و 
دیروز نیست. سیرتکامل آن از کمبود بلیط 
هواپیما شروع شــد و اکنون به کمبود بلیط 
اتوبوس رسیده است.موضوعی که به قول 
نماینده مجلس حتی طی 100 ســال گذشته 

سابقه نداشته است

پرتاب به 100 سال قبل؛ حتی بلیط اتوبوس هم پیدا نمی شود

آیا اقدامات بذرپاش نمایشی است؟

نشست »رئیسی« با احزاب در گفتگوی آفتاب یزد با حسین کنعانی مقدم، دبیر کل حزب سبز و فعال اصولگرا بررسی شد

از منتهی الیه راست تا منتهی الیه چپ؛
همه دعوت شده بودند

< نشستن مرتضی آقا تهرانی کنار آقای رئیسی از پیش تعیین شده و حاوی پیام معناداری بود
< برخی، جلسه احزاب با رئیس جمهور را تبدیل به عقده گشایی های سیاسی کردند

< هم اختلافات اصولگرایان با اصولگرایان مشهود بود هم اختلافات اصلاح طلبان با اصلاح طلبان
< قویاً معتقدم دولت سیزدهم تحت سیطره ی جبهه ی پایداری است

< رئیس جمهور را برای حضور در همایش احزاب دعوت کردیم قول دادند اگر مجالی بود بیایند
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آفتاب یزد – یوس�ف خاکی�ان: خدا 
س��امت بدارد اس��تاد بزرگ س��ینمای 
ای��ران کیانوش عیاری را، او عاوه بر آنکه 
کارگردان بزرگی است، آدم بسیار شریفی 
هم هست، نشان به آن نشان که تاکنون 
این همه فیلم ساخته و فیلمهایش اینهمه 
توقیف ش��ده اند، مثا »خانه پدری« اش 
ده سال توفیق بود، یا همین »کاناپه« ای 
در سال 95 س��اخت و هنوز اجازه اکران 
پیدا نکرده، سر سریال »87 متر«ش هم 
همین بساط را درآوردند و هنوز روی آنتن 
تلویزیون نرفته، با اینهمه تاکنون جیک 
کیانوش خان عیاری هم درنیامده است، 
لابد فیلمهای��ش حرف هایی برای گفتن 
داشته اند که اینهمه سال اجازه نمایش پیدا 

نکرده اند، خب شما هم باشید دُر و گوهر را می برید پنهان می کنید دیگر، آدم چیز ارزشمند را در معرض دید عموم قرار نمی دهد دیگر، اگرنه 
اینهمه فیلم و سریال معمولی و کم اهمیت در سینما و تلویزیون نمایش داده شدند، بگذریم. این مقدمه کوتاه را بیان کردم تا بگویم تفاوت 
رفتار آدمها )مخصوصا مسئولان »در اینجا مسئولان سینمایی« با هنرمندانی که در این مملکت کار می کنند چقدر با هم تفاوت دارد، یادم 
هست همین فیلم »خانه ی پدری« را در دولت های گذشته نه تنها اکران نکردند، بلکه سازنده اش را هم به سیاه نما بودن متهم کردند، البته 
این درست است که فیلم در همان دولت های گذشته اکران شد اما اکرانش هم را هم دیدیم که چگونه صورت گرفت، یک اکران محدود با 
اعمال شاقه، تازه همان زمانی هم که فیلم روی پرده رفت خیلی ها آمدند و گفتند: »اینهمه می گفتید خانه پدری، خانه پدری این بود؟ چه 
حرف مهمی داشت مثا که این همه سنگش را به سینه می زدید؟ یک فیلم کاما معمولی که حتی ارزش یکبار تماشا کردن را نداشت«، یک 
نفر هم پیدا نشد به این افراد بگوید: »خب اگه فیلم مشکل نداشت واسه چی اینهمه سال جلوی اکرانش رو گرفتید، خب می ذاشتید اکران بشه 
تا همه بفهمن فیلمه سنار خدا هم نمی ارزه«، به نظرم باز هم باید بگذریم. جانم برایتان بگوید که همین اواخر خبر رسید که جناب کیانوش 
عیاری که سرشان همیشه سامت باد در بستر بیماری قرار گرفته و راهی بیمارستان شده اند، البته خدا را شکر بهبودی نسبی حاصل شد 
و طی روزهای گذشته خبر رسید که ایشان از بیمارستان مرخص شده اند و دوران نقاهت را در خانه پسرشان می گذرانند، چقدر هم خوب، 
چقدر هم عالی. راستش بنده به شخصه بسیار به فکر پیشکسوتان عرصه فرهنگ و هنر هستم و تاش می کنم که حداقل هر از گاهی مطلبی 
را به یکی از این عزیزان موسپید کرده اختصاص بدهم و درباره شان بنویسم، از آنجایی هم که از طریق یک واسطه ای که در وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسامی فعالیت می کند از دور با محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی در ارتباط هستم، چندباری از ایشان درخواست کردم که 
همچنان که در ابتدای فعالیتشان در سازمان سینمایی بخشی از وقتشان را به بازدید از پیشکسوتان هنر اختصاص می دادند، باز هم این کار را 
انجام دهند که ایشان هم گفتند کماکان به انجام این اقدام مشغولیم، بعد که ماجرای بیماری کیانوش عیاری به وجود آمد دیدم که خزاعی 
به عیادت این کارگردان بزرگ رفته و جویای احوال ایشان شده که از این بابت مراتب تشکر خودم را از این اقدام رئیس سازمان سینمایی 
به صورت مکتوب خدمت ایشان اعام نمودم. راستش بحث توقیف فیلم های کیانوش عیاری در دولت های گذشته و نحوه برخورد مسئولان 
وزارت ارشاد در این دوره که در حال گذراندن آن هستیم را مطرح کردم تا بیان کنم که چقدر مسئولان محترم حوزه فرهنگ و هنر دولت های 
پیشین با مسئولان محترم حوزه فرهنگ و هنر در این دولت با هم فرق دارند، چقدر عملکردشان متفاوت است، آنها چقدر کار نمی کردند، 
اینها چقدر کار می کنند، به عبارت بهتر باید بگویم آنها چقدر کار انجام نشده دارند و اینها چقدر کار انجام نشده ندارند، مسئولان سینمایی 
دولت کنونی درباره کیانوش عیاری یک اقدام بسیار مثبت انجام داد و پس از سالها فیلم ایشان »ویای ساحلی« را روی پرده اکران کرد، این 
خیلی اتفاق خوب و مبارکی است، کارگردانی که تعداد فیلم های توقیف شده اش نشان می دهد که فیلم هایش )هر فیلمی که می سازد( را 
یا نباید اکران کرد یا اگر اکران شد این اقدام بسیار محافظه کارانه باشد، آخر می دانید که برخی افراد که بیرون سینما و وزارت ارشاد هستند 
اکران فیلم های برخی کارگردانان به مزاج و مذاقشان چندان خوش نمی آید، بنابراین از بیرون فشار می آورد که: »آقای وزارت ارشاد فیلم های 
فان کارگردان رو پخش نکن، ما خوشمون نمیاد ازش، فیلماش مورد دارن.« اما خوشحالیم، با تمام نقدهایی که به عملکرد وزارت ارشاد و 
سازمان سینمایی دولت آقای رئیسی می شود اما باید به کسانی که در سازمان سینمایی کار می کنند دستمزاد گفت، چرا که همین کاری که 
خیلی های دیگر در دوره های گذشته در سازمان سینمایی انجام نمی دادند را انجام دادند، به جرات می گویم که محمد خزاعی تنها مدیری 
ست که به هنرمندان پیشکسوت بسیار اهمیت می دهد و به سراغشان می رود و جویای احوالشان می شود، در مراسم ختم هر هنرمندی 
شرکت می کند، برای هر هنرمندی که از دنیا می رود پیام تسلیت می فرستد، نمونه این اقدامات را بارها دیده ایم، این متن را به رشته تحریر 
درآوردم تا بیان کنم که آنچنان هم که دیگران می گویند محمد مهدی اسماعیلی و محمد خزاعی و همکارانشان در وزارت ارشاد و سازمان 
سینمایی آخرین میخ تابوت سینما را نکوبیده اند، این دو عزیز نه تنها مرتکب چنین عملی نشده اند بلکه قدمهای موثری را هم برداشته اند که 

بینی و بین الله نمی توان آنها را نادیده گرفت.

آفتاب یزد – مجید دیبازر: پسر جوانی 
را دیدم سر خیابانی که چندان هم شلوغ 
نبود مادرش را با قدی خمیده و عصایی در 
دست یک لنگه پا نگه داشته بود و خودش 
با بی تابی تمام هِی این پا و آن پا می کرد 
و هر ماش��ینی از کن��ارش عبور می کرد، 
می گفت: »دربست«، از قضا یک ماشین 
لکنته که سپر عقبش با طنابی پوسیده به 
ماشین وصل شده بود، تر ترِ کنان به آنان 
نزدیک ش��د و کمی جلوتر ایستاد، جوان 
به دو به سمت ماش��ین رفت و به راننده 
گفت: »این خانم رو ببری کهریزک چقدر 
میگیری؟« راننده که مرد مس��نی بود از 
آیینه نگاهی به پی��رزن انداخت و گفت: 
»یعنی تنها ببرمش؟ خ��ودت نمیای؟« 

جوان گفت: »آره تنها ببرش، من تلفنی با مسئول اونجا صحبت کردم و در جریان هستن، شما فقط می بری دم در اونجا تحویلش میدی 
و میری دنبال کار خودت، چقدر میگیری؟« از مرد مسن بالاخره سن و سالی گذشته بود و به قولی سرد و گرم چشیده بود، دوباره از 
آیینه نگاهی به پیرزن کرد با مکثی چند ثانیه ای گفت: »این خانم کیه شماست؟« جوان گفت: »مادرمه« راننده گفت: »مادرتو میخوای 
بفرستی آسایشگاه؟« جوان گفت: »اصول دین می پرس؟ می بری یا نه؟ صد تومن بهت میدم.« راننده گفت: »پس مادرتو میخوای ببری 
آسایشگاه.« جوان گفت: »اونجا براش بهتره، همسن و سالاش هستن با اونا حرف می زنه، بیشتر بهش خوش می گذره تا اینکه پیش من 
باشه. سین جیمم نکن پدر جان، سین جیمم نکن، بگو می بریش یا نه؟« پیرمرد گفت: »گفتی صد تومن؟ من از صبح تا حالا اینقدر کار 
نکردم که تو یه بارکی میخوای این پولو به من بدی، اسکناست تراول باشه ها، تا نخورده، از آبی خوشگا، داری؟« جوان گفت: »چیزی 
زدی؟ تراول چیه؟ پول پوله دیگه، آبی قرمز نداره که.« راننده گفت: »برو پیش مادرت الان دنده عقب می گیرم میام.« جوان به سمت 
مادرش دوید، انگار که دنیا را به او داده بودند، از ذوق سر از پا نمی شناخت، لابد خیال می کرد که: »آخی راحت میشم از دستش، میره 
اونجا منم میرم دنبال کار و زندگیم. زنمم دیگه غر نمی زنه سرم.« ماشین کنار پیرزن ایستاد، پسر جوان در را باز کرد و به مادرش گفت: 
»سوار شو.« اما راننده دستی را کشید و در حالیکه می گفت: »سوار نشو مادر جان« از ماشین پیاده شد، به سمت پیرزن رفت و به او 
گفت: »مامان جان این پسرته؟« پیرزن با چشمان ریزش به مرد مسن نگریست و سرش را به عامت پاسخ بله تکان داد. مرد مسن گفت: 
»مامان جان اگه من یه کشیده ی خیلی محکم بزنم تو صورت این پسر تو ناراحت نمیشی؟« مرد جوان گفت: »واسه چ...« مرد مسن پرید 
وسط حرف جوان و با عصبانیت گفت: »شما خفه شو، من دارم با مادر حرف می زنم، به حرمت موی سپید مادرته که تا الان نزدم ناکارت 
نکردم.« اشک از چشمان پیرزن بیرون جهید و در لابای چین و چروک های صورتش گم شد؛ »وبال گردنشم، من برم این راحت تره.« 
مرد مسن روی پنجه ی پاهایش نشست و دست برد به سمت کفش های پیرزن، خاک انها را گرفت و بعد دستش را به سمت صورتش 
برد و آن را چشمانش مالید و سپس آن را بوسید، از جایش برخاست و رو به پسر جوان کرد و گفت: »ماشاالله قد و بالای رشیدی داری، 
خوشگل و خوش هیکلم که هستی، حسابی دخترکشیا، ولی تا حالا فکر کردی که با  این یدِ بیضایی که داری اندازه دو تا یه قرونی تو 
وجودت مرام و معرفت نیست؟ به تو میشه گفت آدم؟ مادرت رو که عمرشو به پای تو یه الف بچه ریخته تا این قدی بشی می خوای ببری 
بذاری آسایشگاه؟ من که اگه جای بابات بودم تو رو دیگه تو خونه راه نمی دادم، شرم نمی کنی که حتی این مسئله فکرت رسیده، چه 
برسه به اینکه پیرزن رو بیاری سر خیابون تاکسی بگیری بفرستید خونه سالمندان؟ هیچ فکر کردی که اون وقتی که تو نیم وجب بودی 
و مدام ونگ ونگ می کردی و هیچکس زبونتو نمی فهمید همین پیرزن که اون وقتا جوان بود و خوش برو رو، ازت مراقبت کرد و تو رو 
گرفت به دندونش و اینور و اونور برد؟ یعنی تا حالا به اون کله پوکت خطور نکرده که این زن همون موقع ها می تونست تو رو ببره بذاره 
تو شیرخوارگاه تا اونجا با کوچولو موچولوهای دیگه گروه سرود تشکیل بدید و از صبح تا شب ونگ ونگ کنید، فکر می کنی خیر می بینی 
از این کارت؟ بابا ایولا، اونقد بی مرامی که حتی حاضر نیستی برای آخرین بار با مادرت تا دم در خونه سالمندان همراه بشی. من جای تو 
خجالت می کشم، مادرت رو بشون تو ماشین من، اما من مادرت رو خونه سالمندان نمی برم، می برمش خونه خودم، پیش مادر خودم، تا 
الان یه مادر داشتم از حالا به بعد دو تا، نوکریِ جفتشونو می کنم، پولت هم بذا تو جیبت یه موقع ورشکست نشی...« بعد از این حرفها 
مرد مسن گوشه چادر پیرزن را گرفت و به او گفت: »مامان جان بیا سوار شو، زنبیلتم من میارم. غصه هیچ چیزی رو هم نخور، از این به 
بعد من میشم پسرت.« پیرزن آهسته آهسته به سمت ماشین رفت و با زحمت بسیار سوارش شد، مرد جوان همچنان ایستاده بود و نگاه 
می کرد، مرد مسن در را بست و به سمت در راننده رفت، موقع نشستن نگاهی معنادار به پسر جوان کرد و با تکان دادن سرش به او گفت: 
»من کارگر همون کهریزکی هستم که می خواستی مادرت رو بفرستی اونجا، از صبح تا پنج بعدازظهر اونجام، بعدشم میرم خونه خودم، 
همونجایی که مادرم زندگی می کنه، مادر تو هم از این به بعد همونجا زندگی می کنه، اگه خواستی مادرت رو ببینی فقط کافیه سراغم رو 

از همون کهریزک بگیری، اسمم جواده، یا حق، فقط یادت باشه چیکار کردی امروز، عزت زیاد، ما رفتیم.«

»شهید القدس« روی صحنهخانه مادریخانه پدری
جدیدتری��ن نمای��ش میدانی موسس��ه مکتب 
حاج قاس��م با عنوان »شهید القدس« همزمان با 
چهارمین سالگرد حاج قاس��م سلیمانی از امروز 
چهارش��نبه ۱۳ دی ماه در بوستان ولایت تهران 
روی صحنه می رود. »ش��هید الق��دس«، روایتی 
از زندگی و زمانه پر از فراز و نش��یب شهید حاج 
قاسم سلیمانی و نقش این فرمانده در شکل گیری 

و حمایت از جبهه مقاومت است./مهر
 

پایان ضبط »صبحانه با زرافه ها« 
فیلم برداری فیلم »صبحانه ب��ا زرافه ها«، دومین 
اثر سینمایی سروش صحت پس از فیلم »جهان 
با من برقص« به پایان رس��ید. بهرام رادان، پژمان 
جمشیدی و هوتن ش��کیبا از بازیگران این فیلم 
هس��تند. پیش بینی می ش��ود که ای��ن فیلم در 

جشنواره فجر ۱۴۰۲ به نمایش درآید./ایسنا 

»از نظر سیاسی...« می آید
ابراهیم پشت کوهی تازه ترین نمایش خود »از نظر 
سیاسی بی ضرر« را در بهمن و اسفند سال جاری 
در تماش��اخانه ایرانش��هر روی صحنه می رود. در 
خاصه داستان این اثر آمده: »زینال غیر بندری 
یک قاتل حرفه ای با تجربه است اما در بنگاه قتلی 
کار می کند که ۲ ماه اس��ت کسی برای سفارش 

قتل به آن زنگ نزده و...«/ایسنا

»بیست کویید« در تلویزیون 
س��ریال »بیس��ت کویید« به کارگردان��ی هادی 
حاجتمند از ۲۳ دی ماه میزبان مخاطبان در شبکه 
سه سیما می شود. در خاصه داستان این اثر آمده: 
در ش��رایط کرونایی که کشور را فرا گرفته است، 
عده ای از مردم برای کمک به کادر درمان داوطلب 
شده و به میدان می آیند اما در این میان شخصی 

است که.../ایلنا 

»عرق یونجه« آماده شد
فیلم کوتاه »عرق یونجه« به نویسندگی و کارگردانی 
مهیار قزل س��وفلو، پس از اتم��ام فیلم برداری در 
دهستان جاسب دلیجان در استان مرکزی و طی 
مراحل فنی، آماده نمایش و پخش جهانی ش��د. 
»عرق یونجه«، داس��تان دخت��ری نوجوان به نام 
نبات را در سفری با پدرش روایت می کند. پدر، در 
گرمای جاده خلوت، تشنگی نبات را با عرقِ یونجه 

برطرف می کند تا او گرسنه شود!/ایلنا 

»انیمیشن بر صحنه« آمد 
انتشارات سازمان جهاد دانشگاهی تهران، کتاب 
»انیمیشن بر صحنه« بررسی قابلیت های اقتباس 
انیمیشن برای صحنه تئاتر را در ۲8۱ صفحه و با 

قیمت ۱5۰ هزار تومان منتشر کرد./ایلنا 

 کوتاه از هنر 

مفقودی
آقای افش�ین مرادی مالک س�واری پژو پارس 1600ccم�دل 1390 رنگ 
س�فید - روغنی به ش�ماره پلاک 764 ب 18 - ایران 30 و شماره موتور 
13490001690 و شماره شاس�ی NAAN51FA9BK231367 به علت 
فقدان اسناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور 
را نموده است. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور دارد 
ظرف مدت ده روز به دفتر حقوقی س�ازمان فروش شرکت ایران خودرو 
واقع در شهرک پیکانشهر - ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است 

پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد

مفقودی
 آقای مسلم آتش زر مالک سواری هاچ بک پژو 206 مدل 1383 رنگ 
نقره ای - متالیک به شماره پلاک 854 م 39 - ایران 29 و شماره موتور 
FSM84673212 و ش�ماره شاسی 83615393 به علت فقدان اسناد 
فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوش�ت المثنی اسناد مذکور را نموده 
است. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور دارد ظرف 
مدت ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع 
در ش�هرک پیکانشهر - ساختمان س�مند مراجعه نماید. بدیهی است 

پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون
 تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 1402/08/14 مورخ�ه   140260316014002197 ش�ماره  رای  براب�ر 
هی�ات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلی�ف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
کرمانش�اه ناحی�ه دو تصرفات مالکانه بلامع�ارض متقاضی آقای/خانم 
علیرضا نجفی فرزند خسرو بشماره شناسنامه 586 صادره از کرمانشاه 
در شش�دانگ س�اختمان به مس�احت 26.49 مترمربع در قسمتی از 
پلاک 1996 فرعی از 123 اصلی واقع در بخش س�ه حومه شهرس�تان 
کرمانش�اه به آدرس نبش میدان جمهوری اسلامی ابتدای خیابان قصر 
شیرین پلاک 174 خریداری از مالک رسمی آقای سلطانمراد اشجاری 
محرز گردیده اس�ت. لذا به منظور اطلاع عم�وم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می ش�ود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس�لیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند مالکیت صادر 

خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/28
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/13

فرشاد نادری - رئیس ثبت اسناد و املاک
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آفتاب یزد – حمیده مهرعلی : جمجمه نوزاد از هفت استخوان تشکیل شده 
است که در بین آنها درز یا سوچور وجود دارد. علت های مختلفی می تواند دلیل 
بدشکلی جمجمه باشد. بدشکلی جمجمه نوزاد یا عارضه کرانیوسینوستوز نوعی 
مشکل مادرزادی است و زمانی رخ می دهد که استخوان های جمجمه بسیار زود 
جوش می خورد. این عارضه در جمجمه کودکان قبل از تشکیل کامل مغز ایجاد 
می شود و می تواند مشکلات جدی را برای نوزاد ایجاد کند لذا با توجه به اهمیت 
موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر علیرضا طبیب خوئی، جراح مغز و اعصاب و 
ستون فقرات و دکتر محمد صمدیان، جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات گفتگو 
کرده اس��ت.دکتر طبیب خوئی در این باره می گوید: عارضه کرانیوسینوستوز 
ی��ا بدش��کلی جمجمه نوزاد از جمله مش��کلاتی اس��ت ک��ه متوجه جمجمه 
 نوزادان شده و مش��کلات و عوارض متعددی را برای سنین بعدی آن ها ایجاد

 می کند. 
وی ادامه داد: این عارضه که به شکل اتصال زود هنگام درزهای جمجمه نوزاد 
پیش از تکمیل رش��د مغز بروز می کند، در صورت تشخیص به موقع و درمان 
سریع، می تواند به سادگی از میان برود؛ اما باقی ماندن این عارضه در بدن نوزاد 
و عدم تش��خیص یا درمان آن می تواند عوارضی را برای تمام طول زندگی فرد 
به همراه داش��ته باش��د.  این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات توضیح داد: 
اگر پیش از این به س��ر یا جمجمه یک نوزاد دست زده باشید، احتمالاً متوجه 
قس��مت های نرمی در س��ر آنها شده  اید. دلیل این نرمی آن است که جمجمه 
نوزادان از چند صفحه مجزا با درزهای کاملًا جدا از یکدیگر تش��کیل می شود 
که به دلیل ایجاد فضا برای رشد مغز و همچنین انعطاف سر در هنگام زایمان 
وجود دارد و به مرور زمان تا ۱۸ الی ۲۴ ماهگی نوزاد، این صفحات به یکدیگر 
رسیده و کاملًا سفت و بسته می شوند.وی اضافه کرد که از همین رو، جمجمه 
نوزادان دارای درزهای کاملًا باز متعددی مانند درز طولی، درز عرضی جلویی، 
درز عرضی عقبی، درز پیش��انی و ملاج جلویی اس��ت ک��ه باید باعث تفکیک 
اس��تخوان های جمجمه و ایجاد فضا برای رش��د مغز کودک شود.دکتر طبیب 
خوئی مطرح کرد: اگر هر یک از این درزهای جمجمه در زمان نوزادی و پیش 
از موعد بسته شود، عارضه کرانیوسینوستوز پدید می آید که می تواند موجب بد 
شکلی سر نوزاد شده و در بزرگسالی نیز این بد شکلی امتداد خواهد یافت لذا به 
همین دلیل به کرانیوسینوستوز، بیماری بد شکلی جمجمه نیز گفته می شود.

این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات تصریح کرد: عارضه بد شکلی جمجمه 
چنانچه در همان س��ن نوزادی مورد تشخیص و درمان قرار بگیرد، به سادگی 
قابل معالجه اس��ت؛ اما چنانچه تشخیص  یا اقدام برای درمان این بیماری به 
تاخیر بیفتد، درمان به مراتب س��خت تر و عوارض بیماری نیز به مراتب بیشتر 

خواهد بود. 
وی ابراز کرد: کرانیوسینوستوز یا بد شکلی جمجمه نوزاد می تواند انواع مختلفی 
داش��ته باشد که بسته به محل بسته شدن جمجمه و نوع یا دلیل بسته شدن 

آن، علائم و عوارض متفاوتی را با خود به همراه داشته باشد. 
دکتر طبیب خوئی گفت: انواع رایج کرانیوسینوستوز عبارتند از کرانیوسینوستوز 
اسکافوسفالی )ساژیتال(، کرانیوسینوستوز کرونال، کرانیوسینوستوز لامبدوئید، 
کرانیوسینوستوز متوپیک است. این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ادامه 
داد: درز افقی طول س��ر که از جلو تا ناحیه پش��ت جمجم��ه امتداد می یابد، 
"س��اژیتال" نام دارد و کرانیوسینوستوز ساژیتال )که شایع ترین نوع این عارضه 
نیز هس��ت(، به بس��ته شدن همین درز طولی اش��اره دارد. چنانچه این نوع از 
کرانیوسینوس��توز به موقع درمان نش��ود، می تواند س��بب باریک و دراز شدن 

جمجمه کودک شود.
وی متذکر ش��د: درزهای عرضی جلویی که از دو س��وی بالای گوش تا وسط 
جمجمه امتداد دارند، درز "کورونال " نام دارند و بسته شدن هر یک از آن ها را 
"کرانیوسینوستوز کرونال" می نامند. اگر یکی از این درزها به صورت زودهنگام 
بسته شود، به آن کرانیوسینوستوز کرونال یک طرفه گفته می شود و این عارضه 
می تواند باعث بد ش��کلی غیر متقارن جمجمه شود. دکتر طبیب خوئی افزود: 
در این حالت ممکن است شکل یک چشم فرد تغییر کرده و به طرف بالا برود، 
ش��کل جمجمه کج شود و بینی نیز به یک سو مایل گردد. همچنین اگر این 
بیماری به شکل دو سویه رخ دهد )بای کرونال(، جمجمه شدیداً کوتاه و پهن 
شده و پیشانی به طرف جلو حرکت خواهد کرد.این جراح مغز و اعصاب و ستون 
فقرات خاطرنشان کرد: درزهای عرضی عقبی یا درزهای لامبدوئید، درزهایی در 
پشت جمجمه هستند که ممکن است در موارد نادری با بسته شدن زود هنگام 
یکی از آن دو یا هر دو )بس��یار نادر( نوزاد دچار "کرانیوسینوس��توز لامبدوئید 
"ش��ود. در این حالت ش��کل جمجمه به یک سو کج شده و یک گوش بالاتر از 
گوش دیگر قرار می گیرد. وی اش��اره کرد: از نادرترین انواع بد شکلی جمجمه 
می توان به نوع متوپیک آن اشاره کرد. درز متوپیک در قسمت جلویی پیشانی 
از بالای بینی تا درز ساژینال قرار دارد و بسته شدن زود هنگام آن باعث عارضه 
کرانیوسینوستوز متوپیک می گردد. این عارضه باعث می شود که قسمت پشت 
س��ر نوزاد پهن و قسمت پیش��انی وی مثلثی شکل گردد. دکتر طبیب خوئی 
تش��ریح کرد: به طور کلی جمجمه نوزاد ش��ما از هفت اس��تخوان مجزا از هم 
تش��کیل شده که حد فاصل آنها را درز جمجمه می نامند. درزهای جمجمه از 
فیبرهای مس��تحکم و در عین حال نرمی تشکیل می شوند که باعث کنار هم 
نگه داشتن استخوان ها شده و به مرور زمان تا ۲۴ ماهگی نوزاد، این استخوان ها 
را به یکدیگر متصل می کنند. بنابراین شما می توانید به سادگی با دست زدن 
به جمجمه نوزاد خود، برخی از این درزهای نرم را حس کنید.این جراح مغز و 
اعصاب و ستون فقرات اذعان داشت: علائمی که می تواند زنگ هشداری برای 
معاینات بیشتر جمجمه نوزاد باشد، عبارتند از سفت شدن یا ناپدید شدن درز 
جمجم��ه، ناهنجاری ظاهری جمجمه و وجود برآمدگی خطی در بخش��ی از 
جمجمه و عدم رشد جمجمه )عدم رشد سر( به مرور زمان است لذا در صورت 
مش��اهده هر ی��ک از این علائم در جمجمه نوزاد خود بهتر اس��ت برای انجام 
معاینات بیش��تر به پزشک متخصص مراجعه کنید.وی ادامه داد: توجه داشته 
باشید که این علائم در جمجمه به سادگی قابل تشخیص نیستند و برای دیدن 
آن ها باید توجه ویژه ای به قس��مت س��ر نوزاد خود داشته باشید. بنابراین اگر 
متوجه چنین علائمی نشدید و تشخیص بیماری به تاخیر افتاد، خود را سرزنش 
نکنید. همچنین در صورت تش��خیص این علائم بهتر است مراجعه به پزشک 

را به تاخیر نیندازید زیرا زمان نقش مهمی در درمان این بیماری ایفا می کند.
دکتر طبیب خوئی خاطرنش��ان کرد: از آنجایی که بیماری کرانیوسینوستوز یا 
بدشکلی جمجمه نوزاد جزو بیماری های مادرزادی به شمار می آید، کشف ریشه 

این عارضه در نوزادان، همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد. 

<کرانیوسینوستوزبادوعاملسندرمیوغیرسندرومیرخمیدهد
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات افزود: برخی از متخصصان علت بیماری 
بدشکلی جمجمه نوزاد را در ژنتیک می دانند و برخی دیگر عوامل محیطی در 
دوران بارداری را مقصر موضوع می دانند؛ برخی دیگر از متخصصان نیز هر دوی 
ای��ن عوامل را باعث بروز عارضه بد ش��کلی جمجمه می دانند ولی آنچه واضح 
اس��ت، این است که کرانیوسینوس��توز با دو عامل سندرومی و غیر سندرومی 

رخ می دهد.
وی عنوان کرد: علائم کرانیوسینوس��توزدر عامل سندرومی بدین صورت است 
که یکی از سندروم های ژنتیکی مانند سندروم آپرت، سندروم پفیفر، یا سندروم 
کروزون ممکن اس��ت باعث ایجاد اختلال در رش��د جمجمه ش��ده و یکی از 

درزهای آن را به صورت زود هنگام مسدود نماید.
دکتر طبیب خوئی ادامه داد: در عامل غیر سندرومی که رایج تر از عامل پیشین 
است، هیچ ریشه مشخصی برای بیماری وجود ندارد و همان دو دیدگاه ژنتیک 
و محیط حاکم است. یکی از عوامل محیطی که احتمال دارد در بروز این عارضه 

تاثیرگذار باشد، بیماری تیروئید در مادر هنگام بارداری است.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات گفت: آمارها به دس��ت آمده توس��ط 
محققان نشان می دهند که مادران باردار تحت درمان بیماری تیروئیدی بیش 
از دیگران مس��تعد به دنیا آوردن نوزادانی با بیماری کرانیوسینوستوز هستند. 
همچنین مصرف برخی داروهای خاص )مانند داروهای باروری( پیش از بارداری 

و یا در ابتدای ب��ارداری نیز می تواند 
دلیل محیطی دیگری برای بروز این 

عوارض شود.
وی مطرح کرد: درباره عوارض ناشی 
از کرانیوسینوستوز نمی توان به طور 
قطعی صحبت ک��رد چرا که هر نوع 
از این بیماری ممکن اس��ت عوارض 
خاص خود را داش��ته باشد و یا فشار 
وارده به جمجم��ه در طولانی مدت 
ع��وارض مختلفی را در افراد مختلف 

ایجاد کند. 
دکت��ر طبی��ب خوئ��ی اف��زود: ب��ه 
ط��ور عموم��ی می ت��وان گفت که 
کرانیوسینوستوز ممکن است یک یا 

چند عوارض مختلف را به همراه داش��ته باش��د که شامل ناهنجاری در شکل 
صورت و س��ر، تاخیر در رش��د طولی کودک، اختلالات ش��ناختی، لتارژی و 
خستگی مفرط، مشکلات بینایی، اختلال در حرکت چشم ها، تشنج )در موارد 

نادر(و تبعات اجتماعی و جامعه گریزی در بزرگسالی است. 
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات تصریح کرد: همانطور که گفته ش��د 
بیماری بدشکلی جمجمه نوزاد دارای علائمی ظاهری است که آن را تا حدودی 
قابل تش��خیص می کند. توجه به ناهنجاری های احتمالی جمجمه در نوزادان 
ممکن اس��ت ش��ما را از وجود چنین عارضه ای آگاه کند. همچنین بیماری به 
صورتی است که حتی ممکن است در بدو تولد نیز تشخیص داده شود. با این 
همه اگر در بخشی از شکاف های جمجمه نوزاد خود احساس برآمدگی یا سفتی 
می کنید و به وجود این بیماری مش��کوک هستید، با مراجعه سریع به پزشک 

متخصص می توانید از وجود یا عدم وجود آن مطمئن شوید. 
وی بیان کرد: متخصصان احتمال دارد که به ترتیب، مراحل برای تش��خیص 
بیماری بدش��کلی جمجمه نوزاد و نوع آن اقدام کنند که ش��امل انجام معاینه 

بالینی، رادیوگرافی، سی تی اسکن و تست اختلالات ژنتیکی است. 
دکتر طبیب خوئی افزود: نخستین مرحله تشخیص بیماری بدشکلی جمجمه 
نوزاد، معاینه بالینی تمامی درزهای سر نوزاد و توجه به فرم جمجمه است. در 
این مرحله پزشک هر گونه برآمدگی، دفرمه شدن و یا سفتی درزهای جمجمه 
را ثبت کرده و برای تش��خیص دقیق تر، یک یا دو آزمایش دقیق تر دیگر را نیز 

تجویز می کند.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات ادامه داد: اش��عه ایکس ری یا انجام 
رادیوگرافی یکی از روش های به دست آوردن تصویر دقیق و روشن از جمجمه 
است. به همین دلیل پزشک متخصص شما ممکن است انجام این آزمایش را 

برای کودک شما تجویز نماید.
وی اضافه کرد: انجام اس��کن لیزری یا انواع سی تی اسکن ممکن است روشی 
جایگزین رادیوگرافی باشد. از آنجایی که تابش اشعه ایکس به بدن نوزاد ممکن 
اس��ت عوارضی را به همراه داشته باشد، پزش��کان تنها در زمان ناچاری از آن 
اس��تفاده می کنند و در دیگر مواقع تنها با یک اسکن ساده به بررسی درزهای 
مشکوک می پردازند. از آنجایی که تشخیص بیماری تنها با عدم وجود درز در 
نتایج اسکن نیز قابل تشخیص است، ممکن است همین روش برای تشخیص 

نوع کرانیوسینوستوز کفایت کند.
دکتر طبیب خوئی عنوان کرد: برخی از پزشکان متخصص در صورت تشخیص 
کرانیوسینوستوز ممکن اس��ت از شما بخواهند که تست اختلالات ژنتیکی را 
نیز برای نوزاد خود انجام دهید تا در صورت مشاهده هر نوعی از سندروم های 

ژنتیکی، دلیل بیماری را یافته و نسبت به درمان دقیق تر اقدام نمایند.
 این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات خاطرنش��ان کرد: برخی از اختلالات 
کرانیوسینوس��توز بدون نیاز به جراحی قابل درمان هس��تند. در این ش��رایط 
پزش��کان با اسکن سه بعدی مغز کودک و ساخت کلاه طبی مخصوصی برای 
وی، س��عی در بهبود وضعیت مغز می کنند و این کلاه مخصوص ممکن است 
تا دو سالگی چند بار عوض شود. البته این تنها برای کرانیوسینوستوز خفیف 
قابل استفاده اس��ت؛ اما در اغلب مواقع، برای درمان کرانیوسینوستوز به عمل 

جراحی نیاز است. 
وی متذکر شد: عمل جراحی جهت درمان بدشکلی جمجمه نوزاد باید توسط 
تیمی از متخصصان مختلف حوزه های جراحی مغز و اعصاب و متخصصان سر 
و صورت انجام گیرد و پیش از عمل، بر اساس اسکن سه بعدی جمجمه نوزاد، 
نقشه منحصر به فرد جراحی برای وی ایجاد گردد. در این شرایط عمل جراحی 

کرانیوسینوستوز به دو دسته تقسیم می شود:
دکتر طبیب خوئی بیان کرد: اگر درز بسته شده جمجمه نوزاد در محلی قابل 
دس��ترس قرار گرفته باشد و میزان آن کم باشد، پزشکان ممکن است تصمیم 
بگیرند که از جراحی آندوسکوپی استفاده کنند. این روش، روشی کم خطرتر از 
عمل جراحی باز مغز است و تنها با ایجاد یک سوراخ در مغز و ارسال لوله های 

مخصوص به درون جمجمه عمل جراحی انجام گیرد. 
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات ادام��ه داد: این روش جراحی معمولاً 
برای نوزادان کمتر از ش��ش ماه مورد استفاده قرار می گیرد و بستری آن تنها 
یک روز اس��ت. البته ممکن است که پزشک پس از جراحی نیاز به استفاده از 
کلاه مخصوص را نیز تایید کند که در این صورت نوزاد باید از کلاه مخصوصی 

برای مدتی مشخص استفاده نماید.
 وی مطرح کرد: عمل جراحی باز برای درمان بدش��کلی جمجمه نوزاد معمولاً 
برای نوزادان بالای ش��ش م��اه یا نوزادانی که دچار عارضه کرانیوسینوس��توز 
گسترده هستند مورد استفاده قرار می گیرد. این عمل جراحی روشی تهاجمی تر 
از عمل آندوس��کوپی به ش��مار می آید؛ اما اس��تفاده از کلاه مخصوص پس از 
جراحی نیاز نبوده و پس از تکمیل طول درمان نوزاد در بیمارس��تان، مش��کل 

نوزاد به طور کلی حل خواهد شد.
 

< دلایلمشکلبیماریبدشکلیجمجمهدربیشترنوزادانناشناختهاست
در ادامه نیز دکتر صمدیان در اینباره خاطرنش��ان کرد: مهمترین مس��ئله در 
مورد مشکلات نوزادان، تشخیص به موقع و انتخاب روش درمانی موثر است. به 
طوری که سلامت نوزاد به خطر نیفتد و عوارض ناشی از روش درمان، در آینده 

گریبان گیر کودک نشود. 
وی عنوان کرد: کرانیوسینوس��توز یا بدشکلی جمجمه نوزاد یکی از شایع ترین 
مشکلات جمجمه در نوزادان است. به طور کلی بدشکلی جمجمه نوزاد نوعی 
نقص مادرزادی است که در آن استخوان های جمجمه کودک خیلی زود به هم 
می پیوندند و موجب بسته شدن یکی یا چند مفصل فیبری بین استخوان های 
جمجمه نوزاد یا همان درزهای جمجمه می ش��ود که در این حالت ملاج نوزاد 

زودتر از شکل گیری کامل مغز بسته خواهد شد. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ادامه داد: این نقص قبل از شکل گیری 
کامل مغز کودک اتفاق می افتد. با رش��د مغز کودک، شکل جمجمه می تواند 
ناموزون شود. فضاهای بین استخوان جمجمه نوزاد معمولی با مواد انعطاف پذیر 
پر شده که درز )شکافت( خوانده می شوند. این درزها با رشد مغز کودک باعث 

رشد جمجمه می شوند. 
وی افزود: از حدود دو سالگی، استخوان های جمجمه کودک به هم پیوند خورده 
و درزها به استخوان تبدیل می شوند. در نوزاد مبتلا به بد شکلی جمجمه، یک 
یا چند درز خیلی زود بس��ته می شوند که می تواند رشد مغز کودک را محدود 

یا کُند کند.
دکتر صمدیان مطرح کرد: هنگامی که درز بس��ته می ش��ود و اس��تخوان های 
جمجم��ه خیلی زود به هم می پیوندند، رش��د س��ر کودک در آن قس��مت از 
 جمجمه متوقف می شود و در قسمت های دیگر جمجمه که درزها به هم متصل 
نش��ده اند، رش��د س��ر کودک ادامه خواهد داش��ت. وقتی این اتفاق می افتد، 
جمجمه، ش��کلی غیرطبیعی پیدا می کند، اگرچه مغز داخل جمجمه به اندازه 

معمول خود می رسد. 

ای��ن جراح مغ��ز و اعصاب و س��تون 
فقرات افزود: گاه��ی درزها در ناحیه 
جمجمه خیلی زود بس��ته می شوند. 
در این موارد، مغز ممکن است فضای 
کاف��ی برای رش��د به ان��دازه معمول 
خود نداشته باش��د. این کمبود فضا، 
می تواند منج��ر به تجمع فش��ار در 

داخل جمجمه شود.
وی متذک��ر ش��د: در موارد ش��دید 
کرانیوسینوستوز یا بد شکلی جمجمه 
نوزاد با آس��یب عصبی همراه خواهد 
بود ولی اکثر کودکان رشد شناختی 
عادی دارند و ظاهرشان بعد از جراحی 
معمولی می شود بنابراین تشخیص و 
درمان زودهنگام بسیار مهم است. دکتر صمدیان تصریح کرد: بدشکلی جمجمه 
نوزاد، انواع مختلفی دارد که بستگی که درزها زود به هم متصل شده دارد شامل 
سینوستوز ساژیتال، سینوستوز تاج، سینوستوز دوجنبی، سینوستوز لامبوئید و 

سینوپتوز متوپیک می باشد. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات افزود: درز ساژیتال در امتداد بالای سر، 
از نقطه نرم سر کودک در نزدیکی جلوی سر تا پشت سر قرار دارد. وقتی این 
درز خیلی زود بس��ته شود، سر کودک بلند و باریک می شود ) اسکافوسفالی(. 

این شایع ترین نوع کرانیوسینوستوز است.
وی ادامه داد: درزهای تاج راست و چپ از هر گوش به درز ساژیتال در بالای سر 
منتهی می شوند. وقتی یکی از این درزها خیلی زود بسته می شود، ممکن است 
پیش��انی صافی در کنار جمجمه داشته باشد که زود بسته شود )پلاژیوسفالی 
قدامی(. حفره چش��م نوزاد در آن طرف نیز ممکن اس��ت بالا رفته و بینی او 
به س��مت آن طرف کشیده ش��ود. سینوستوز تاج، دومین نوع شایع بد شکلی 

جمجمه است.
دکتر صمدیان اشاره کرد: مشکل بدشکلی جمجمه از نوع سینوستوز دوجنبی 
زمانی اتفاق می افتد که درزهای تاج در دو طرف س��ر کودک خیلی زود بسته 

شود. در این حالت، سر کودک پهن و کوتاه می شود )براکیسفالی(.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ابراز داشت: درز یا شکاف لامبوئید در 
امتداد پشت سر قرار دارد. اگر این درز خیلی زود بسته شود، ممکن است سر 
کودک در قسمت پشت صاف ش��ود )جرم خلفی عقب(. سینوستوز لامبوئید 

یکی از نادرترین انواع بد شکلی جمجمه است.
 وی اظهار کرد: درز متوپیک از بینی کودک به درز س��اجیتال در بالای س��ر 
می رسد. اگر این درز خیلی زود بسته شود، سمت بالای شکل سر کودک ممکن 
است مثلثی به نظر برسد )باریک در جلو و پهن در عقب(. سینوپتوز متوپیک نیز 

یکی از نادرترین انواع بدشکلی سر یا جمجمه در کودکان است.
دکتر صمدیان مطرح کرد: بسیاری از مشکلاتی که کودک می تواند داشته باشد 
به موارد مختلفی بستگی دارد که عبارتند از اینکه کدام درزهای جمجمه زود 
بس��ته می شوند، زمان بسته ش��دن درزها )قبل یا بعد از تولد و در چه سنی(، 
مغز جایی برای رشد دارد یا نه و بروز مشکلاتی مانند نابینایی، تشنج یا آسیب 
مغزی در صورت درمان نشدن کرانیوسینوستوز و وارد شدن فشار به جمجمه 
مشاهده شده است یا خیر.این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات تشریح کرد: 
به طور کلی جمجمه نوزاد دارای هفت اس��تخوان می باشد. مفصل هایی که در 
درز جمجمه هستند از بافت فیبری محکم تشکیل شده اند که استخوان ها را در 

کنار یکدیگر نگه می دارد. 
وی افزود: درزهای جلو جمجمه در نقطه ملاج در بالای سر به هم می رسند. این 
درزها تا دو س��الگی و در زمان جوش خوردن استخوان ها به هم دچار انعطاف 
ش��ده تا مغز نوزاد فرصت و فضای لازم برای رش��د را داش��ته باشد. نشانه های 
بدش��کلی جمجمه از ابتدای تولد مشخص اس��ت ولی بعد از گذشت چند ماه 
واضح خواهد شد. دکتر صمدیان اذعان داشت: بدشکلی جمجمه نوزاد به محل 
درزی بستگی دارد که زودتر از موعد بسته شده است و حس غیرعادی یا ناپدید 
شدن ملاج بالای جمجمه، ایجاد یک لبه برآمده و سخت در امتداد درز بسته 

شده، رشد کند سر یا رشد نکردن سر نیز در این نوزادان مهم است.
این جراح مغز و اعصاب و س��تون فقرات ابراز داش��ت: دلایل مش��کل بیماری 
بدش��کلی جمجمه در بیشتر نوزادان ناشناخته است. برخی از نوزادان به دلیل 
تغییر در ژن های خود دچار این اختلال در جمجمه می شوند. در بعضی موارد، 

بدشکلی جمجمه نوزاد به دلیل ناهنجاری در ژن منفرد رخ میدهد که می تواند 
باعث سندروم ژنتیکی شود.

وی ادامه داد: با این حال، در اکثر موارد، این بیماری اسکلت جمجمه، ناشی از 
ترکیبی از ژن ها و سایر عوامل است، مانند مواردی که مادر در محیط زندگی 
با آنها در تماس است، یا آنچه مادر می خورد یا می نوشد، یا داروهای خاصی که 

در دوران بارداری استفاده می کند. 
دکتر صمدیان متذکر ش��د: برخی از عواملی که احتم��ال تولد نوزاد مبتلا به 
کرانیوسینوس��توز را افزای��ش می دهد ش��امل بیماری تیروئی��د مادر، مصرف 

داروهای خاص است.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ادامه داد: زنان مبتلا به بیماری تیروئید 
که در دوران بارداری تحت درمان بیماری تیروئید قرار دارند، در مقایسه با زنانی 
که بیماری تیروئید ندارند، بیش��تر مس��تعد داشتن نوزاد مبتلا به این بیماری 

جمجمه هستند.
وی افزود: زنانی که کلومیفن سیترات )داروی باروری( را قبل از بارداری یا اوایل 
بارداری استفاده می کنند، در مقایسه با زنانی که این دارو را مصرف نکرده اند، 

بیشتر احتمال دارد که بچه ای مبتلا به کرانیوسینوستوز داشته باشند.
دکتر صمدیان توصیه کرد: اگر باردار هستید یا به فکر باردار شدن هستید، با 
پزشک خود در مورد راه های افزایش احتمال داشتن یک کودک سالم صحبت 

کنید.
 این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات تشریح کرد: کرانیوسینوستوز یا بدشکلی 
جمجمه نوزاد معمولاً بلافاصله پس از تولد نوزاد تشخیص داده می شود و گاهی 
اوقات نیز در مراحل بعدی زندگی تشخیص داده می شود. معمولاً اولین علامت 
بدش��کلی جمجمه نوزاد، جمجمه غیر طبیعی است. علائم دیگر ممکن است 
شامل این است که هیچ نقطه نرم روی جمجمه نوزاد وجود ندارد، لبه محکم 

و برجسته و رشد آهسته یا عدم رشد دراندازه سر کودک مشاهده می گردد.
وی اضافه کرد: با گذش��ت زمان پزشکان می توانند کرانیوسینوستوز را در طی 
معاینه فیزیکی تشخیص دهند. پزشک می تواند کرانیوسینوستوز سر کودک را 
از روی لبه های سخت درزها و لکه های نرم غیرمعمول تشخیص دهد. پزشک 

همچنین به دنبال هر گونه اشکال در فرم صورت کودک خواهد بود. 
دکتر صمدیان ادامه داد: اگر پزش��ک به کرانیوسینوستوز نوزاد مشکوک باشد، 
معمولاً یک یا چند آزمایش را برای تایید تشخیص درخواست می کند. به عنوان 
مثال، آزمایش اشعه ایکس خاص، مانند CT یا CAT اسکن، می تواند جزئیات 
جمجمه و مغز، بسته بودن بخیه های خاص و چگونگی رشد مغز را نشان دهد.

این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات متذکر شد: بسیاری از انواع بد شکلی های 
جمجمه نیاز به جراحی دارند. هدف از جراحی کاهش فشار وارد بر مغز است، 
جراحی، جمجمه را اصلاح می کند و به مغز اجازه دهد که به درستی رشد کند. 

در صورت نیاز، عمل جراحی در سال اول زندگی انجام می شود.
 وی ادامه داد: زمان جراحی بد ش��کلی های جمجمه بس��تگی به این دارد که 
درزها بسته ش��ده یا نه و اینکه آیا کودک دارای سندروم های ژنتیکی است یا 
نه. نوزادانی که دچار بدشکلی خفیف در جمجمه هستند ممکن است نیازی به 
جراحی نداشته باشند. با بزرگتر شدن کودک و رشد مو، شکل جمجمه می تواند 
کمتر به چشم بیاید. گاهی اوقات می توان از کلاه ایمنی مخصوص پزشکی برای 

کمک به شکل گیری جمجمه کودک به شکل منظم تر، استفاده کرد. 
دکت��ر صمدیان خاطرنش��ان کرد: روند اختلال در هر نوزادی که با بدش��کلی 
جمجمه متولد ش��ده باشد، متفاوت اس��ت و این بیماری ممکن است خفیف 
یا ش��دید باشد. بیش��تر نوزادانی که جمجمه کج دارند، س��الم هستند. با این 
حال، بعضی از کودکان دچار تاخیر در رش��د و یا ناتوانی های فکری می ش��وند 
زیرا فضای محدود جمجمه باعث ش��ده اس��ت که مغز کودک رشد و عملکرد 
عادی نداشته باشد، یا اینکه کودک دارای سندروم ژنتیکی است که هم باعث 

کرانیوسینوستوز می شود و هم مشکلاتی در عملکرد مغز ایجاد می کند.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات عنوان کرد: نوزادی که دچار بدشکلی 
جمجمه است، باید به طور مرتب توسط پزشک چک شوند تا اطمینان حاصل 
ش��ود مغز و جمجمه به درس��تی رش��د می کنند. نوزادان مبتلا به این عارضه 
جمجمه ای، در بیشتر مواقع می توانند از درمان های زودهنگام برای کمک به 
هر گونه تاخیر در رشد یا مشکلات فکری بهره مند شوند. وی در پایان گفت: 
برخی از کودکان مبتلا به این عارضه در صورت مشاهده اختلافات مشهود بین 
خود و س��ایر کودکان، ممکن است عزت نفس خود را از دست بدهند بنابراین 
یک��ی از وظایف والدین، حمایت عاطفی از کودک اس��ت ت��ا دوره درمان را به 

خوبی بگذراند.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

بدشکلی جمجمه نوزاد، عارضه ای نادر ولی ناتوان کننده 
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آگهی  مناقصه و مزایده  عمومی  از طریق سامانه ستاد
شناسهآگهی۱۶۲۸۵۰۸

شهرداری فردیس در نظر دارد پروژه های ذیل را از طریق برگزاری  مناقصه و مزایده عمومی به متقاضیان واجد حداقل شرایط به 
شرح ذیل واگذار نماید )مشروح شرایط در اسناد مناقصه و مزایده درج شده است( لذا متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار آگهی 
)چاپ اول( تا س�اعت 14:30 روز چهارش�نبه مورخ 1402/10/13 جهت خرید اس�ناد مناقصه و مزایده به س�امانه الکترونیک دولت 
)ستاد( مراجعه نمایند. 1- مبلغ 2/000/000 ریال به عنوان هزینه خرید اسناد می بایست به حساب 400819688645 به نام شهرداری 
فردیس از طریق سامانه الکترونیک دولت )ستاد(  به آدرس www.setadiran.ir واریز گردد 2- شرکت کنندگان می بایست نسبت 
به تحویل )صرفا پاکت الف( اصل ضمانت نامه یا فیش واریز نقدی به شماره حساب 100823004139 تا پایان وقت اداری ساعت 14:30 
مورخ 1402/10/23 ش�نبه به آدرس فردیس- بلوار شهید سلیمانی رو به روی پارک منظریه شهرداری فردیس طبقه همکف واحد 
دبیرخانه اقدام نمایند و هم زمان پاکات الف- ب و ج در س�امانه تدارکات الکترونیکی دولت )س�تاد ایران( بارگذاری نمایند. 3-در 
صورت بروز هرگونه تناقص در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ، ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود 4- پیشنهادات رسیده در 
روز دوشنبه مورخ 1402/10/25 درکمیسیون عالی معاملات شهرداری فردیس مطرح و پس از بررسی وکنترل برنده مناقصه و مزایده 

اعلام خواهد  شد 5- جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت  www.shahrdarifardis.ir  مراجعه نمایید.

شرح عملیاتردیف
برآورد مبلغ ریالی 

پروژه
مبلغ سپرده شرکت 
در مناقصه   به ریال

محل 
اجرا

حداقل
 رتبه لازم

درصد
 نقد و تهاتر

مدت

1
منا قصه خرید، تهیه، حمل و اجرای 

تراش و روکش آسفالت )شماره 
فراخوان 2002050288000178(

65/000/000/0003/250/000/000
شهر

 فردیس

پروانه بهره برداری تولید 
آسفالت به همراه مالکیت 
کارخانه آسفالت یا رتبه 

4 راه و ترابری

 12/500/000/000
ریال بصورت تهاتر 
 و 52/500/000/000 

ریال بصورت نقد

6 ماه

2

مناقصه خرید خدمات خودرویی 
ایستا، شهر فردیس)ثبت تخلفات 
پلاک خوان سیار()شماره فراخوان 

)2002050288000179

94/450/000/0004/722/500/000
شهر 

فردیس
اساسنامه مرتبط

 با موضوع
12 ماه100 در صد نقد

3
مزایده بازار نقش جهان- غرفه 22 با 
کاربری پیشنهادی- تجدید)شماره 

فراخوان5002050288000034(
540/000/00027/000/000

شهر 
فردیس

1 سال---

4
مزایده بازار نقش جهان- غرفه 23 با 
کاربری پیشنهادی- تجدید)شماره 

فراخوان5002050288000035(
408/000/00020/400/000

شهر 
فردیس

1 سال---

5
مزایده بازار نقش جهان- غرفه 26 با 
کاربری پیشنهادی- تجدید)شماره 

فراخوان5002050288000036(
408/000/00020/400/000

شهر 
فردیس

1 سال---

6

مزایده بازار بوستان- غرفه 
27 با کاربری چای، قهوه و 

عسل- تجدید )شماره فراخوان 
)5002050288000037

648/000/00032/400/000
شهر

 فردیس
1 سال---

شهرداری فردیس    نوبت چاپ اول : 1402/10/06 )چهارشنبه( 
 نوبت چاپ دوم : 1402/10/13 )چهارشنبه(
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چهارشنبه  13 دی 1402    شماره  6760

آفتاب یزد: پروبیوتیک ها به روش های مختلفی در حفظ سلامت خانم ها نقش دارند و 
استفاده از آن ها می تواند از جنبه های مختلف تاثیرگذار باشد. به طور کلی »پروبیوتیک« 
از واژه یونانی پروبیوس به معنای برای زندگی گرفته شده است. براساس تعاریف ارائه شده 
سازمان بهداشت جهانی )who( و سازمان جهانی غذا و کشاورزی )FAO( پروبیوتیک ها 
محصولات حاوی میکروارگانیســم های زنده، معین و به تعداد مشــخص می باشد که 
در صورتی که به مقدار کافی مصرف شــوند موجب ارتقاء ســلامت میزبان می شــود. 
پروبیوتیک ها به طور گسترده در درمان بیماری های روده ای مورد استفاده قرار گرفته اند، 
اما تاثیر پروبیوتیک ها بر سلامت اندام تحتانی زنان هنوز بحث برانگیز است زیرا این اندام 
دارای اکوسیســتم پیچیده ای است و این اکوسیستم توسط عوامل مختلف مانند سن، 
 مصرف دارو، فعالیت جنســی، اقدامات بهداشتی و تولید هورمون دچار تغییر می گردد. 
 در زنان سالم لاکتوباسیل ها، میکروارگانیسم های غالب اندام تحتانی هستند )۹۵ درصد( که 
به حفظ میکرو فلور طبیعی واژن کمک می کنند. پروبیوتیک ها به طرق مختلف از سلامت 
زنان حمایت می کنند. از غذاهای حــاوی پروبیوتیک گرفته تا مکمل های پروبیوتیک، 
تصمیم گیری برای اینکه کدام یک برای بدن مناســب است شاید کمی سخت باشد. در 
حالی حاضر تحقیقات در حال کشــف تمام راه هایی هستند که پروبیوتیک ها به بدن ما 
کمک می کنند تا تعادل و تندرســتی را حفظ کند، هر قســمت از بدن ما با میکروبیوم 
منحصربفرد خود زنده اســت. میکروبیوم شامل ترکیبی ســالم از ویروس ها، قارچ ها و 
باکتری های مفید است. پروبیوتیک ها، از غذاها و مکمل ها، می توانند باکتری های خوب 

را به این ترکیب اضافه کنند و به حفظ تعادل میکروبیوم کمک کنند.

< پروبیوتیک ها و سلامت دستگاه ادراری
باکتری هــای مفید در بســیاری از نواحی بــدن از جمله مجــاری ادراری پراکنده 
می شوند. لاکتوباسیل ها نقش مهمی در فلور دستگاه ادراری زنان و خانم های یائسه 
دارند. بنابراین، تکمیل رژیم غذایی خود با پروبیوتیک های حاوی ســویه های مفید 
باکتریائــی خصوصا لاکتوباســیلوس ها می تواند راهی آســان و ایمن برای کمک به 
ارتقای ســلامت دستگاه ادراری باشــد. پروبیوتیک ها با ایجاد حالت یوبایوسیس در 
فلور میکروبــی بدن و خصوصا روده ها به عنوان بزرگتریــن بخش از فلور میکروبی 
بدن، انتقال میکروب های مفید از اندام تحتانی در خانم ها را بهبود می بخشد و سبب 

پیشگیری و درمان عفونت های واژینال و دستگاه ادراری می گردد.

< پروبیوتیک ها و سلامت اندام تحتانی
بیش از ۵۰ نوع مختلف باکتری مانند لاکتوباســیلوس اسیدوفیلوس، لاکتوباسیلوس 
رامنوسوس و لاکتوباسیلوس گاسری وجود دارد لاکتوباسیلوس ها به عنوان غالب ترین 
فلور میکروبــی اندام تحتانی به اپیتلیوم این ناحیه می چســبند و به طور رقابتی با 
کلونیزاســیون پاتوژن ها رقابت می کنند. یکی از مکانیســم های اصلی لاکتوباسیل ها 
تولید متابولیت هائی مانند باکتریوســین و پراکســید هیدروژن )H۲O۲( است که 
می توانند از رشد میکروارگانیسم های بیماری زا جلوگیری کرده و محیط pH اسیدی 
اندام تحتانی را حفظ کنند و از تغییرات در تعادل باکتری های این ناحیه که می تواند 
منجر به عفونت و سایر مشکلات در اندام تحتانی ناشی از جمله چرخه های قاعدگی 
و تغییرات هورمونی باشــد، جلوگیری نمایــد. داروهای طبیعی پروبیوتیکی با حفظ 

میکروبیوم اندام تحتانی سبب حفظ این تعادل میگردند.

< پروبیوتیک ها و مدیریت وزن
بــرای درک اینکه چگونه پروبیوتیک ها به کاهش وزن کمک می کنند، مهم اســت 

ببینیــد این باکتری ها در روده چگونــه کار می کنند. باکتری های خوب با کمک در 
تجزیــه غذاها به ویژه تخمیــر فیبر در روده مهارت دارنــد. در این فرآیند پیچیده، 
مــواد مغذی ضروری با نام اســیدهای چرب کوتاه زنجیر مانند اســتات، بوتیرات و 
لاکتات تولید می شــود. همچنان با اثرگذاری بر ســلول های پوشــاننده روده سبب 
افزایش ترشــح هورمون های دخیل در ســیری مانند GLP1، لپتین می گردند که 
ســبب القای حس ســیری در فرد و تنظیم انرژی دریافتی می گردد. در نتیجه این 
تعادل پیچیده از باکتری های مفید مختلف، با تنظیم وزن مرتبط اســت. افرادی که 
اضافه وزن دارند اغلب دارای عدم تعادل میکروب ها در فلور میکروبی خود هســتند. 
پروبیوتیک ها می توانند مکمل مفیدی برای یک برنامه مدیریت وزن سالم باشند که 
شامل یک رژیم غذایی مغذی متعادل، ورزش، خواب کافی، هیدراتاسیون و مدیریت 

استرس است.

< پروبیوتیک ها و سلامت پوست
اگرچه پوســت از روده متمایز است، اما پوســت نیز پر از گونه های مختلف باکتری 
 Lactobacillus و Bifidobacterium، Vitreoscilla است. سویه هایی مانند
برای حفظ ســلامت و محافظت از پوست نقش اساسی دارند و فلور میکروبی آن را 
تشــکیل می دهند. مکمل های پروبیوتیک خوراکــی و کرم های پروبیوتیک موضعی 
می توانند به افزودن باکتری های مفید کمک کنند و سبب حفظ میکروبیوم متعادل 

پوست شوند.

< پروبیوتیک ها و بارداری
مصرف پروبیوتیک ها از ســه ماهه دوم بارداری و در دوران شــیردهی با صلاحدید 
پزشک مجاز است و در این مدت مصرف پروبیوتیک فوایدی بسیاری برای خانم های 
باردار، از جمله بهبود مشــکل یبوست ناشــی از افزایش هورمون استروژن است. در 
نتیجه این یبوست مشکلاتی مانند هموروئید و فتق بعد از زایمان جلوگیری می نماید 
زیرا باکتری های خوب می توانند به تنظیم علایم گوارشــی مربوط به دوران بارداری 
کمک کننــد. پروبیوتیک ها می توانند به حفظ تعادل فلــور اندام تحتانی نیز کمک 
کنند که به نوبــه خود می تواند بر باروری تاثیر بگذارد. باکتری های خوب به تنظیم 
تعادل pH اندام تحتانی کمک می کنند و اطمینان حاصل می کنند که محیطی است 

که اسپرم می تواند در آن زنده بماند. همچنین سبب کمک به پیشگیری از عفونت و 
پیشگیری از پارگی زودرس کیسه آب و تولد نوزاد نارس میگردد.

< پروبیوتیک و پیشگیری از سرطان دهانه رحم:
هنــگام ابتلا به HPV، تعادل میکرواکولوژیک انــدام تحتانی از بین می رود، تعداد 
لاکتوباســیلوس ها کاهش می یابد و چســبندگی و کلونیزاســیون فلور غیرطبیعی 
 در ایــن ناحیــه افزایــش می یابــد و منجر بــه تنظیم بیــان پروتئیــن HPV و 
)cervical intraepithelial neoplasia )CIN می شــود کــه حتی می تواند 
منجر به بروز ســرطان دهانه رحم شــود. ارتباط بیــن میکروبیوتای اندام تحتانی و 
 HPV نشــان می دهد که تنوع باکتریایی اندام تحتانی در زنان HPV بروز عفونت
مثبت، پیچیده تر و ترکیب میکروبیوتای این ناحیه متفاوت اســت. لاکتوباســیلوس 
با ترشــح متابولیت های ضد توموری مختلف، از جمله پلی ســاکاریدهای فسفریله 
و پلی ســاکاریدهای خارج ســلولی، سیســتم ایمنی را فعال می کننــد تا از تکثیر 
تومورهــای بدخیم جلوگیری کنند. لاکتوباســیلوس نه تنهــا می تواند محیط اندام 
تحتانــی را اســیدی کند، فلور ایــن ناحیــه را تثبیت کند و عملکرد ســلول های 
 اپیتلیــال این ناحیه را تقویت کند، بلکه ســلول های ســرطان دهانــه رحم را نیز 

از بین می برد.
لاکتوباســیلوس با روش های مختلفی می تواند سبب مهار رشد سلول های سرطانی 

شوند که عبارتند از:
1- تحریک ترشــح پپتیدوگلیکان و اگزوپلی ســاکاریدها سلول های اپی تلیال اندام 

تحتانی
۲- تعدیــل عملکرد سیســتم ایمنی از طریق تولید ســیتوکین ها ضــد التهابی و 

پیشگیری از تکثیر مونوسیت ها
۳- اثرات سیتوتوکسیک متابولیت ها بر سلول های سرطان دهانه رحم.

۴- فعال کردن بلوغ سلول های NK و سلول های دندریتیک
مطالعات اخیر محققان نشــان داده اســت که پروبیوتیک هایی مانند لاکتوباسیلوس 
کازئی و لاکتوباسیلوس رامنوسوس با فعال کردن بلوغ سلول های NK و سلول های 
دندریتیک نقش ضد ســرطانی دارند )لی و همــکاران، ۲۰۲۰؛ کانداتی و همکاران، 
۲۰۲۲(. در این مطالعات نشــان داده شــد که افزایش گونه های لاکتوباســیلوس با 
کاهش عفونت بــا زیرگروه های پرخطر HPV دربرو نئوپلازی داخل اپیتلیال دهانه 

رحم و سرطان مرتبط بود.

< پروبیوتیک ها و تعدیل عملکرد سیستم ایمنی
پروبیوتیک هــا می توانند به حمایت از سیســتم ایمنی ســالم و متعادل نیز کمک 
کنند. تقریباً ۷۰ تا ۸۰ درصد از ســلول های ایمنی با مخاط روده مرتبط هســتند. 
ایــن به پروبیوتیک ها اجازه می دهد تا با سیســتم ایمنی ارتبــاط برقرار کنند و بر 
 عملکــرد آن تاثیر بگذارند. یک مطالعه دیگر نیز نشــان داده اســت که پروبیوتیک 
Bifidobacterium animalis BB-1۲ بــه کمــک به سیســتم ایمنی بدن 
کمک می کند و عملکرد ســالم ریه و سینوس را ارتقا می دهد. مطالعه دیگری نشان 
می دهــد که مکمل های پروبیوتیک از بدو تولد تا دوران کودکی می توانند با حمایت 
از پاســخ های ســلولی غیر اختصاصی به تقویت سیســتم ایمنی بدن کمک کنند. 
به طورکلی باید گفت که محصولات طبیعی پروبیوتیک ایمن هستند و مصرف آن ها 
با کمک به تنظیم فلور میکروبی و تولید متابولیت های مفید کمک به حفظ سلامت 

خصوصا در خانم ها در سنین باروری و بعد از یائسگی می شود.

7گزارش

16۳1- اظهارات برخی مقامات اقتصادی 
و مسئولان به گونه ای است که گاهی آدم 
فکر می کند اینان از مشکلات جامعه خبر 
ندارند یا آنگونه که باید بدانند در جریان 

نیستند! 
ایرانی  1۵۴1- موضوع جزایر ســه گانه 
تحت هیچ شرایطی قابل مذاکره نیست. 
قدر مســلم برخــی کشــورها در حال 

شیطنت کردن هستند باید مراقب بود. 
16۰1- آمارهایــی هم که از مرگ و میر 
ناشــی از آلودگی هوا به گوش می رسد 
واقعا ناراحت کننده است. مردم در برخی 
از شهرها وســط آلودگی های خطرناک 
و زیانبــار زندگــی می کننــد. آن وقت 
مســئولان به راحتی دم از مازوت سوزی 

می زنند! 
رئیس جمهــور  از  اپراتورهــا   -1۵۰1
خواستند تعرفه بسته اینترنت را افزایش 
دهنــد. آیا در این چند ســال اخیر کم 
قیمت هــا را افزایــش دادند؟ چــرا ادعا 
می کنند ۵ سال اســت قیمت ها تغییر 

نداشته؟ 
1۵۲1- در آمــاری که از ســوی بانک 
جهانی از اقتصاد ایران ارائه شــده مطرح 
شده ۲۸ درصد فقیر هستند و ۴۰ درصد 
در معرض فقر هستند. آمار کمی نیست! 
1۵۳1- لابد فوتبالیست هایی که مجوز 
واردات خــودروی آنها لغو شــده خیلی 
عصبانی هستند. حق هم دارند. چقدر به 

آن امید بسته بودند؟! 
1۴۴۵- رئیس سازمان پدافند غیرعامل 
ایران به نکته جالبی اشاره کردند. ایشان 
گفتند بیش از ۵۵ درصد تهدیدات جهانی 
و در ایــران حــدود ۳۰ درصد حملات 

سایبری مبتنی بر هوش مصنوعی بوده!
1۳۴۵- آمریکا در راستای طرح ادعاهای 
واهی عنوان کرده حمــلات انصاراله به 
کشتی های دریای سرخ با همکاری ایران 

انجام می شود. 
1۴۰1- رفتار بد روس ها در نشســت با 
اعــراب و حمایت از ادعاهــای اعراب در 
مورد جزایر سه گانه حتی صدای کیهان 
را هم درآورد و نوشته این رفتار لاوروف 

بوی خیانت می دهد! 
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

فواید پروبیوتیک در سلامت زنان
دکتر مریم تاج آبادی ابراهیمی- رئیس انجمن پروبیوتیک و غذاهای فراسودمند

آگهی فقدان سند مالکیت 
شماره  درخواست  طبق  مشاعی  مالک  شبستری  زاده  رزاق  احد  آقای 
ارائه  ضمن   ،  ۱۴۰۲.۰۸.۰۲۳ مورخ   ۱۴۰۲۸۵۶۰۱۰۴۳۰۲۹۰۸۱
 ۵۲۱۳۸ و   ۵۲۱۳۷ بشمارههای  مصدق  محلی  استشهادیه  برگ  دو 
و   ۱۴۰۲۲۱۵۱۱۶۶۰۰۰۵۶۰ های  بشماره  یکتا   ۱۴۰۲.۰۸.۱۷ مورخ 
که  است  مدعی  تهران   ۲۶۴ شماره  دفتر   ۱۴۰۲۰۲۱۵۱۱۶۶۰۰۰۵۶۱
آپارتمان  رسمی  یکدستگاه  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  سه  مالکیت  سند 
که  مترمربع   ۸۰.۳۵ بمساحت  یک  طبقه  غربی  سمت  در  واقع  مسکونی 
مقدار ۳.۸۰ مترمربع آن بالکن است قطعه اول تفکیکی بپلاک ۲۲۰۷۷۳ 
فرعی از ۴۴۷۶ - اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۲۱۶۷۲۲ فرعی از 
قطعه  مسکونی  پارکینگ  بانضمام  تهران   ۷ بخش  در  واقع  مذکور  اصلی 
 ، سه تفکیکی بمساحت ۱۰.۷۵ متر مربع واقع در سمت شمالی همکف 
تفکیکی بمساحت ۱.۶۴ متر مربع  انباری مسکونی قطعه هشت  بانضمام 
واقع در سمت جنوبی زیرزمین یک ، بشماره چاپی ۰۸۳۰۶۷ بنام آقای 
جابجائی  بعلت  که  است  گردیده  صادر  و  ثبت  شبستری  زاده  رزاق  احد 
فراموشی در تاکسی مفقود گردیده و درخواست صدور سند مالکیت المثنی 
مورخ ۱۳۷۲.۰۹.۰۲  اصلاحی  تبصره یک  باستناد  مراتب  لذا  است  نموده 
چنانچه  تا  میشود  آگهی  نوبت  دریک  ثبت  قانون  نامه  آئین   ۱۲۰ ماده 
ویا  فوق  اسناد  از  غیر  مرقوم  ملک  به  نسبت  معامله  انجام  مدعی  کسی 
آگهی  این  نشر  تاریخ  از  باشد  خودمی  نزد  مذکور  مالکیت  سند  وجود 
ارائه  ظرف مدت ۱۰ روز به این منطقه مراجعه و اعتراض خود را ضمن 
مورد  تا  نمائید  دریافت  رسید  و  تسلیم  معامله  یاسند  مالکیت  اصل سند 
واخواهی  نرسیدن  مزبورو  مهلت  انقضای  از  والا پس  گیرد  قرار  رسیدگی 
شد. خواهد  اقدام  مقررات  طبق  المثنی  مالکیت  صدورسند  به  نسبت 

غلامرضا غضنفری سرپرست حوزه ثبت ملک پیروزی تهران 
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آگهی فقدان سند مالکیت 
شماره  درخواست  طبق  مشاعی  مالک  شبستری  زاده  رزاق  احد  آقای 
ارائه  ضمن   ،  ۱۴۰۲۰۰۸.۰۲۳ مورخ   ۱۴۰۲۸۵۶۰۱۰۴۳۰۲۹۰۷۸
 ۵۲۱۳۲ و   ۵۲۱۳۱ بشمارههای  مصدق  محلی  استشهادیه  برگ  دو 
و   ۱۴۰۲۲۱۵۱۱۶۶۰۰۰۵۵۴ بشمارههای  یکتا   ۱۴۰۲.۰۸.۱۷ مورخ 
که  است  مدعی  تهران   ۲۶۴ شماره  دفتر   ۱۴۰۲۰۲۱۵۱۱۶۶۰۰۰۵۵۵
سند مالکیت ششدانگ یکدستگاه آپارتمان مسکونی واقع در سمت غربی 
طبقه شش بمساحت ۷۹.۷۵ مترمربع که مقدار ۳.۸۰ متر مربع آن بالکن 
اصلی   -  ۴۴۷۶ از  فرعی   ۲۲۰۷۸۳ بپلاک  تفکیکی  یازدهم  قطعه  است 
در  واقع  مذکور  اصلی  از  فرعی  از پلاک ۲۱۶۷۲۲  و مجزی شده  مفروز 
بخش ۷ تهران بانضمام پارکینگ مسکونی قطعه یک تفکیکی بمساحت 
انباری  بانضمام   ، همکف  غربی  شمالی  سمت  در  واقع  مترمربع   ۱۰.۷۵
در سمت  واقع  مربع  متر  بمساحت ۱.۶۱  تفکیکی  قطعه شش  مسکونی 
جنوبی زیرزمین یک ، بشماره چاپی ۰۸۳۰۷۹ بنام آقای احد رزاق زاده 
در  فراموشی  جابجائی  بعلت  که  است.  گردیده  صادر  و  ثبت  شبستری 
نموده  المثنی  مالکیت  سند  صدور  درخواست  و  گردیده  مفقود  تاکسی 
ماده   ۱۳۷۲.۰۹.۰۲ مورخ  اصلاحی  یک  تبصره  باستناد  مراتب  لذا  است 
نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی  ۱۲۰ آئین 
مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم غیر از اسناد فوق اسنادفوق و 
یا وجود سند مالکیت مذکور نزد خود می باشد از تاریخ نشر این آگهی 
ظرف مدت ۱۰ روز به این منطقه مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه 
تا مورد  نمائید  یاسند معامله تسلیم و رسید دریافت  اصل سند مالکیت 
رسیدگی قرار گیرد والا پس از انقضای مهلت مزبورو نرسیدن و اخواهی 
شد. خواهد  اقدام  مقررات  طبق  المثنی  مالکیت  صدورسند  به  نسبت 

غلامرضا غضنفری سرپرست حوزه ثبت ملک پیروزی تهران 
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آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای احد رزاق زاده شبستری برابر تقاضای وارده شماره ۱۴۰۲-۲۹۰۷۷ 
با تسلیم استشهادیه مصدق ذیل شماره ۵۲۱۲۷  مورخ ۱۴۰۲.۰۸.۲۳ 
 ۲۶۴ شماره  رسمی  اسناد  دفترخانه   ۱۴۰۲.۰۸  .۱۷ مورخ   ۵۲۱۲۸ و 
آپارتمان  دستگاه  یک  ششدانگ  مالکیت  سند  که  این  اعلام  با  تهران 
قطعه ۱۲ تفکیکی واقع در طبقه ۶ به مساحت ۷۶.۳۳ متر مربع که از 
آن مقدار ۳.۳۸ متر مربع بعنوان بالکن میباشد تحت شماره ۲۲۰۷۸۴ 
فرعی از ۴۴۷۶ اصلی مفروزی از پلاک ۲۱۶۷۲۲ فرعی از اصلی مذکور 
پارکینک  و  تفکیکی   ۵ قطعه  انباری  بانضمام  تهران   ۷ بخش  در  واقع 
 ۱۳۹۷۲۰۳۰۱۰۴۳۰۱۷۵۳۰ الکترونیکی  املاک  دفتر  با  تفکیکی  دو 
،ثبت  زاده شبستری  رزاق  احد  نام  به  و تحت شماره چاپی ۰۸۳۰۸۰ 
علت جابجایی  به  مالکیت  اصل سند  که  است  گردیده  تسلیم  و  صادر 
صدور  تقاضای  فوق  وارده  درخواست  طی  است  گردیده  مفقود  منزل 
ماده  اجرای  در  و  است  نموده  را  مذکور  پلاک  مالکیت  سند  المثنی 
۱۲۰ آئین نامه اصلاحی قانون ثبت مصوب )۸۰/۱۱/۸ ( مراتب در یک 
انجام معامله  یا اشخاص مدعی  تا چنانچه شخص  نوبت آگهی میشود 
ظرف  میباشد  خود  نزد  مالکیت  سند  وجود  یا  مرقوم  ملک  به  نسبت 
مدت ۱۰ روز پس از انتشار این آگهی اعتراض خود را ضمن ارائه اصل 
 - دماوند  خیابان  در  واقع  منطقه  این  به  معامله  یا سند  مالکیت  سند 
رسید  و  تسلیم  خضرائی  شهید  پادگان  جنب   - نسب  غفاری  خیابان 
وصول  عدم  و  مقرر  مهلت  انقضا  صورت  در  است  بدیهی  نمایند  اخذ 
ارائه  معامله  یا سند  مالکیت  اصل سند  اعتراض  در صورت  یا  اعتراض 
شد. خواهد  تسلیم  و  صادر  مالکیت  سند  المثنی  مقررات  طبق  نشود 
غلامرضا غضنفری سرپرست حوزه ثبت ملک پیروزی تهران 
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آگهی فقدان سند مالکیت 
شماره  وارده  طی  )مالک(  شبستری  زاده  رزاق  احد  آقای 
دو  ارائه  ضمن   ۱۴۰۲.۰۸.۲۳ مورخ   ۱۴۰۲۸۵۶۰۱۰۴۳۰۲۹۰۸۵
 ۵۲۱۳۴ و   ۵۲۱۳۳ بشمارههای  مصدق  محلی  استشهادیه  برگ 
و   ۱۴۰۲۰۲۱۵۱۱۶۶۰۰۰۵۵۶ بشمارههای  یکتا   ۱۴۰۲.۰۸.۱۷ مورخ 
۱۴۰۲۰۲۱۵۱۱۶۶۰۰۰۵۵۷ دفتر اسناد رسمی شماره ۲۶۴ تهران مدعی 
است که سند مالکیت ششدانگ یکدستگاه آپارتمان مسکونی واقع در سمت 
شرقی طبقه پنجم بمساحت ۷۶/۴۵ متر مربع که مقدار ۳.۳۸ متر مربع 
آن بالکن است قطعه ده تفکیکی بپلاک ۲۲۰۷۸۲ فرعی از ۴۴۷۶- اصلی 
مفروز و مجزی شده از پلاک ۲۱۶۷۲۲ فرعی از اصلی مذکور واقع در بخش 
۷ تهران بانضمام انباری مسکونی قطعه یک بمساحت ۱.۷۶ مترمربع واقع 
در سمت مرکزی زیرزمین بانضمام پارکینگ مسکونی قطعه یازده تفکیکی 
بشماره  یک  زیرزمین  شمالشرقی  سمت  در  واقع  مترمربع   ۱۱ بمساحت 
چاپی ۰۸۳۰۷۸ بنام آقای احد رزاق زاده شبستری ثبت و صادر گردیده 
که بعلت جابجائی و فراموشی در تاکسی مفقود گردیده و درخواست صدور 
المثنی نموده است لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی  سند مالکیت 
مورخ ۱۳۷۲.۰۹.۰۲ ماده ۱۲۰ - آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم غیر از 
اسنادفوق و یا وجود سند مالکیت مذکور نزد خود می باشد از تاریخ نشر 
این آگهی ظرف مدت ۱۰ روز به این منطقه مراجعه و اعتراض خود را ضمن 
ارائه اصل سند مالکیت یاسند معامله تسلیم و رسید دریافت نمائید تا مورد 
واخواهی  نرسیدن  مزبورو  مهلت  انقضای  از  والا پس  گیرد  قرار  رسیدگی 
شد. خواهد  اقدام  مقررات  طبق  المثنی  مالکیت  صدورسند  به  نسبت 

غلامرضا غضنفری سرپرست حوزه ثبت ملک پیروزی تهران 
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آگهی فقدان سند مالکیت موضوع سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی ۲۲۰۷۷۸ فرعی از ۴۴۷۶ اصلی واقع در بخش ۷ 
تهران 

نظر به اینکه آقای احد رزاق زاده شبستری با ارائه دوبرگ استشهادیه به شماره ۵۲۱۳۹ و ۵۲۱۴۰ مورخ ۱۴۰۲.۰۸.۱۷ تائیدیه دفتر ۲۶۴ تهران و 
درخواست وارده ۲۹۰۷۹ مورخ ۱۴۰۲.۰۸.۲۳ مدعی است که سند مالکیت ۳ دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه آپارتمان مسکونی نوع ملک طلق 
با کاربری به پلاک ثبتی ۲۲۰۷۷۸ فرعی از ۴۴۷۶ اصلی، مفروز و مجزا شده از ۲۱۶۷۲۲ فرعی از اصلی مذکور ، قطعه ۶ در طبقه ۳ و واقع در بخش 
۰۷ ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک پیروزی تهران استان تهران به مساحت ۷۶.۶۹ متر مربع واقع در سمت شرقی طبقه سوم که )۳۸/ ۳( سه متر و سی 
وهشت دسیمتر مربع آن بالکن ، است. بانضمام انباری قطعه ۴ به مساحت ۱.۵۷ متر مربع و پارکینگ قطعه ۸ به مساحت ۱۰.۷۵ واقع در طبقه -۱ 
مشخصات مالکیت: مالکیت احد / رزاق زاده شبستری فرزند رضاقلی شماره شناسنامه ۱۲۵ تاریخ تولد ۱۳۴۸/۰۶/۰۱ صادره از شبستر دارای شماره 
ملی ۱۷۲۹۳۹۷۲۶۳ با جز سهم ۳ از کل سهم ۶ بعنوان مالک سه دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت ۱۳۳۵۱۵ 
تاریخ ۱۳۹۷/۰۲/۲۹ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۶۴ شهر تهران استان تهران موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۰۸۳۰۷۳ سری ج سال 
۹۶ با شماره دفتر الکترونیکی ۱۳۹۷۲۰۳۰۱۰۴۳۰۱۷۵۲۱ ثبت گردیده است. که مالک بعلت مفقودی در جابجایی ، درخواست صدور المثنی سند 
مالکیت را نموده اند؛ لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی مورخه ۷۲/۹/۲ ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه 
کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم غیر از اسناد فوق و یا وجود سند مالکیت مذکور نزد خود می باشد از تاریخ نشر این آگهی ظرف 
مدت ۱۰ روز به این منطقه مراجعه و اعتراض خودراضمن ارائه اصل سند مالکیت یاسند معامله تسلیم و رسید دریافت نمائید تا مورد رسیدگی 
قرارگیرد در غیر اینصورت پس از انقضای مهلت مزبورو عدم وصول اعتراض نسبت به صدور المثنی سند مالکیت طبق مقررات اقدام خواهد شد.

غلامرضا غضنفری سرپرست حوزه ثبت ملک پیروزی تهران -15۴۷۶
آگهی فقدان سند مالکیت 

آقای احد رزاق زاده شبستری با ارائه دوبرگ استشهادیه شماره ۵۲۱۳۵ مورخ ۱۴۰۲.۰۸.۱۷ مورد تائید دفتر ۲۶۴ تهران و درخواست وارده به شماره 
۲۹۰۸۷ - ۰۲ مورخ ۱۴۰۲.۰۸.۲۳ مدعی است که یک جلد سند مالکیت مربوط به شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت ۱۸۰ مترمربع به شماره ۳۲۶۰ 
فرعی از ۴۴۷۶ اصلی واقع در بخش هفت تهران بنام احد رزاق زاده شبستری بشماره چاپی ۰۳۳۸۹۵ صادر و تسلیم گردیده که در اثر جابجایی مفقود 
گردیده، درخواست صدور المثنی سند مالکیت نموده است لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی مورخه ۷۲/۹/۲ ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم غیر از اسناد فوق و یا وجود سند مالکیت مذکور نزد خود می باشد از تاریخ 
نشر این آگهی ظرف مدت ۱۰ روزبه این منطقه مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یاسند معامله تسلیم ورسید دریافت نمائید تامور در 
سیدگی قرارگیرد در غیر اینصورت پس از انقضای مهلت مزبور و عدم وصول اعتراض نسبت به صدور المثنی سند مالکیت طبق مقررات اقدام خواهد شد.

غلامرضا غضنفری سرپرست حوزه ثبت ملک پیروزی تهران -15۴۷۴
آگهی فقدان سند مالکیت 

خانم جمیله شهریاری کشه اصالتا با اعلام گم شدن سند مالکیت ملک مورد 
آگهی با تسلیم دو برگ استشهادیه گواهی امضاء شده ذیل شماره ۱۰۶۵۵ 
و ۱۰۶۶۶ مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۳ دفترخانه ۱۳۷۹ تهران طی درخواست وارده 
۱۰۲۳۰۲۶۴۶۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۳ تقاضای صدور المثنی سند مالکیت را 
نموده اند که مراتب در اجرای ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت به شرح زیر 
آگهی میگردد -۱ نام و نام خانوادگی: خانم جمیله شهریاری کشه مالک 
شش دانگ -۲ شماره پلاک ۵۹۳۶۸ فرعی از ۱۲۳ اصلی -۳ علت گم شدن 
اسباب کشی -۴ خلاصه وضعیت مالکیت: سند مالکیت کاداستری ششدانگ 
عرصه و اعیان یک دستگاه آپارتمان مسکونی بمساحت ۱۲۱/۶۴ متر مربع 
که ۲/۲ متر مربع آن بالکن است واقع در طبقه یک بشماره ۵۹۳۶۸ فرعی 
از ۱۲۳ اصلی قطعه ۱ تفکیکی مفروزو مجزی شده از ۱۹۶۶ فرعی از اصلی 
مذکور واقع در بخش ۱۱ تهران بانضمام پارکینگ مسکونی قطعه ۲ تفکیکی 
به مساحت ۱۰/۸۵ متر مربع واقع در سمت جنوب شرقی همکف که ۲/۱۷ 
انباری مسکونی قطعه ۱  بانضمام  متر مربع آن بصورت غیر مسقف است، 
تفکیکی به مساحت ۱/۷۷ متر مربع واقع در سمت غربی همکف بشماره 
الکترونیک ۱۴۰۲۲۰۳۰۱۰۲۳۰۰۵۹۳۸ به نام  چاپی ۶۹۳۴۱۶ ذیل دفتر 
خانم جمیله شهریاری کشه صادر گردیده است لذا با توجه به اعلام فقدان 
سند مالکیت ملک فوق الذکر و درخواست صدور المثنی آن مراتب اعلام تا 
هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله کرده که در چهارم این آگهی 
ذکر نشده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود میباشد باید تا ده روز پس 
از انتشار آگهی به ثبت محل مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارایه اصل سند 
مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید و اگر ظرف مهلت مقرر اعتراض نرسد و 
یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارایه نشود اداره ثبت 
المثنی سند مالکیت را طبق مقررات صادر و به متقاضی تسلیم خواهد کرد.
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آگهی فقدان سند مالکیت 
نظر به اینکه خانم جمیله شهریاری کشه اصالتا با تسلیم دوبرگ استشهادیه 
دفتر  توسط   ۱۴۰۲/۸/۲۳ مورخ   ۱۰۶۶۸ شماره  طی  شده  مصدق  محلی 
اسنادرسمی ۱۳۷۹ شهر تهران و برگ تقاضا بشماره وارده ۱۰۲۳۰۲۶۴۶۱ 
دستگاه  یک  ششدانگ  مالکیت  سند  فقدان  مدعی   ۱۴۰۲/۸/۲۳ مورخه 
واقع طبقه ۴ قطعه ۴  متر مربع  به مساحت ۱۲۹.۵۱  آپارتمان مسکونی 
آپارتمان مسکونی تفکیکی طی صورتمجلس ۱۴۰۱۲۰۴۰۱۰۲۳۰۰۰۳۳۶ 
مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۳ به پلاک ۵۹۷۳۱ فرعی از ۱۲۳ اصلی مفروز و مجزی 
شده از پلاک ۱۹۶۶ فرعی از اصلی مذکور به موجب تقسیم نامه شماره 
بخش  در  واقع   ، تهران   ۴۱۰ دفترخانه   ۱۴۰۲/۰۱/۲۲ مورخه   ۴۲۰۷۶
شماره  با  و  الف  سری   ۶۹۳۴۱۹ چاپی  شماره  ثبت  ذیل  که  تهران   ۱۱
الکترونیکی ۱۴۰۲۲۰۳۰۱۰۲۳۰۰۵۹۵۰ ششدانگ عرصه و اعیان ثبت و 
اسباب  علت  به  الذکر  فوق  سند  نموده  واعلام  است.  شده  گردیده  صادر 
است.  نموده  المثنی  مالکیت  تقاضای صدور سند  و  کشی مفقود گردیده 
نامه قانون ثبت فقط در یک نوبت  لذا مراتب در اجرای ماده ۱۲۰ آیین 
انجام  ادعای  تا چنانچه کسی  در یک روزنامه کثیرالانتشار آگهی میشود 
را  خود  نزد  مالکیت  سند  اصل  وجد  یا  و  مذکور  ملک  به  نسبت  معامله 
داشته باشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مهلت ۱۰ روز اعتراض خود 
بانضمام اصل سند مالکیت به این واحد ثبتی )واقع در بزرگراه شهید  را 
 ۱ پلاک  شرقی   ۱۶ نبش  جنوبی  شقایق  خ  غرب-  فردوس  بلوار  ستاری 
اداره ثبت اسناد و املاک کن ( اعلام نماید تا مورد رسیدگی قرار گیرد. 
دهنده  ارائه  به  ملاحظه  و  رویت  از  پس  مالکیت  اصل سند  است  بدیهی 
اثر  ترتیب  مالکیت  سند  ارائه  بدون  اعتراض  به  لیکن  شد  خواهد  اعاده 
داده نمیشود و در صورت عدم وصول واخواهی ظرف مهلت مقرر قانونی 
المثنی سند مالکیت پلاک مرقوم صادر و به متقاضی تسلیم خواهد گردید.
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روز  گروه شــبکه:  یزد-  آفتاب 
دوشــنبه و در اولین روز سال نو 
بزرگی  به  لرزه ای  زمین  میلادی، 
لرزاند  را  ژاپن  مرکز  ریشتر   ۷.۶
و هشــدار وقوع سونامی در این 
کشــور صادر شد. این نخستین 
از  پس  ســونامی  وقوع  هشدار 
زمین لرزه و سونامی سال ۲۰۱۱ در 
شمال شرقی ژاپن است. هشدار 
که  معناست  بدان  وقوع سونامی 
ارتفاع  با  امواجی  ایجاد  احتمال 
بیش از ۳ متر وجــود دارد. اما 

مقامات ژاپن اعلام کردند که از روز دوشنبه تا به الان ۱۵۵ 
زمین لرزه در این کشور رخ داده و فقط ۴۸ نفر از ژاپنی ها 
جان شان را از دست داده اند. همچنین حدود هزار خانه در 
زلزله تخریب شده اســت. از سوی دیگر دولت ژاپن عصر 
دوشنبه به حدود ۱۰۰ هزار نفر دستور داد خانه های خود را 
تخلیه کنند و سپس آن ها را به مراکز و سالن های ورزشی 
به عنوان مراکز  مدارس فرســتاد. مکان هایی که معمولاً 
تخلیه اضطراری استفاده می شوند. البته بسیاری از آن ها 
روز سه شنبه پس از لغو هشدارهای سونامی به خانه های 
خود بازگشــتند. همچنین تیم های امداد و نجات در حال 
جستجو در میان خرابه های ساختمان ها در برخی مناطق 

برای یافتن افراد گرفتار آسیب دیده هستند.
قطعا زمین لرزه اتفاقی تلخ و غیر قابل پیش بینی است که 
می تواند برای هر کشوری رخ دهد اما مسئله مهم مدیریت 
این بحران است درســت مثل کاری که ژاپن انجام داده 
است. با اینکه زلزله ســنگینی در این کشور رخ داده اما 
فقط ۴۸ نفر جان شــان را از دست داده اند. اگر فیلم های 
لحظه وقوع زمین لرزه در ژاپن را از دوربین های مردم این 
کشور دیده باشــید، متوجه می شوید که چطور خونسرد 
خود را به مکانی امن می رسانند تا زلزله پایان یابد. در واقع 
شاهکارهای مهندســی در این کشور به گونه ای است که 
انگار یک اتفاق عادی رخ داده است. در موفقیت ژاپن در 
زمان زلزله همین بس که تصاویری از پل های هوایی ژاپن 
در زمان وقوع زلزله منتشــر شده که نشان می دهد، این 
پل ها روی ستون ها فیکس نشده اند، بلکه مهندسین ژاپنی 
برای پل امکان لغزیدن روی پایه را فراهم کرده اند که باعث 

می شود، هیچ اتفاقی برای پل ها نیفتد.
اما اگر همچین زلزله ای در کشور ما رخ دهد قطعا فاجعه بار 
 خواهــد بود چرا که بــا وجود این همه ســاختمان های 

ناایمن در ســطح شهر و خانه های فرســوده، بی شک با 
کشــته های زیاد و ویرانی های غیر قابــل جبرانی روبرو 
خواهیم بود. کما اینکه در زلزله هایی که طی ســال های 
گذشته در شهرهای مختلف کشور رخ داده است شاهدیم 
که انسان های بیشماری جان شان را از دست داده اند. مثلا 
در زلزله ۷/۴ ریشــتری منجیل ۳۷ هزار نفر کشته و ۵۰۰ 
هزار بی خانمان شــدند، در زلزله ۶/۶ ریشتری بم ۴۰ هزار 
نفر کشته و کل شــهر ویران شد، در زلزله ۷/۳ ریشتری 
سرپل ذهاب ۶۲۰ نفر از هموطنانمان جان خود را از دست 
دادند. همین چنــد روز پیش بود که مهدی چمران رئیس 
شورای شــهر تهران با بیان اینکه اگر در تهران زلزله ای 
رخ بدهد، این زلزله فاجعه ســال و روز نخواهد بود، گفته 
بود: »زلزله در تهران می تواند فاجعه تاریخ باشــد. هر روز 
ما در کشور شاهد زلزله هستیم، این موضوع برای تهران 
نیز مستثنی نیست و ما شاهد زلزله در تهران نیز بوده ایم 
و اگر زلزله در تهران به صورت قوی رخ بدهد جمع کردن 
آن سخت و تبعات آن بسیار وحشتناک خواهد بود. زلزله 
تهران فاجعه تاریخ خواهد بود و خدا کند این اتفاق نیفتد 
البته ما نیز باید به سمت مقاوم سازی ساختمان ها و سایر 
تاسیسات شــهری برویم تا در مقابل زلزله تهران شرایط 
باشیم.« همچنین محمد آقامیری رئیس  را داشته  بهتری 
کمیته عمران شــورای اسلامی شهر تهران گفته بود: »در 
شهر تهران ۷۵۳ پل داریم ۵۵ درصد آن بتنی و ۴۵ درصد 
آن فلزی است که تعدادی از این پل ها نیاز به مقاوم سازی 
دارند چرا که در زلزله های بالای ۶ و ۷ ریشــتر ستون این 
پل ها خواهد شکست. باور تمامی کارشناسان ما این است 
که اگر زلزله ای در تهران رخ دهد فاجعه ای رخ خواهد داد. 
در هنگام زلزلــه برای تونل های مترو اتفاقی نخواهد افتاد 
اما آن قسمت هایی که در گسل قرار گرفته است شاید بر 

اثر رانش و حرکت هایی که گسل 
انحرافی  زاویــه  می کند  ایجاد 
به وجود بیایــد که در حد چند 
برای  ثانیه اســت و خطر جانی 
تمامی  در  داشت.  نخواهد  مردم 
زلزله های  که  دنیا  کشــورهای 
بالای ۶ و ۷ ریشــتر رخ می دهد 
شــبکه های آب و فاضــلاب و 
مخازن آب شرب قطعاً به مشکل 
برخواهنــد خــورد و در تهران 
هم همین اتفــاق خواهد افتاد.« 
بسیار  این دست  از  هشدارهایی 
است اما باید دید که واقعا چه اقداماتی را انجام داده اند که 
در هنگام زلزله تعداد کشته ها به کمترین حد خود برسد. 

درست مثل ژاپن.

< واکنش کاربران
حالا این مسئله با واکنش هایی از سوی کاربران شبکه های 

اجتماعی روبرو شده است.
یکی از کاربران در این باره نوشــته است: »ژاپن با اونهمه 
مشکلات جغرافیایی زلزله رو این شکلی مدیریت می کنند 
شما ببین اگر مســاحت و موقعیت ایران رو داشتن چه ها 

نمی کردن واقعا صد حیف«.
کاربر دیگری گفته است: »فقط به مردمی که با اطمینان و 
آرامش خاطر از زیر پل عبور می کنند نگاه کنید یک دنیا 

حرف تو همینه«.
دیگری نوشت: »زلزله ۷.۶ ریشتری در ژاپن به اندازه یک 

تصادف جاده ای در ایران تلفات نداشته است!«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویســد: »اگه این زلزله 
خدای ناکرده در ایران آمده بود کل اش با خاک یکســان 
شده بود. زلزله نداریم که شاهکارهایی مثل متروپل آبادان 

خلق می کنیم«.
کاربران دیگر نوشــته اند: »انگار نه انگار زلزله داره میاد، 
زندگی در ژاپن جریان داره! خانمه راحت از زیر پل رد شد!«، 
»باید ژاپنی ها بیان در تهران تغییراتی انجام دهند قبل از 
خــدای نکرده فاجعه«، »اگر همین زلزلــه با همین مقدار 
ریشــتر در تهران اتفاق بیفته. حدود پنج میلیون کشته 
خواهد داد.«، »هیچ ربطی به شاهکاری یا نخبگی نداره یک 
سری استاندارد که در ساخت رعایت میکنن و نظارت دقیق 
دارن همین. ولی تو ایران این نظارت نیست وگرنه پروتکل 

ساخت در دست همه هست«.

با اینکه زلزله سنگینی در ژاپن رخ داده اما فقط ۴۸ نفر جان شان را از دست داده اند

شاهکارچشمبادامیها
»معجزه« ترکیه در گردشگری!

رئیس انجمن هتلداران و توراپراتورهای توریستی 
مدیترانه معتقد است واژه »معجزه« به بهترین 
وجه می تواند عملکرد صنعت گردشگری ترکیه 
در سال گذشته را توصیف کند. به گزارش ایسنا، 
کان کاوال اوغلــو - رئیــس انجمن هتلداران و 
مجریان تور مدیترانه )AKTOB( - می گوید: 
واژه »معجزه« به بهترین وجه می تواند عملکرد 
صنعت گردشــگری ترکیه در سال گذشته را 
توصیف کند؛ چرا که صنعت گردشــگری این 
کشور تحت تاثیر زلزله های ویرانگر و مشکلات 
ژئوپلیتیکی قرار داشته اســت. کاوال اوغلو در 
این باره توضیح داد: »فصل گردشگری به دلیل 
زلزله، ناگزیر از ماه ژوئن آغاز شــد و پس از آن 
انتخابات داشتیم. در پنج ماه نخست سال ۲۰۲۳ 
تقریبا هیچ فعالیت گردشگری وجود نداشت. با 
این حال آمار و ارقام گردشگری در سال ۲۰۲۳ 
شگفت انگیز است. بزرگترین بازارهای ما یعنی 
روسیه و سومین بازار بزرگ ما اوکراین، هنوز در 
حال جنگ هستند. ما توانستیم زیان این دو بازار 
را از بازارهای اروپایی جبران کنیم. او همچنین 
اظهار کرد که ترکیه ۱.۱۵ میلیون گردشــگر 
لهستانی را جذب کرده و لهستان به ستارۀ در 
حال رشدِ بخش گردشگری ترکیه تبدیل شده 
است. کاوال اوغلو گفت: هنوز زود است که درباره 
آنچه ممکن اســت در سال ۲۰۲۴ اتفاق بیفتد 
صحبت کنیم، مثلا اینکه آیا می توانیم فصل را در 
آوریل شروع کنیم؟ آیا هتل ها زودتر درهای خود 
را باز می کنند؟ آیا فصل گردشگری طولانی تری 
خواهیم داشــت؟ ســوالات زیادی وجود دارد. 
صحبت از گردشگری در تمام طول سال شده 
است، اما رویکرد واقع بینانه تری لازم است. ابتدا 
باید برنامه ریزی را بــرای یک دوره هفت ماهه 
انجام دهیم و ســپس ممکن است به دوره ۱۲ 
ماهه برسیم. ورود گردشگران خارجی به ترکیه 
از ژانویه تا نوامبر با ۱۰.۸ درصد افزایش نسبت به 
سال قبل به ۴۶.۷ میلیون نفر رسید. حدود ۲۳.۶ 
میلیون گردشگر از کشورهای اروپایی در ۱۱ ماه 
نخســت سال ۲۰۲۳ از ترکیه بازدید کردند که 
۸.۶ درصــد افزایش داشــت. ترکیه قصد دارد 
درآمدهای گردشگری را از برآورد ۵۹.۶ میلیارد 
دلاری در سال ۲۰۲۴ به ۶۴.۷ میلیارد دلار در 
سال آینده و ۷۱.۳ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۶ 
افزایش دهد. اســتانبول بار دیگر محبوب ترین 
مقصد در بین گردشگران خارجی بوده است و 
در سال ۲۰۲۳، بیش از ۱۶ میلیون گردشگر از 
این شهر بزرگ دیدن کردند. آنتالیا، در سواحل 
مدیترانه بالغ بر ۱۴.۵ میلیون بازدیدکننده را به 
خود جذب کرد که ۳۱ درصد از کل گردشگران 
خارجی را تشــکیل می دهد. گردشگری منبع 
مهمی از درآمد برای ترکیه است و دولت برای 
مهارِ کسری بودجه خود حساب ویژه ای روی آن 
باز کرده است. بازگشت کامل صنعت گردشگری 
در سال گذشته پس از شیوع بیماری همه گیر 
کرونا باعث شد که تعداد گردشگران به رکورد 
نزدیک شــود و درآمدهای بالایــی را به همراه 
داشته باشد و دولت را بر آن داشته تا برآوردهای 
سالانه خود را افزایش دهد. دولت ترکیه پیش از 
این پیش بینی کرده بود، در ســال جاری شمار 
گردشگران ورودی به ترکیه به ۶۰ میلیون نفر 
برسد و همچنین برآورد شده این رقم در سال 
۲۰۲۸ به ۹۰ میلیون برسد. از حیث درآمد نیز 
پیش بینی می شود امســال درآمد گردشگری 
ترکیه به ۵۶ میلیارد دلار و در پنج سال آینده 
به ۱۰۰ میلیــارد دلار افزایش یابد. درآمدهای 
گردشــگری در ۶ ماه اول ســال ۲۰۲۳ با ۲۷ 
درصد افزایش نســبت به سال گذشته به ۲۱.۷ 
میلیارد دلار رسیده است. گردشگری حدود ۱۰ 
 )GDP( درصد به تولید ناخالص داخلی ترکیه
کمک می کند. علاوه بر این، حدود ۱.۷ میلیون 
نفر در بخش خدمات اقامتی و غذایی مشغول 
کار بوده اند که حدود ۵ درصد از کل اشتغال این 

کشور را تشکیل می دهد.

داستان عجیب درخت آدامسی 
در خیابان فرشته

در خیابان گلرو فرشــته یک درخت که درست در 
وســط خیابان قرار گرفته مملو از آدامس است و 
به درخت آدامسی معروف است. به گزارش فرارو، 
یک راننده می گوید که، چون این درخت در وسط 
خیابان قــرار گرفته رانندگان برای عبور از خیابان 
خیلی به درخت نزدیکی می شــوند و اگر آدامسی 
در دهان داشتند به تنه درخت می چسباندند. او که 
خود نیز این کار را انجام می دهد می گوید متاسفانه 
برخی مدعی هستند که این کار برای بخت گشایی 

است که کاملا دروغ و کذب است!
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روز وصلِ دوســتداران یاد باد حافظ نامه 
یاد بــاد آن روزگاران، یاد باد

تفسیر: اخیرا برخی گروههای سیاسی و شخصیت ها با رئیس جمهور 
دیدار کردند حافظ این مجالس و دورهمی ها را گرامی می دارد. آن را 

روز وصل میداند! 

باستان شناسان با کاوش در سوئد یک گور قرون وسطایی را کشف 
کردند که داخل آن یک شمشــیر چندصدســاله وجود داشت. به 
گزارش ایسنا، محققان هنگام کاوش در »هالمستاد«، شهری بندری 
واقع در ســوئد یک شیء فوق العاده نادر کشف کردند. این گروه از 
باستان شناسان که در یک گورستان قرون وسطایی مشغول فعالیت 
بودند یک شمشــیر بلند و فلزی زنگ زده را که طول آن به بیش از 
۱.۲ متر می رسد، کشف کردند. فردی که در این گور دفن شده بود 
نیز با توجه به اینکه حدود ۱۹۰ ســانتی متر قد داشت، در مقایسه 
با افراد قرون وسطی غیرمعمول بود. این سلاح بزرگ درحالی پیدا 
شــد که در کنار بقایای اسکلت یک مرد اشراف زاده دفن شده بود 
که در اواخر قرن پانزدهم یا اوایل قرن شانزدهم درگذشته بود. این 
اکتشاف قابل توجه در نوزدهم دسامبر سال ۲۰۲۳ و هنگام کاوش 

در یک گورستان بزرگ شامل ۴۹ گور به دست آمد. در میان همه 
این گورها، قبری که اسکلت مرد قدبلند را در خود جای داده بود، 
نخست به دلیل جثه فردی که در آن دفن شده است و دوم به دلیل 
شمشیر سنگینی که در کنار او دفن شده بود، بسیار قابل توجه بود. 
در حالی که بررسی استخوان شناسی اسکلت این مرد نشان داد که 
قد او حدود ۱.۹ متر بوده است، طول شمشیر او فقط حدود ۰.۶متر 
از او کوتاه تر بود. این شمشیر تنها شیئی بود که به همراه این مرد 
 دفن شــده و در سمت چپ او قرار داده شــده بود که این فرضیه 
را مطرح می کند که این مرد چپ دست بوده است. قبضه چوبی این 
شمشیر فلزی هنوز پس از گذشت پنج قرن سالم باقی مانده است. 
باستان شناسان پس از مجموعه ای تصاویر ایکس ری به این نتیجه 
رسیدند که این شمشــیر در ابتدا با دو صلیب از جنس نوعی فلز 

ارزشــمند، تزئین شده بود. با اینکه این شمشیر تنها شیء موجود 
در قبر این فرد بود، کارشناســان به این نتیجه رسیدند که فردی 
که در گور دفن شــده است به طبقه بالایی از جامعه اسکاندیناوی 
تعلق داشته؛ چراکه کشف شمشیر در گورهای قرون وسطایی بسیار 
نادر است و کسانی که به همراه از شمشیر دفن می شدند از جایگاه 

بالایی در جامعه برخوردار بودند.

در باغ وحش رفح در جنوب نوار غزه که ده ها 
تن از ســاکنان آن آواره شدند، حیوانات یک 
باغ وحش از گرســنگی رنــج می برند. احمد 
جمعه، مالک بــاغ وحش رفح می گوید که ما 
الان با حیواناتی ســر و کار داریم که ســعی 
می کنیم آن ها را زنــده نگه داریم. حدود ۴تا 
از میمون هــا مرده انــد و پنجمین میمون در 
 حال درمان اســت. به گزارش فرارو، او افزود: 
شــیر اکنون تقریباً نیمــی از وزن خود را از 
دســت داده اســت. قبلا هر روز برای او غذا 
فراهــم می کردیم، اما اکنون تقریباً یک وعده 
در هفتــه بــرای او فراهم می کنیــم که نان 

 خشک خیس شده در آب است. اوضاع خیلی 
بد است. بیشــتر حیوانات مســموم هستند 
کــه این امر باعــث افزایش تلفات می شــود 

به خصوص در میان شیرها و توله ها.

شستشوی فرش در آستانه نوروز در شهر ری 
از قدیم الایام وجود داشته است. از قدیم الایام 
خانه تکانی در اسفند ماه و روزهای نزدیک به 
نوروز در ایران وجود داشــته است. به گزارش 
خبرآنلاین، عکســی قدیمی و متعلق به دهه 
پنجاه که شستشــوی فرش در آستانه نوروز 
در شهر ری را نشان می دهد، گویای این رسم 
دیریــن و خانه تکانی ایرانی هاســت. در این 
عکس زنان و مردان کنار هم مشغول شستن 
فرش ها هســتند. گفته می شــود این عکس 

متعلق به سال ۱۳۵۱ است

                           

اوضاع غم انگیز باغ وحش غزه؛ 
شیری که نان خشک می خورد!

شستشوی فرش در آستانه نوروز 
در شهر ری ۵۰ سال پیش

اخیــرا امید زندگانی بازیگر سرشــناس 
و مجری تلویزیونــی انتقاداتی از گرانی 
کــرده و گفته یــک فکری بــرای این 

موضوع بشود.
بایــد عرض کنــم اگر ایشــان نمی داند 
باید متوجه باشــد یک مقام دولتی گفته 
»برخی با انتقاد از گرانی سیاســی کاری 
می کننــد« امیدواریــم آقــای زندگانی 
هدفشان از انتقاد از گرانی سیاسی کاری 
نباشد. بهتر است از این پس برای انتقاد 
از گرانــی و تورم لحن مان را عوض کنیم 
که جنبه سیاسی نگیرد. مثلا بگوییم تو را 
بخدا سوء تفاهم نشود به کسی بر نخورد 
اما ما منتقد گرانی هســتیم اما به هیچ 
حزبی هم وابســتگی نداریم هیچ سابقه 
فعالیت حزبی هم نداریــم اصلا آنقدر از 
سیاسی کاری بدمون میاد که نگو و نپرس 
ولی به خدا گرانی ما را بیچاره کرده. حتی 
سکینه خانوم همسایه ما چندی پیش در 
همین مورد گفت: ننه من صبح تا شــب 
از گرانی ها غر میزنم یعنی دارم سیاســی 
کاری می کنم؟ به ســوپری محل هم از 
گرونی ها غرمیزنم سیاسی کاری می کنم؟ 
من حتی تــو خواب هذیــون می گم از 
گرونی می نالم یعنــی تو خواب هم دارم 

سیاسی کاری می کنم؟!
ضمنا برخی افراد که قصد کاندیداتوری 
در انتخابــات را دارند مراقب باشــند از 
انتقــاد نکنند که ممکن اســت  گرانی 
ردصلاحیت شوند. ممکن است با انتقاد 
از گرانی ها محبوب مردم شوند اما ممکن 
البته شوخی  است ردصلاحیت شــوند. 

کردیم!
بازیگران ســلبریتی هم مراقب باشــند 
انتقــاد نکننــد کــه جنبه  از گرانــی 
سیاســی کاری پیدا نکند رســانه ملی با 
آن هــا خدایی نکرده قهــر کند هر چند 
رسانه ملی اهل قهر و رفتار قهری نیست!

ولی خدایی قبلا فکر می کردیم در مورد 
هــر چیزی نتوان صحبــت کرد حداقل 
در مــورد گرانی می تــوان نالید، دهان 
بــه گلایه باز کرد اما بــا توجه به حرف 
آن مقام محترم کــه می گوید: برخی با 
انتقاد از گرانی سیاســی کاری می کنند 
انگار از گرانی هــم نباید حرف زد چون 
می کند!  پیــدا  سیاســی کاری  شــائبه 
چشــم، ســکوت می کنیم اگر انتقاد از 
گرانی سیاســی کاری است ما چون اهل 
 کار سیاسی نیستیم ســکوت می کنیم. 
از این به بعد فقط در مورد ارزانی حرف 
میزنیم! این هم شــوخی بود! مگه میشه 
 سیاسی کاری نکرد؟ یعنی درباره گرانی 

حرف نزد؟!

خبرچین

فقط از ارزانی 
حرف بزنیم!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

کشف یک شی ء نادر در قبر



چهار  شنبه 13 دی 1402    شماره  6760 
 

معاون درمان وزارت بهداشت با تاکید بر اهمیت پیشگیری از سوختگی، 
گفت: اگر قرار باشد ایمنی و آتش نشانی رعایت نشود و ده ها یا صدها 
نفر بر اثر بی احتیاطی دچار سوختگی شوند، حتی اگر هزاران تخت 
سوختگی هم داشته باشیم باز هم کم است. دکتر سعید کریمی در 
گفت وگو با ایسنا، گفت: سوختگی عمدتا به ICU و خدمات ۲۴ ساعته 
نیاز دارد؛ چرا که ریس��ک عفونت در این بیماران بالا اس��ت و نیاز به 
شست وشوی مرتب و پانسمان مخصوص دارند. وی با اشاره به اینکه 
در تامین تجهیزات مرتبط با درمان سوختگی، هیات امنای صرفه جویی 

ارزی کم��ک می کند، اظه��ار کرد: تع��داد تخت های 
سوختگی هم به سرعت در حال افزایش است. وی افزود: 
بیمارستان سوختگی »کَن« پیشرفت خوبی داشته است 
و در مراحل نهایی کم کم در ش��رف تجهیز بیمارستان 
هستیم. در سایر مراکز استانی هم چنین قصدی داریم. 

وی افزود: حمایت ما باید از مراکز سوختگی و روانپزشکی که درآمدزا 
نیستند و هزینه های بسیار زیادی دارند افزایش یابد. علی رغم اینکه 
در ای��ن رابطه منابعی به ما ندادند اما از اولویت های ما اس��ت و از هر 

قس��مت که توانس��تیم منبعی پیدا کردیم و بیماران را 
حمایت کردیم.وی درباره گلایه هایی که درمانگران حوزه 
سوختگی و بیمارستان های سوختگی مبنی بر مشکلات 
مال��ی در زمینه حمایت از این بیماران مطرح می کنند، 
تصریح ک��رد: این موضوع هم به تعرفه ه��ا بازمی گردد. 
تعرفه های پزشکی بسیار ناچیز و در نقطه مقابل آن، هزینه های درمان 
بسیار بالا است و این دو با هم همخوانی ندارد. اگر تعرفه ها اصلاح نشود 

و بیمه ها خوش حسابی نکنند، آسیب آن به مردم می رسد.

 هزینه های بالای مراکز درمان سوختگی
 حمل و نقل 

 شهرداری 

 شهرسازی 

 کارگری 

تأکید بر جایگزینی 
موتورسیکلت های برقی

 در پایتخت
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای 
ش��هر تهران با اش��اره به س��هم ۸۸ درصدی 
مناب��ع متحرک ب��ر آلودگی ه��وای پایتخت 
گف��ت: یک��ی از راه های کاه��ش آلودگی هوا 
جایگزین کردن موتورس��یکلت های برقی به 
جای موتورسیکلت های فعلی است.به گزارش 
تسنیم، سید تشکری  هاشمی اضافه کرد: بر 
اساس آخرین سیاهه انتشار آلودگی هوا قالب 
آلودگی هوای تهران مربوط به ذرات کوچک تر 
از ۲.5 میکرون است که در حقیقت محصول 
صنعت هس��تند و منابع متحرک بیش از ۸۸ 
درصد س��هم آلایندگ��ی را به خود اختصاص 
داده ان��د. آلایندگی که مربوط ب��ه خودروها، 
اتوبوس ها و موتورسیکلت هاس��ت و قطعاً اگر 
برای آنها چاره اندیش��ی نکنیم این مش��کل 
همچنان باقی خواهد ماند.رئیس کمیس��یون 
حمل و نقل شورای ش��هر تهران تاکید کرد: 
اولی��ن و ضروری تری��ن اقدام بای��د در حوزه 
موتورسیکلت ها انجام ش��ود که سهم زیادی 
از ۸۸ درصد آلایندگ��ی منابع متحرک را به 
خود اختصاص می دهند. در این راس��تا باید 
موتورسیکلت ها با موتورهای برقی جایگزین 
شوند. دولت و مجموعه مدیریت شهری باید 
در این حوزه تسهیل گر و مشوق باشند؛ قطعا 
سیاست های تشویقی باید به گونه ای باشد که 
این جایگزینی محقق شود.وی گفت: از سوی 
دیگر خودروهای فرس��وده بخ��ش دیگری از 
آلایندگی منابع متحرک را ش��کل می دهند 
که بای��د در این حوزه تلاش کنیم نوس��ازی 
خودروهای فرس��وده محقق شود. باید تلاش 
کنیم خودروهای فرس��وده از چرخه حمل و 
نقل ش��هر خارج ش��وند. گرچه مصوبه سابق 
مجلس ش��ورای اس��لامی برای پرداخت 1.5 
درصد قیمت به جای اسقاط کردن در حقیقت 
کار را متوقف کرد اما باید اقدامی انجام ش��ود 
که در این مسیر شاید واردات خودروهای برقی 
مؤثر باش��د اما باید بدانیم ک��ه این اقدام باید 
تدریجی انجام ش��ود و پس از شناسایی نقاط 
ضعف و قوت این کار انجام شود.وی ادامه داد: 
اگر با برقی کردن خودروها بتوانیم مقداری از 
آلودگی هوا را کاهش دهیم اما معضل ترافیک 
کاهش نمی یابد بلکه باید حمل و نقل عمومی 
برای این کار افزایش پیدا کند. در حال حاضر 
س��رعت این اقدام��ات کند اس��ت و ما راهی 
جز اس��تفاده حداکثری از ظرفیت ها نداریم. 
س��رعت تولیدکنندگان داخلی کند است لذا 
می توانیم از تولیدکنندگان خارجی اس��تفاده 
کنیم زیرا آلودگی هوا، مرگ و میر و بیماری ها 
امروز به نقطه ای رسیده که نیازمند مدیریت 
انقلاب��ی و جهادی است.تش��کری هاش��می 
گف��ت: نمی توانیم به بهانه  اینکه خودروس��از 
داخلی نمی تواند اتوب��وس لازم را تولید کند 
س��لامت ش��هروندان را به خطر بیندازیم. در 
حال حاضر نه عوامل طبیعی به نفع ما اقدامی 
می کنن��د و نه معج��زه ای رخ خواهد داد. اگر 
تصمیمات درست پرش��تاب انقلابی همراه با 
بهره گی��ری از ظرفیت تمام بخش های دولت 
و شهرداری انجام ش��ود می توانیم در کاهش 
آلودگ��ی ه��وا مؤثر باش��یم و اگ��ر همچنان 
بگویی��م کاری نمی ت��وان ک��رد و موتورهای 
کاربراتوری همچنان وج��ود دارند زندگی در 
 غب��ار برای ش��هروندان تهران��ی باقی خواهد

 ماند.

تجلیل از مادران زهرایی
دوکوهه و شهرداری منطقه۱۴ 
میزبان مادران شهدای گرانقدر

آفتاب یزد: می گویند بهشت زیر پای مادران 
است و از طرفی هم مادران بزرگواری با زحمات 
و تلاش های فراوان توانس��تند فرزندانشان را 
از خردس��الی طوری تربیت کنند و به جامعه 
تحویل دهند و آنان پس از این که به سن بلوغ 
رسیدند، به دلیل مسئولیت پذیری  راهی جبهه 
های حق علیه باطل شدند و در نبرد با دشمنان 
به شهادت رسیدند و بهش��ت جاودان را از آن 
خود س��اختند. از این رو در اقدامی شایسته و 
به منظور گرامیداشت یاد  و خاطرات آن عزیزان 
توسط شهرداری منطقه 1۴ تهران به مناسبت 
میلاد با س��عادت حضرت زهرا)س(،  مراس��م  
باش��کوهی به عنوان تجلیل از مادران شهدای 
گرانقدر منطق��ه دارالمومنین  در تالار دوکوهه 
شرق تهران از س��اعت  1۲ تا 1۴ روز دوشنبه 
مورخ��ه 11 دی برگزار ش��د. یزدی ش��هردار 
منطق��ه 1۴ با خیر مقدم به مادران ش��هید و 
حض��ور خادمان  ام��ام رضا)ع( و ش��هرداران و 
معاونان و اجرای س��رود و شعر توسط محسن 
توس��لی زینت بخش این محفل بود. توس��لی 
گف��ت: "افرادی که من را می شناس��ند، تا به 
حال ۷۰ قطعه موسیقی اجرا کردم، اما  این بار 
آمده ام  دل   مادران شهدا را شاد کنم." به افتخار 
حاج قاسم سلیمانی؛ قطعه شعر اسطوره ای هم  
تقدیم مهمانان ش��د.خانم دکتر خزعلی هم  از 
سخنرانان این مراسم بودند. ایشان در بخشی 
از س��خنانش اظهار کرد: "یاد و خاطره سردار 
دل ها؛ شهید س��لیمانی زنده است و..."اولین 
دریافت کننده لوح تقدیر و ش��اخه گل؛ مادر 
بزرگوار شهید احمدی روشن از شهدای نخبه 
کش��ور بودند. دومین نفر مادر شهید  رازمیک 
خاچاطوریان؛ از اقلیت های مذهبی بودند و به 
ترتیب مادران شهید  میردوستی، بهرامی، سید 
مهدی رضوی و با شکوه ترین  لحظه دیدنی این  
مراسم عروس��ی زوج  جوان  به  نام های مریم و 
ایوب توس��ط حاج آقا برمایی خطبه عقدشان 

جاری شد.علی اکبر فرقانی

همگام با طرح تحول بیست گانه خدمت؛ 
احداث، مرمت و نوسازی 
زمین های چمن مصنوعی

 در منطقه۶
ش��هردار منطقه۶، از نصب و تعویض چمن، 
زمین های چمن مصنوعی و اقدامات خلاقانه 
این منطقه در راستای افزایش سرانه ورزشی 
و ترویج س��بک زندگی سالم بین شهروندان 
خبر داد. به گزارش روابط عمومی شهرداری 
منطقه۶، سید مرتضی روحانی شهردار این 
منطقه گفت: طبق پایش انجام شده از سوی 
کارشناس��ان اداره ورزش شهرداری منطقه؛ 
زمین هایی که نیاز به مرمت و تعویض چمن 
مصنوعی داش��تند؛ شناس��ایی و ترمیم این 

زمین ها در دستور کار قرار گرفت. 
روحانی خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم که 
جوانان وقت آزاد خود را به شکل مفیدتری 
بگذرانن��د و ش��رایط را برای حض��ور دوباره 
جوانان در فضاهای شهری مهیا کنیم، قطعا 
ای��ن اقدام��ات از نظر اجتماعی و س��لامتی 
اثرات مثبتی خواهد داش��ت و سبک زندگی 
سالم را ترویج می دهد. وی در ادامه با تاکید 
بر اهمیت زمین های روباز و چمن مصنوعی 
محلات در بالا بردن شور و نشاط شهروندان 
افزود: در همین راستا از ابتدای سال، زمین 
چمن مصنوعی ولیعصر )ع��ج(، باغچه بان، 
بوستان لاله به طول کامل ارزیابی و اقدامات 
لازم ب��رای ارتقاء خدم��ات آن انجام گرفته 

است. 
ش��هردار این منطق��ه ادامه داد: زیرس��ازی 
زمین چمن مصنوعی ایرانشهر به طور کامل 
انج��ام و در آین��ده نزدیک نص��ب چمن در 
آن صورت خواهدگرفت، مرمت و بازس��ازی 
زمین ه��ای الون��د و والفجر نیز ب��رای ارائه 
خدمات بهینه به ش��هروندان در دستور کار 

قرار گرفته است. 

<افزایش سرانه زمین های چمن
 با مشارکت مدارس و مراکز دانشگاهی

روحان��ی با اش��اره به اینکه ب��ا توجه به عدم 
وجود زمین مناس��ب برای افزایش س��رانه 
ورزشی در بخش مرکزی ش��هر ناچاریم به 
راهکارهای خلاقان��ه روی بیاوریم، گفت: با 
هماهنگی های انجام شده با مدارس و مراکز 
دانش��گاهی مقرر ش��د در مقاب��ل ارائه یک 
سری خدمات ش��هری، از فضای این اماکن 
ب��رای اح��داث زمین های چم��ن مصنوعی 
اس��تفاده کنیم و در مقابل این اماکن برای 
استفاده شهروندان نیز قابل دسترس شوند. 
ش��هردار منطقه ۶ ادام��ه داد: در اولین قدم 
توافقاتی با مدارس داش��تیم که با احداث ۲ 
زمین چمن س��رانه ورزش��ی این منطقه به 
مس��احتی بیش از ۸ هزار متر مربع خواهد 
رسید، تلاش می کنیم با بررسی راهکارهای 
دیگر سرانه زمین چمن مصنوعی را در این 
بخش از پایتخت ارتقاء دهیم تا شهروندان با 
کمترین هزینه و امکانات، سلامت جسمی و 

روانی خود را حفظ کنند. 
وی در پای��ان گفت: از هر راهکار خلاقانه ای 
در راستای افزایش ش��ور و نشاط اجتماعی 
اس��تقبال می کنیم و ش��هروندان می توانند 
ایده و پیشنهادهای خود را با ما به اشتراک 

بگذارند. 

یک فعال کارگری:
دولت افزایش دستمزد کارگران 
را متناسب با تورم درنظر گیرد

رئیس انجمن صنفی کارفرمایان ش��رکت های 
خدماتی گلس��تان گفت: حق��وق کارگران بر 
اس��اس قان��ون کار باید با تورم و س��بد هزینه 
مطابقت داشته باشد که متاسفانه درحال حاضر 
اینگونه نیست. رسول گرگیج در گفتگو با ایلنا 
اظهار کرد: تورم درجامعه بی��ش از ۴۰ درصد 
اس��ت و با حقوق دریافتی کارگران هم خوانی 
ندارد. هرچه به پایان س��ال نزدیک می شویم 
تورم افزایش می یابد اما متاسفانه میزان حقوق 
کارگران متناسب با سبد هزینه و تورم نیست.

رئیس انجمن صنفی کارفرمایان شرکت های 
خدماتی گلستان ادامه داد: زمانی که صحبت 
از دس��تمزد کارگران می شود، دولت خیلی از 
مشکلات جامعه کارگران را در نظر نمی گیرد 
و بس��یاری از کارگران تمام مزایای ش��غلی را 
دریافت نمی کنند. وی یادآورش��د: بر اس��اس 
ش��واهد موجود، قدرت خرید کارگران حفظ 
نش��ده بلکه هر روز سفره این قشر زحمتکش 
جامعه کوچک تر می شود بنابراین حق قانونی 
آن هاست که دستمزدش��ان متناسب با سبد 
معیشت تعیین شود. این فعال صنفی کارگری 
یادآور ش��د: در س��ال آینده حداقل دستمزد 
کارگران بای��د 15 میلیون و در کلانش��هرها 
۲۰ میلیون تومان باش��د. تازه با این مبلغ هم 
نمی ت��وان نیاز های اولیه آنه��ا را برطرف کرد. 
گرگیج با اش��اره ب��ه اهمیت حض��ور جامعه 
کارگ��ری در انتخاب��ات مجلس  گف��ت: تا دو 
ماه آینده انتخابات مجلس ش��ورای اس��لامی 
و خبرگان رهب��ری را در پیش داریم بنابراین 
دولت باید اقدامات لازم برای حضور محرومان و 
کارگران جامعه در انتخابات فراهم آورد. رئیس 
انجمن صنفی کارفرمایان شرکت های خدماتی 
گلستان در ادامه اظهار کرد: میزان دستمزد در 
ایران نسبت به جهان در سطح پایینی قرار دارد 
و متاسفانه شاهد هستیم که مسؤولان علاقه ای 
زیادی به افزایش دستمزدها ندارند. گرگیج در 
پایان گفت: تنها انتظار م��ا از دولت در زمینه 
حقوق کارگران این است که طبق قانون عمل 
کرده و افزایش دستمزد کارگران را متناسب با 

تورم و مشکلات اقتصادی در نظر بگیرد.

9 اجتماعی

 آلودگی هوایی که همچنان ادامه دارد و قرار نیست سایه سنگین 
خودش را از س��رمان بردارد. با گذشت زمان همچنان آلودگی هوا 
ادامه دارد و هنوز تمهیدات لازم اجرایی نش��ده است. آلودگی هوا 
نه تنها کم نش��ده بلکه هر روز ش��دیدتر هم ش��ده است. معضل 
ج��دی که در مورد عوامل بروز آن اختلاف نظر وجود دارد. برخی 
معتقدند که توزیع بنزین بی کیفیت و مازوت س��وزی نیروگاه ها از 
عوامل اصلی آلودگی به شمار می آید؛ اما برخی دیگر این موضوع 
را رد می کنند. با این حال، آنچه اهمیت دارد، س��لامت شهروندان 
است که ضرب الاجل رس��یدگی به این موضوع را تعیین می کند.

تمام مس��ئولین بهتر اس��ت فوری چاره ای بیندیشند زیرا با گذر 
زم��ان دیگر س��لامتی جس��مانی و حتی روانی نخواهیم داش��ت. 
هنگامی ک��ه آلودگی  هوا تداوم پیدا کند و ش��اخص آن به بالاتر 
از عدد ۲۰۰ برس��د، در این صورت وضعیت هوا در ش��رایط بسیار 
ناس��الم یا همان اضط��رار قرار خواه��د گرفت. در همین راس��تا 
داری��وش گل علیزاده رئیس مرکز ملی ه��وا و تغییر اقلیم گفت: 
طبق ماده ۲ قانون هوای پاک، س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت 
بر حس��ن اجرای این قانون نظارت دارد و بازرس��ی کل کشور به 
این موضوع ورود کرده که بگوید سازمان محیط زیست به وظیفه 
نظارتی خود به خوبی عمل نکرده اس��ت.او بیان کرد: ابزار نظارتی 
س��ازمان محیط زیست چند مورد است که از جمله آن ها می توان 
ب��ه پیگیری اجرای تکالیف توس��ط دس��تگاه ها، دریافت گزارش، 
رصد و بررس��ی گزارش های ارائه ش��ده، ارائه گ��زارش دوره ای به 
 دولت و نهاد های نظارتی، آس��یب شناس��ی گزارش ها و ... اش��اره 

کرد. 
س��ازمان محیط زیست تمام این موارد را انجام داده است و حتی 
یک سامانه نظارت بر قانون هوای پاک را طراحی کرده و گزارش ها 
را به صورت مستند از س��امانه دریافت می کند. رئیس مرکز ملی 
ه��وا و تغییر اقلیم تصریح کرد: س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت 
وظای��ف خ��ود را به خوبی انج��ام داده اس��ت و مبن��ای عملکرد 
نهاد های نظارتی، س��ازمان بازرس��ی کل کشور، دیوان محاسبات، 
کمیس��یون اصل ۹۰ و دادس��تانی گزارش های اولیه ای اس��ت که 
س��ازمان حفاظت محیط زیست به آن ها داده است و اگر دستگاه 
و نهادی تحت عنوان ترک فعل به مراجع قضایی معرفی می شوند 
بر اس��اس اطلاعات و گزارش هایی است که سازمان محیط زیست 
ارائه می کند. او گفت : سازمان حفاظت محیط زیست دلایل عدم 
تحقق وظایف را نیز در قالب گزارش هایی ارائه داده بنابراین کلیه 
اقدامات��ی که نیازمند نظارت بر اجرا باش��د را س��ازمان حفاظت 

محیط زیس��ت انجام داده است. بر اس��اس بررسی های متعددی 
ک��ه انجام دادیم حداکثر 1۰ درص��د از تکالیف اثربخش در قانون 
هوای پاک اجرا ش��ده است. گل علیزاده بیان کرد: دستورالعمل ها 
و آیین نامه هایی همچون آلودگی صوتی تهیه نش��د و شبکه پایش 
امواج صدا ش��کل نگرفت که این ها مشکل ما نیست، اما در اجرای 
قانون هوای پاک تاثیر گذاش��ت. چند موضوع اساسی طی آخرین 
جلس��ه در دیوان محاس��بات مطرح ش��د که به دنبال همه رسی 
نیس��تیم بلکه به دنبال مهم رسی هس��تیم. بر این اساس تکالیف 
اصلی با توجه به منابع کش��ور که امکان اجرا وجود دارد و س��هل 

الوصول تر است در اولویت قرار دارد.

<توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی
او ادام��ه داد: از جمله این تکالیف می توان به توس��عه و نوس��ازی 
ن��اوگان حمل و نقل عمومی که متولی آن س��ازمان دهیاری ها و 
شهرداری های وزارت کش��ور است، توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
ک��ه جزو تکالیف وزارت نیرو اس��ت، ارتقای کیفیت س��وخت که 
وظیفه وزارت نفت اس��ت، از رده خارج کردن خودرو های فرسوده 
که وزارت راه و شهرسازی و ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت 
در این زمینه تکلیف اس��ت اشاره کرد که مسئولیت از رده خارج 
کردن خودرو های فرسوده از سال گذشته به وزارت صمت واگذار 

شده است.
 رئی��س مرکز ملی ه��وا و تغییر اقلیم بیان ک��رد: این موضوعات 
اساس��ی عموماً یا اجرا نش��ده اند یا به قدری ضعیف به آن ها عمل 
ش��ده اس��ت که بر کاهش آلودگی هوا تاثیرگذار نبوده اند. در این 
جهت م��ا گزارش های لازم را ارائه داده ای��م و در مواقعی که نیاز 

بوده تا س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت آیی��ن نامه های اجرایی 
را اصلاح کند، این اقدام انجام ش��ده اس��ت بنابراین می توان ادعا 
کرد که س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت در حد توان به وظایف 
خود عمل کرده اس��ت و دس��تگاه های مس��ئول باید پاس��خگوی 
تکالیف محقق نش��ده خود باش��ند. او گفت: از جمله دلایل عدم 
تحق��ق این قان��ون می تواند عدم تامین اعتب��ارات و امکانات لازم 
همچنی��ن محدودیت ه��ای ناش��ی از تحریم برای دسترس��ی به 
فناوری ه��ای روز به وی��ژه در حوزه فناوری ه��ای مرتبط با کاهش 
آلایندگی و ارتقای اس��تاندارد خودرو ها باش��د. گل علیزاده بیان 
کرد: علاوه بر این تکالی��ف دوگانگی هایی نیز وجود دارد بنابراین 
گزارش��ی که س��ازمان بازرس��ی داده اس��ت را به تمام نهاد های 
وزارتی اعلام کردیم و تمام دس��تگاه های ذی ربط مراجعه و دلایل 
خ��ود را مطرح کردند که منجر به بررس��ی پرونده دس��تگاه هایی 
در مرجع قضایی ش��د که ت��رک فعل کرده ان��د بنابراین به دلیل 
پیگیری ها و اعلام گزارش از عملکرد دستگاه های مسئول، سازمان 
 حفاظت محیط زیس��ت هیچگونه ترک فعلی در اجرای این قانون

 نداشته است.

<کمبود بودجه، بهانه برخی دستگاه های ذیربط
 به همین منظور س��میه رفیعی رئیس فراکس��یون محیط زیست 
مجلس ش��ورای اس��لامی هم درب��اره وضعیت آلودگ��ی هوا این 
گون��ه بیان کرد: چرا دس��تگاه های متولی قان��ون هوای پاک که 
ب��ه بهانه کمب��ود بودجه از انجام تکالیف خود س��ر ب��از می زنند، 
 تاکن��ون درخواس��ت بودج��ه از دولت و س��ازمان برنامه و بودجه 

نکرده اند. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران ،او گفت:  قانون هوای پاک از جمله 
قوانینی است که در مجلس دهم برای مقابله با پدیده آلودگی هوا 
به تصویب رسید و برای اجرا ابلاغ شد. بر اساس این قانون وظایف 
هر دستگاه برای پیشگیری و مقابله با پدیده آلودگی هوا مشخص 
ش��ده است، اما تاکنون اجرای این قانون چندین بار مورد ارزیابی 
قرار گرفته و آمارهای خوبی از اجرای این قانون دیده نمی ش��ود. 
رفیعی در ادامه بیان کرد: مجلس یازدهم نیز از بعد نظارتی به این 
موضوع ورود داش��ته و تاکنون جلسات متعددی در مجلس برای 
بررس��ی علل کوتاهی دس��تگاه ها برای اجرای این قانون تشکیل 
ش��ده است. آنچه که محرز است دستگاه های متولی به بهانه های 
مختل��ف از اجرای این قانون س��ر باز زده و ه��ر کدام تقصیر را بر 

گردن دیگری می اندازند.

 سایه سنگینی که فکر رفتن از سر مردم ندارد
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مبل��غ وام ازدواج 1۴۰۳ احتمالا به حداق��ل نفری ۳۰۰ میلیون 
تومان می رس��د. اگر عروس و داماد ش��رایط سنی خاصی داشته 
باش��ند، مبل��غ وام ازدواج ب��ه ۳5۰ میلیون توم��ان افزایش پیدا 
می کند، اما متقاضیانی که چشمشان به این تسهیلات است باید 
در بهترین حالت تا بهار س��ال آینده و ابلاغ دس��تورالعمل نهایی 
ب��ه بانک ها، دندان روی جگر بگذارند.به گزارش فرارو، وام ازدواج 
معم��ولا به همه متقاضیان تعلق نمی گیرد. مثلا در س��ال 1۴۰۰ 
ح��دود ۸۸ درصد از کل متقاضیان موف��ق به دریافت وام ازدواج 
ش��دند و در ۹ ماه ابتدایی امس��ال تقریبا نیمی از متقاضیانی که 
ب��رای دریافت وام ازدواج اقدام کردند، در صف انتظار قرار دارند. 
اقساط وام ازدواج و ماه های استثنایی یکی دیگر از حقایقی است 
که کمتر مورد توجه قرار می گیرد و طبق فرمولی که وجود دارد، 
می تواند در همان ماه اول برای عروس و داماد ۲۸ میلیون تومان 
هزینه تراش��ی کند.مبلغ وام ازدواج 1۴۰۳ طبق روال س��ال های 
گذش��ته افزایش پیدا می کند و سال آینده احتمالا حداقل ۳۰۰ 
میلیون تومان دس��ت عروس و دام��اد را می گیرد، اما متقاضیانی 
که دنبال این تس��هیلات هستند باید دست کم تا بهار سال آینده 
منتظر بمانند.مبلغ وام ازدواج و اخبار و حواش��ی آن معمولا این 
موقع س��ال مورد توجه رس��انه ها و متقاضیان ق��رار می گیرد، اما 
چندوچون آن به ش��کل دقیق در اس��فندماه مشخص می شود و 
ابلاغ دستورالعمل نهایی به بهار سال بعد موکول خواهد شد.مبلغ 
وام ازدواج در سال جاری به عنوان مثال درحالی از 1۸۰ به ۳۰۰ 
میلی��ون توم��ان ارتقا پیدا کرد ک��ه میزان دقیق آن در جلس��ه 
علنی روز 15 اس��فند 1۴۰۲ مجلس ش��ورای اسلامی به تصویب 
رس��ید و نهایتا دس��تورالعمل نهایی روز هفتم فروردین توس��ط 
بان��ک مرکزی به بانک ها ابلاغ ش��د. با این اوصاف متقاضی که تا 
قبل از نهایی ش��دن ماجرای وام ازدواج 1۴۰۳ به ش��عب بانک ها 
می رود و موفق به دریافت تسهیلات می شود، مشمول وام ازدواج 
1۴۰۲ خواهد بود و مثلا به جای تس��هیلات ۳۰۰ میلیونی، 1۸۰ 
میلی��ون دریافت می کن��د.وام ازدواج معمولا ب��ه همه متقاضیان 
تعلق نمی گیرد. بااینکه آمار دقیقی از کل متقاضیان س��الانه وام 
ازدواج وجود ن��دارد، اما داده های بانک مرک��زی از آمار دریافت 
کنندگان تسهیلات قرض الحسنه نشان می دهد تعداد کسانی که 
در س��ال 1۴۰1 موفق به اخذ وام ازدواج ش��دند، حدود ۳۰ هزار 
نفر نسبت به سال 1۴۰۰ تقلیل پیدا کرده است.وام ازدواج طبق 
گزارش های بانک مرکزی در س��ال 1۴۰1 به دست ۸۹۶ هزار و 
5۲ نفر رس��یده درحالی که بانک ها سال 1۴۰۰ قادر به پرداخت 
این تس��هیلات به ۹۲۴ هزار و 1۴۴ نفر شدند.وام ازدواج در سال 
1۴۰۰ ش��امل ۸۸ درصد از مجموع متقاضیان ش��ده است و آن 
س��ال حدود 1۲۰ هزار نفر در دریاف��ت وام ازدواج ناکام ماندند. 

در هشت ماه ابتدایی پارس��ال از بین تقریبا ۹۷۰ هزار نفری که 
دنب��ال وام ازدواج بودند، حدود ۴۹۰ ه��زار نفر موفق به دریافت 
تسهیلات شدند و همه این حرف ها مشخص می کنند، متقاضیان 
وام قرض الحس��نه ازدواج برای مدتی که واقعا مش��خص نیست، 
در صف انتظار قرار می گیرند.وام ازدواج در س��ال جاری براساس 
آمارهای رس��می به ۶1۸ ه��زار و ۷۷۹ نفر تعلق گرفته، اما بیش 
از ۲۸۰ هزار نفر به ش��کل همزمان در ص��ف دریافت وام ازدواج 
1۴۰۲ حضور دارند.وام ازدواج در س��ال جاری طبق گزارشی که 
از عملکرد ۹ ماهه بانک های مختلف منتش��ر ش��ده، تا الان فقط 
به دس��ت ۳۳۸ هزار و ۲۳۸ نفر رس��یده که مع��ادل 5۴ درصد 
از کل متقاضیان برآورد می ش��ود. به ای��ن ترتیب هنوز حدود ۴۶ 
درص��د از متقاضیان وام ازدواج 1۴۰۲ در صف انتظار قرار دارند.
وام ازدواج 1۴۰۲ به عن��وان مثال توس��ط بانک ملت در ۹ ماهی 
که پشت س��ر گذاشتیم دقیقا به 11۶ هزار و ۷۸۸ نفر رسیده، اما 
۳۹ ه��زار و ۹۴۳ نفر هم به صف انتظار وام ازدواج در بانک ملت 
اضاف��ه ش��ده اند. بانک ملی که از نظر حجم پرداخت تس��هیلات 
ش��رایطی شبیه بانک ملت داشته و نسبت به سایر بانک ها حجم 
بیشتری را تحت عنوان تسهیلات قرض الحسنه واریز کرده، موفق 
به پرداخت تس��هیلات به حدود 11۲ هزار نفر شده است. با این 
وجود نزدیک ۳5 هزار و 5۰۰ نفر در صف دریافت وام ازدواج این 
بانک حضور دارند.مبلغ وام ازدواج 1۴۰۳ با تصویب کمیس��یون 
اجتماعی مجلس قرار است از نفری 1۸۰ به ۳۰۰ میلیون تومان 
افزایش پیدا کند و طبیعتا رقم اقساط آن نسبت به امسال بالاتر 
می رود. درصورت تصویب و نهایی شدن وام ۳۰۰ میلیونی ازدواج 
آنوقت اقساط آن از ماهی یک میلیون و ۶۳۶ هزار تومان در سال 
ج��اری به دو میلیون و ۷۲۷ هزار تومان در س��ال آینده افزایش 
پیدا می کند.اقساط وام ازدواج برای عروس و دامادی که به شکل 
همزمان تس��هیلات ۳۰۰ میلیونی را گرفتند، دوبرابر می ش��ود و 

اگر متقاضی بتواند به لطف ش��رایط سنی به جای تسهیلات ۳۰۰ 
میلیونی، وام ۳5۰ میلیونی دریافت کند، آنوقت رقم اقس��اط این 
تسهیلات به ماهی سه میلیون و 1۸1 هزار تومان می رسد.اقساط 
وام ازدواج از ط��رف دیگ��ر برای عروس و دامادی که به ش��کل 
همزمان واجد دریافت وام ۳5۰ میلیونی هس��تند، به ماهی شش 
میلیون و ۳۶۲ هزار تومان تبدیل می شود.اقساط وام ازدواج البته 
شامل ماه های اس��تثنایی هم می شود. یعنی محاسبه اقساط وام 
ازدواج به ش��کلی است که متقاضی باید ماه های ابتدایی هر سال 
رقم کلان تری به عنوان اقساط به بانک برگرداند.اقساط وام ازدواج 
۳۰۰ میلیونی درحالی ماهی دو میلیون و ۷۲۷ هزار تومان خواهد 
بود که دریافت کننده این تس��هیلات بای��د در همان ماه اول 1۲ 
میلیون تومان به عنوان اقس��اط ماه اس��تثنایی به بانک برگرداند.

اقساط وام ازدواج ۳۰۰ میلیونی البته در ماه های استثنایی بعدی 
کاهش پیدا می کند و به عنوان مثال این عدد در ماه س��یزدهم – 
ماه اول از س��ال دوم- به 1۰ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان می رسد. 
در ماه بیس��ت وپنجم –ماه اول از سال سوم- این عدد ۹ میلیون 
و ۶۰۰ هزار تومان و در ماه س��ی وهفتم به هشت میلیون و ۴۰۰ 
هزار تومان تبدیل می ش��ود. اقساط وام ازدواج برای متقاضی که 
امکان استفاده از تسهیلات ۳5۰ میلیونی را دارد، در ماه اول 1۴ 
میلی��ون تومان، در ماه س��یزدهم 1۲ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان 
و در ماه بیس��ت وپنجم 11 میلیون و ۲۰۰ هزار تومان محاس��به 
می شود.اقس��اط وام ازدواج با ای��ن اوصاف برای عروس و دامادی 
که باهم می توانند از تس��هیلات ۳5۰ میلیونی استفاده کنند، در 
ماه اول شامل دو قسط 1۴ میلیونی می شود و در مجموع به عدد 

شگفت انگیر ۲۸ میلیون تومان می رسد.

<شرایط دریافت وام ازدواج ۱۴۰۳
وام ازدواج 1۴۰۳ با لحاظ یکس��ری ش��رایط به متقاضیان تعلق 
می گی��رد. نکته مهم این اس��ت که تاریخ عقدنام��ه متقاضی وام 
ازدواج باید از س��ال ۹۹ به اینطرف باش��د. یعنی اگر قبل از سال 
۹۹ ب��ه خانه بخت رفتید، مش��مول دریاف��ت وام ازدواج 1۴۰۳ 
نمی ش��وید.وام ازدواج به هر متقاض��ی فقط یکبار تعلق می گیرد. 
با این اوصاف اگر امس��ال یا در س��ال های قبلی موفق به دریافت 
وام ازدواج ش��دید، سال آینده امکان دریافت مجدد تسهیلات را 
نخواهید داش��ت. متقاضی دریافت وام در مرحل��ه اول نیازی به 
مراجع��ه به ش��عب بانکی ندارد و ابتدا بای��د مراحل ثبت نام را به 
ش��کل غیرحضوری )اینترنتی( پشت سر بگذارد و بعد از دریافت 
ک��د رهگیری راه��ی بانک ش��ود. ارائه اصل س��ند ازدواج، اصل 
شناس��نامه و کارت ملی عروس و داماد و اصل شناسنامه و کارت 

ملی دو ضامن جزو مدارک لازم برای دریافت وام ازدواج است.

ط��ی روز های اخیر ش��ایعاتی درباره نصب دکل ه��ای دورکننده 
تگرگ زا در اطراف کوه س��بلان منتشر ش��د و گفته شد که این 
دکل ها سبب پراکنده ش��دن ابر های بارش زا در منطقه می شود.

مدیرکل هواشناس��ی اس��تان اردبیل در خصوص ماجرای نصب 
دکل های ض��د تگرگ در اط��راف کوه س��بلان توضیحاتی ارائه 
داد.به گزارش فارس؛ مجید کوهی، مدیرکل هواشناس��ی استان 
اردبیل در خصوص ش��ایعاتی مرتبط ب��ا نصب دکل های پراکنده 
کننده ابر های تگرگ زا در سبلان اظهار کرد: این سیستم ها صرفا 
به ش��کل نقطه ای و بر روی محوطه برخی از باغات مشکین شهر 
و خلخال نصب ش��ده و تاثیر می گ��ذارد و کار آن تبدیل تگرگ 
موجود در ابر همان محوطه به باران برای جلوگیری از خس��ارت 

به محصولات باغی اس��ت.وی افزود: اینکه نصب این سیس��تم ها 
بتواند ابرها را پراکنده کند و یا مانع بارش شود کذب است، زیرا 
صرفا این س��تون ها می توانند برای محدوده  خاصی جهت تبدیل 
تگ��رگ به باران عمل کنند که تحقق این امر نیز ش��رایط خاص 
خود را دارد و عملکرد این س��تون ها جه��ت از بین بردن تگرگ 
قطعی نبوده و نس��بی است.مدیرکل هواشناس��ی استان اردبیل 
تاکید کرد: این سیس��تم های ضد تگرگ 1۰ سال پیش به شکل 
ش��خصی در برخی از باغات اطراف سبلان و جنوب استان نصب 
شده اس��ت و متولی آن خود باغداران هستند.کوهی عنوان کرد: 
از نظر هواشناس��ی وجود این سیس��تم ها هیچ مانعی برای بارش 
و وجود ابر ها نیست و ش��ایعه مورد در این باره تکذیب می شود.

غفور آقایی، مدیر زراعت س��ازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل 
نی��ز گفت: چیزی به نام دکل تگرگ زدا در کوه س��بلان نداریم و 
صرفا دس��تگاه های تبدیل تگرگ ب��ه باران در حدود 1۲ عدد در 
برخی از باغات شهرس��تان مشکین شهر نصب شده است.وی در 
خصوص عملکرد این دس��تگاه ها افزود: دستگاه های تگرگ زدا در 
حالت عادی غیرفعال هستند، اما زمانی که ابری تگرگ زا بر روی 
محوطه باغی قرار می گیرد شلیکی از سوی این دستگاه به سمت 
جو انجام می ش��ود تا به ش��کل مقطعی مانع برخ��ورد تگرگ با 
محصولات کشاورزی موجود در باغات شود.مدیر زراعت سازمان 
جهاد کشاورزی استان اردبیل تاکید کرد: دستگاه های تگرگ زدا 

هیچ گونه مانعی برای بارش و ابر های منطقه ایجاد نمی کند.

 حقایق نگران کننده  درباره وام ازدواج ۱۴۰۳

دکل های چینی مانع بارش در ایران هستند؟
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مدیــرکل بنادر و دریانــوردی هرمزگان از افزایــش ۱۶ درصدی 
جابجایی کالاهای غیرنفتی خبر داد. 

حسین عباس نژاد مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان در تشریح 
عملکرد ۹ ماهه بخــش کانتینری بندر شــهید رجایی به عنوان 
بزرگترین بندر کانتینری ایــران، گفت: در این مدت ۶۱میلیون و 
۷۷۸ هزار و۶۹۴ تنُ انواع کالای نفتی و غیرنفتی در این بندر تخلیه 
و بارگیری شد. از این میزان جابه جایی کالا، ۳۹ میلیون و ۴۷۵هزار 
و ۶۳۸ تنُ بــه کالای غیرنفتی اختصــاص دارد که در این بخش 

۱۶درصد افزایش به ثبت رسیده است. 
مدیرکل بنادر و دریانــوردی هرمزگان از مجموع کالاهای جابه جا 
شــده در این بازه زمانی ۲۷ میلیون و۶۷۵ هزار و ۵۴۱ تنُ از بندر 
شهید رجایی بارگیری و به کشــورهای هدف صادر شد که ۴۴.۹ 

درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش داشته است. 

< ترانزیت بیش از ۴ میلیون تنی کالا در بندر شهید رجایی
به گزارش مهر؛ وی میزان ترانزیت کالا در بندر شهید رجایی را نیز 

چهار میلیون و ۶۰۸ هزار و۳۱۲ تنُ و میزان ترانشــیب را نیز یک 
میلیون و ۴۷۳ هزار و ۴۶۲ تنُ اعلام کرد و افزود: ۹ ماهه امســال 
یک میلیون و۵۰۶ هزار و TEU ۸۸۲ کانتینر ۲۰ فوت در این بندر 
تخلیه و بارگیری شــده است. از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه 
نیز در مجموع هفت هزار و ۵۳۴ فروند شــناور در بزرگترین بندر 
کانتینری ایران پهلودهی شــده که از این تعداد ســه هزار و ۷۳۴ 
شــناور وارد بندر شهید رجایی و سه هزار و ۸۰۰ شناور نیز از این 

بندر خارج شده است.

یک کارشناس انرژی گفت: افزایش ظرفیت تولید و مدیریت مصرف 
انرژی به صورت همزمان از جمله برنامه ها برای مدیریت ناترازی به 
ویژه در حوزه گاز به شمار می آید؛ با این حال بهینه سازی را می توان 

اقتصادی ترین نسخه درمان برای این شرایط در نظر گرفت. 
علی حتمی، کارشــناس انرژی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
بررسی روند ۲۰ساله مدیریت مصرف انرژی در بسیاری از کشورها 
نشان می دهد جامعه جهانی در مسیر کاهشی کردن این شاخص 
گام برداشته؛ این در حالی است که به استناد آمار، ایران در فهرست 

کشورهای با شدت مصرف انرژی بالا جای می گیرد. 
وی افزود: روند فزاینده و افســار گسیخته مصرف انرژی در کشور 
تا جایی پیش رفته که از ســال ها قبل بــا ناترازی تولید و مصرف 
روبه رو هســتیم و تداوم این شرایط، کشور را با چالش های بزرگی 

رو به رو می کند. 
حتمی با بیان اینکه »تجربه کشــورهای مختلف در تعرفه گذاری 
حامل های انرژی نشــان می دهد که افزایــش مصرف در پله های 
بالاتر از الگو باید جهشــی باشــد«، گفت: بنابراین ضرورت اعمال 
سیاســت های تنبیهی برای مشترکان پرمصرف، به ویژه در بخش 
خانگی کاملا مشهود است و بهره گیری از ابزار قیمت برای مدیریت 

پرمصرف ها لازم است. 
وی ادامــه داد: بهره منــدی از ابزارهای قیمتی بــه عنوان یکی از 
راهکارهای نظام مند صرفه جویی و بهینه سازی مصرف گاز قطعا در 
اصلاح رفتار مصرفی این گروه پرمصرف و مرفه تاثیرگذار خواهد بود. 

این کارشناس انرژی تصریح کرد: مقوله بهینه سازی مصرف نیز از 
دیگر موضوعات مغفول مانده در زمینه مصرف منابع انرژی است؛ 
عبارتی که هرساله با نزدیک شدن به فصل سرما و میزان افزایش 
مصــرف گاز به ویژه در بخش خانگی، بیــش از هر عنوان دیگری 
به چشــم می خورد تا از این رهگذر مؤلفه های بهینه سازی مصرف 
انرژی بار دیگر در محافل دولتی و کارشناسی به عنوان یک دغدغه 

جدی، مورد بررسی و واکاوی قرار گیرد. 
وی افزود: افزایش ظرفیت تولید و مدیریت مصرف انرژی به صورت 
همزمان از جمله برنامه ها برای مدیریت ناترازی به ویژه در حوزه گاز 
به شمار می آید؛ با این حال بهینه سازی را می توان اقتصادی ترین 

نسخه درمان برای این شرایط در نظر گرفت. 
حتمی با بیان اینکه »یک واحد سرمایه گذاری در بخش بهینه سازی 
مصرف انرژی، معادل ۱۰ واحد سرمایه گذاری در بخش تولید انرژی 
است که به بیان آشکارتر یعنی اگر یک دلار در بخش بهینه سازی 
ســرمایه گذاری کنیم، معادل هفت تا ۱۰ دلار سرمایه گذاری برای 
تولید نفت و گاز اســت«، گفت: شــرکت ملی گاز ایران طرح های 
بزرگی در حوزه بهینه سازی مصرف گاز را در دستور کار قرار داده 
که شــامل ایجاد صندوق مالی مشــترک برای اجرای طرح های 
بهینه ســازی، جایگزینی بخاری های راندمان بالا، تعویض و نصب 
اتصالات مفصلی پیش و پــس از نصب رگلاتور و اصلاح مصرف و 

بهینه سازی موتورخانه می شود. 
وی ادامــه داد: با مصوبه شــورای اقتصاد در ســال ۱۳۹۹، طرح 

بهینه سازی در کشــور تصویب و به وزارت نفت، شرکت ملی گاز 
ایران و شرکت های گاز اســتانی ابلاغ شد؛ با تصویب این مصوبه، 
پیگیری متمرکز، جدی و شــکل گیری ســاختار بهینه سازی در 
شــرکت های گاز اســتانی، پــروژه افزایش کارایی سیســتم های 

گرمایشی کلید خورد. 
این کارشــناس انرژی خاطرنشــان کرد: برآوردی از میزان تولید 
و مصرف گاز طبیعی در کشــور، موضوعیــت پرداختن به مقوله 
بهینه ســازی و صرفه جویی در مصرف را بیش از هر زمان دیگری 
نمایان می کند؛ نکته قابل تامل دیگر این است که مواجهه نسل آتی 
با بحران کمبود منابع انرژی که چندان دور از انتظار هم نیســت، 
مســئولیت ما را در قبال چگونگی مدیریت بهینه و کارآمد منابع 

انرژی دو چندان می کند. 
وی افزود: بهره مندی کشــور از نعمت ذخایر عظیم ســوخت های 
فسیلی نباید شائبه ناتمام شدن این منابع را به ذهن متبادر سازد؛ 
چرا که همه ما باید پاســخگوی اتلاف منابع به آیندگان باشــیم؛ 
همچنین نباید از ظرفیت های فرهنگ سازی که رابطه ای تنگاتنگ 
با مقوله بهینه سازی مصرف انرژی دارد، غافل ماند؛ موضوعی بسیار 

مهم که باید در جامعه جاری و ساری شود. 
به گزارش تسنیم؛ حتمی تصریح کرد: بهینه سازی یعنی مصرف به 
اندازه با بیشترین بازده، بیشترین رضایت مندی و کمترین هزینه؛ 
بنابراین درست مصرف کنیم تا آیندگان هم از نعمت گاز طبیعی 

بهره مند شوند. 

مبادلات تجاری ایران و چین 
از ابتدای سال جاری میلادی 
به بیش از ۱۳ میلیارد دلار 
رســید و واردات این کشور 
از ایــران در یازدهمین ماه 
۲۰۲۳ با رشد ۲۴ درصدی 
مواجه شــد.  گمرک چین 

اعلام کرد مبادلات تجاری ایران و چین در ۱۱ 
ماهه ژانویه تا نوامبــر ۲۰۲۳ به ۱۳ میلیارد و 
۴۰۰ میلیون دلار رسیده است.  مبادلات ایران 
و چین در این دوره نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ۷ درصد کاهش داشــته است. در ماه های 
ژانویه تا نوامبر سال ۲۰۲۲ تجارت دو کشور بالغ 
بر ۱۴ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار اعلام شــده 
بــود.  واردات چین از ایران در ۱۱ ماهه ۲۰۲۳ 
به ۴ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار رسیده که این 
رقم با افت ۳۰ درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل مواجه شــده است. چین در ماه های 
ژانویه تا نوامبر ۲۰۲۲ بالــغ بر ۶ میلیارد دلار 
کالا از ایــران وارد کرده بود.  نفت کالای عمده 
وارداتی چین از ایران اســت که در آمار رسمی 

این کشــور درج نمی شود. 
اما صادرات چیــن به ایران 
در ماه هــای ژانویه تا نوامبر 
امســال رشــد ۹ درصدی 
داشــته و بــه ۹ میلیارد و 
رســیده  دلار  ۲۰۰میلیون 
است. چین در مدت مشابه 
سال قبل ۸ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار کالا به 

ایران صادر کرده بود. 

< رشد ۲۴ درصدی واردات چین از ایران 
        در آبان امسال

به گزارش تســنیم؛ بر اســاس ایــن گزارش 
در یازدهمین ماه ســال جــاری میلادی برابر 
با آبــان امســال واردات چین از ایران رشــد 
۲۴درصــدی داشــته و بــه ۴۰۵میلیون دلار 
رسیده اســت. صادرات این کشور به ایران نیز 
در ایــن ماه ۵درصد افزایــش یافته و به ۹۷۰ 
میلیون دلار بالغ شده اســت. چین در نوامبر 
ســال قبل ۳۲۶میلیون دلار کالا از ایران وارد 
و ۹۲۰میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده بود.

مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن از 
آغاز حجم بی سابقه ساخت پروژه های مسکن 
در اســتان ها خبر داد و گفــت: ۱۰۰۰ پروژه 
آماده ســازی نهضت ملی مسکن تعریف شده 

است. 
ارسلان مالکی مدیرعامل سازمان ملی زمین و 
مسکن اظهار کرد: حجم پروژه های مسکن که 
در استان ها آغاز شده نسبت به آنچه در سال ها 
و حتی دهه های گذشته در ادارات استانی انجام 

می شد بی سابقه است. 
وی افــزود: این حجــم از کار هم مایه مباهات 
اســت و هم نیاز به نظارت مضاعف در تطبیق 
هزینه ها با قوانین و مقــررات، تامین اعتبارات 
و مستندســازی اســناد دارد. نمی توان به این 
کار تنها بــه عنوان یک تکلیف اداری نگاه کرد 
بلکه این حجم از کار نیاز به سیستم، فرایند و 

سازوکار دقیق دارد. 
مالکی با اشــاره به اینکــه نزدیک به یک هزار 
پروژه آماده ســازی در قالب طرح نهضت ملی 
مسکن در کشــور تعریف شــده، تاکید کرد: 
قطعا اولویت همه مــا در مجموعه وزارت راه و 

شهرسازی تسریع در پیشبرد طرح نهضت ملی 
مسکن است و باید بدانیم که اتمام سریع تر این 
پروژه ها حتی به اندازه یک روز هم که شده به 

معنای حل مشکل مسکن یک خانواده است. 
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن با بیان 
اینکه عاملان ذیحســاب در اســتان ها وظایف 
دیگری هم برعهده دارند اضافه کرد: شما دبیر 
هیئت نمایندگی در اســتان هستید و باید در 
مباحث واگذاری، بررســی های کارشناسی در 
مستندســازی ها برعهده شماست و همچنین 
شما مشاوران مالی مدیران استانی هستید که 
تمامی این موارد از اهمیت و حساسیت بالایی 

برخوردارند. 
به گزارش برنا؛ تلاش برای تحقق درآمد استان ها، 
استقلال در نظارت، تخصص کارشناسان حوزه 
ذیحسابی، شناخت دقیق مقررات و ضوابط در 
بحث قراردادها، تلاش بــرای وصول مطالبات 
و کمک به حذف بندهای گزارش حسابرســی 
مجمع از طریق گزارش دهی های دقیق از جمله 
دیگر مواردی بود که مالکی در صحبت هایش به 

آن ها اشاره کرد. 

رشد ۲۴ درصدی صادرات ایران به چین 
در آبان امسال

تعریف ۱۰۰۰ پروژه آماده سازی 
نهضت ملی مسکن در کشور
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دیدگاه

آب

زمین یکــی از کلیدی ترین نهاده ها برای تولید 
در اقتصاد اســت. کمبود زمین قابل سکونت و 
بهره برداری، موجب افزایش تمرکز، ایجاد شکاف 
تقاضای زمین و در نتیجه افزایش قیمت زمین 
و مســکن خواهد شــد. یکی از راه حل ها برای 
افزایش عرضه زمین و بهره برداری از زمین های 
شهری بایر، اعمال مالیات بر ارزش زمین است. 
در بســیاری از موارد، گرفتن مالیات ها، انتخاب 
اقتصادی افراد را تحت تأثیر منفی قرار می دهد 
 و موجب بروز ناکارآمدی در اقتصاد خواهد شد.

اگــر نیروی کار، ســاختمان، ماشــین آلات یا 
کارخانه ها مشــمول مالیات قرار گیرند، انگیزه 
مردم برای انجام فعالیت های اقتصادی و سازنده 
کاهــش یافتــه و کارایی به واســطه اضافه بار 

مالیاتی، کاهش می یابد. 

< نظام مالیاتی مطلوب چیست؟ 
همچنین نظام مالیاتــی مطلوب دارای اهدافی 
از جمله کسب درآمد، تخصیص بهینه منابع و 
بازتوزیع درآمد است. از شرایط لازم برای تحقق 
نظام مالیاتی مطلوب »انتخاب پایه های مالیاتی 
کارا، عادلانه و کم هزینه« در اجراست. بنابراین 
منابع مالیاتی که این ویژگی ها را داشته باشند، 

برای دولت ها از اهمیت بالایی برخوردارند. 
زمین یکی از پایه های مالیاتی اســت که همه 
ویژگی های یادشــده را دارد؛ بنابراین به عنوان 
یک پایه مالیاتی مناســب تلقی می شــود زیرا 
اعمال مالیات بر آن بســیار کم هزینه اســت و 
موجــب افزایش کارایی و تولید خواهد شــد و 
در نتیجه نتیجه آن تحقق عدالت است. اعمال 
مالیات بر ارزش زمیــن موجب ترغیب مالکان 
زمین های بایر به عرضه زمین های تحت مالکیت 
آن ها خواهد شــد زیرا با اعمــال این مالیات، 
مالــکان به منظور تامیــن هزینه های مالیاتی، 
زمین و منابع خــود را در قالب عقــود اجاره، 
مساقات، مزارعه، مشارکت در تولید و یا مبایعه 

عرضه می کنند. 
اعمال مالیات برارزش زمین می تواند به عنوان 
عاملی برون زا سبب انتقال منحنی عرضه شود 
و انتقال منحنی عرضه نیز سبب کاهش قیمت 
نهاده زمین خواهد شد در حقیقت اعمال مالیات 
بر ارزش زمین می تواند به عنوان عاملی برون زا 
سبب انتقال منحنی عرضه شود و انتقال منحنی 
عرضه نیز ســبب کاهش قیمــت نهاده زمین 
خواهد شد؛ در نتیجه کاهش قیمت نهاده زمین، 
گامی اساسی برای کاهش قیمت مسکن، کاهش 
هزینه تولید محصولات زراعی و کاهش هزینه 
تولید هر محصول )اعم از تولید و خدمات( بوده 

که به نهاده زمین وابسته است. 
مالیات بر ارزش زمین به عنوان یکی از پایه های 
مالیاتی موثر و قدرتمنــد در تأمین درآمد، در 
کنار مزایایی مانند تثبیت بازار زمین و مسکن، 
می تواند به افزایش ساخت وساز منجر شود و نیز 

با اعمــال این مالیات، همه بار مالیاتی بر مالک 
زمین منتقل می شود که نشان دهنده کارایی این 

مالیات است. 
اجرای مالیات بر ارزش زمین، تغییری در فرایند 
بازار ایجاد نمی کند و نه فقط تاثیری در کاهش 
سطح تولید جامعه نخواهد داشت بلکه می تواند 
موجــب افزایش بهــره وری ســرمایه از طریق 

افزایش عرضه نهاده و کاهش هزینه آن شود 

< کاهش قیمت زمین با افزایش عرضه
در حقیقــت اجــرای مالیات بــر ارزش زمین، 
تغییــری در فرایند بازار ایجــاد نمی کند و نه 
 فقط تاثیــری در کاهش ســطح تولید جامعه 
نخواهد داشــت بلکه می تواند موجب افزایش 
بهره وری ســرمایه )MPK( از طریق افزایش 
عرضه نهاده و کاهش هزینه آن شود. در نتیجه 
بــا اعمال این مالیــات، ناکارآمدی در اقتصاد و 
تصمیم های ســرمایه گذاران و متقاضیان ایجاد 
نخواهد شــد و به افزایش عرضه زمین از سوی 

مالکان منجر می شود. 
به دلیل کم کشش بودن منحنی عرضه زمین، 
همه بار مالیاتی زمین برعهده مالکان خواهد بود 
و در نتیجه در صــورت اعمال مالیات بر ارزش 
زمین، رفاه از دســت رفته قابل توجهی ایجاد 
نخواهد شد و می تواند درآمد مالیاتی قابل توجه 
و مســتمری برای دولت حاصل شود. سازوکار 
اتخاذ مالیات بر ارزش زمین به این صورت است 
که درصدی از قیمت زمین به صورت ســالیانه 
در قالــب مالیات به دولت مرکزی یا دولت های 
محلی و شــهرداری ها پرداخت می شود که در 
صورت معطل ماندن زمین، این درصد می تواند 

بیشتر شود. 
دولــت در اجرای این مالیــات با هدف ترغیب 
بیشــتر طرف عرضه، می تواند از شیوه مالیات 
پلکانی نیز استفاده کند، به گونه ای که از مالکانی 
که زمین خود را معطل و بدون اســتفاده نگه 
می دارند درصد مالیات بیشتری بگیرد. همچنین 
در صورتــی که مالکان زمین هــا از زمین خود 
در راستای فعالیت مولد و تولیدی بهره برداری 
می کنند، دولت می تواند مالیات را با نرخ کمتری 

از مالک گرفته یا او را معاف از مالیات کند. 
به گزارش ایرنا؛ دولت در راستای تحقق بیشتر 
عدالت در فرآیند اخذ مالیــات بر ارزش زمین 
می تواند نرخ مالیات بر ارزش زمین اشخاص را 
متناسب با بهره برداری آن ها از خدمات شهری 
و دسترســی های بهتر، تعیین کند. همچنین 
می تواند برای افزایــش انگیزه مودیان مالیاتی، 
درآمد حاصل از مالیات بر ارزش زمین را صرف 
اقداماتــی از جمله، تأمین برخــی هزینه های 
شهری و بازسازی و آبادانی شهر، راهکاری برای 
کاهش تراکم فروشــی و یــا کاهش هزینه های 
فعالیت های تولیدی )مانند کاهش هزینه پروانه 

ساخت( کند. 

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران 
سامانه های اسکادا و تله متری را لازمه مدیریت 
مطلوب آب دانســت و از اجــرای ۸۰ درصدی 

سامانه تله متری آب تهران خبر داد. 
محســن اردکانی با بیان اینکــه در صنعت آب 
و فاضلاب ســه فعالیت عمــده مدیریت تولید، 
مدیریت توزیع و مدیریت مصرف در بخش آب 
انجام می شــود، تصریح کرد: در بخش مدیریت 
تولید تقریباً هر آنچه که باید انجام می شد، اجرا 
شده اســت چراکه منابع آبی جدیدی فعلاً در 

دسترس نداریم. 
اردکانی اولویت های عمده شرکت آب و فاضلاب 
اســتان تهران را مدیریت مصرف با فعالیت های 
ترویجی و فرهنگ ســازی و مدیریت توزیع آب 
برشــمرد و افزود: در بخش مدیریــت توزیع، 
تلاش می کنیم آب را با فشار مناسبی از طریق 
شبکه توزیع به مردم برسانیم و از هدر رفت آب 
تا حد ممکن جلوگیری کنیــم و بهترین ابزار 
این مدیریت، سامانه اســکادا و تله متری است 
 کــه بدون آن، مدیریت مناســب توزیع ممکن 

نخواهد بود. 
وی از تعهد شرکت آب و فاضلاب استان تهران 
به صرفه جویی و ذخیره ســازی هشت میلیون 
مترمکعب آب در چهار ماهه پایانی امســال از 
طریق مدیریت فشــار در شبکه توزیع آب خبر 
داد و گفت: هم اکنون ســامانه تله متری شرکت 

آب و فاضلاب استان تهران تاسیسات تولید، 
ذخیره ســازی و انتقــال را کنتــرل می کند و 
تأسیســات توزیع نیز تا فشارشــکن ها در حال 
کنترل است اما در نظر داریم دامنه این کنترل 
را به مدیریت فشــار شــبکه در داخل شهر و 

سرخط های کوچه ها و محله ها توسعه دهیم. 
مدیرعامل شرکت آبفای اســتان تهران گفت: 
تهران یک کلان شهر با بیش از ۱۰ میلیون نفر 
جمعیت و مصرف ســالانه یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون مترمکعب آب است و با توجه به اختلاف 
ارتفاع مناطق مختلف تهران، ۶۵ ایستگاه پمپاژ 

آب را با ظرفیت ۶۵ مترمکعب بر ثانیه به نقاط 
مختلف این کلان شهر پمپ می کنند که کنترل 

این تاسیسات به صورت سنتی ممکن نیست. 
وی یکــی از اهداف طراحی و اجرای ســامانه 
اسکادا و تله متری در تهران را نظارت و کنترل از 
راه دور تمامی تاسیسات فعال در فرآیند تامین 
و توزیع آب دانســت و افزود: بنابراین وجود این 
ســامانه ضروری و لازم اســت و همه شهرهای 
بزرگ جهان تأسیســات آب خــود را از طریق 

چنین سامانه هایی، از راه دور کنترل می کنند. 
به گفته اردکانی، سامانه تله متری شرکت آب و 
فاضلاب استان تهران هم اکنون تمامی تاسیسات 
و ابــزار دقیق متعددی از جمله ۶۰۰ دســتگاه 
دبی ســنج )فلوئومتر(، ۲۳۰ دســتگاه ســطح 
سنج، ۶۲۰ دســتگاه فشارسنج بر روی مخازن 
و ایستگاه های پمپاژ و ۷۰۰ دستگاه فشارشکن 
را از راه دور کنتــرل می کند و برای ارتقای این 
سامانه، به دنبال توسعه آن در شبکه توزیع آب 
هستیم به گونه ای که بتوانیم از طریق آن فشار 
شبکه را در مناطق مختلف توزیع تحت کنترل 

داشته باشیم. 
وی افزود: حدود ۸۰ درصد سامانه تله متری آب 
تهران اجرا شده و اکنون به دنبال تکمیل آن در 
شبکه توزیع هستیم و به همین منظور، از ابتدای 
امسال تاکنون ۱۰۰ دستگاه فشارسنج آن لاین 
افزون بر فشارســنج های موجود در مناطقی از 
تهران نصب کرده ایم و قرار است این تعداد را تا 

دو سال آینده به ۳۰۰ دستگاه برسانیم. 
به گزارش برنا؛ اردکانی سامانه اسکادا و تله متری 
را لازمه صنعت آب و فاضلاب ایران و بسیار مهم 
خواند و تصریح کرد: اگر مسیر اعتبارهای دولتی 
به سمت ایجاد سامانه های تله متری در تمامی 
شهرهای کشور جهت داده شود، می توانیم حجم 
بســیار قابل توجهی در زمینه مدیریت مصرف 
آب معادل سازی کنیم و یکی از اهداف قرارگاه 
 آب شــرکت آب و فاضلاب استان تهران همین 

هدف است. 

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
برای سال آینده بودجه ورزش را بهتر خواهیم دید، گفت: اعتبارات 
باقی مانده فدراسیون ها و وزارت ورزش، امسال تخصیص می یابد تا 

ورزشکاران برای المپیک آماده شوند. 
»داود منظور« در جلســه ای با مدیــران وزارت ورزش و جوانان، 
روسای فدراسیون های ورزشــی و قهرمانان ملی افزود: برای سال 
آینــده، بودجه بخش ورزش بهتر دیده خواهد شــد، این در حالی 
اســت که در کشــور محدودیت هایی وجود دارد، اما به طور ویژه 

مسئله ورزش را مورد توجه قرار خواهیم داد. 
وی بیان داشــت: ورزش بانوان و توان یابان به طور ویژه باید مورد 
توجه قرار گیرد، این افراد موفق به کسب مدال های متعدد شده اند 

که موجب عزت و اقتدار کشور است. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: قهرمانان واقعی مردم مظلوم 
غزه هستند که عزتمندانه در مقابل رژیم صهیونیستی ایستادند و 

نماد مقاومت را در دنیا نشان دادند. 
وی عنوان کرد: قهرمانان واقعی مردم ایران هستند که در مقابل همه 
فشــارها، تحریم ها و دشمنی ها، جانانه در پای انقلاب ایستاده اند و 
خون و شهید دادند و با وجود همه مشکلات و سختی هایی که در 

معیشت دارند، همراه انقلاب هستند. 
منظور ادامه داد: شما ورزشکاران هم نماد اصلی این مردم قهرمان 
هستید که در صحنه ورزش، قهرمانی را به معنای واقعی در جهان 

نشان داده اید. 
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه ورزش بخشی از زندگی همه ما 
است، اضافه کرد: ورزش یعنی نشاط و شادابی و اقتصاد دنیا اقتصاد 
شادکامی است؛ یعنی چگونه ثروت ایجاد کنیم و از سوی دیگر به 
دنبال این هســتیم که چگونه شادکام باشیم و لزوما ثروت اندوزی 

با شادکامی برابری نمی کند. 
وی اظهار داشــت: ما ضمن اینکه بایــد تلاش کنیم در حوزه های 
پهلوانــی و قهرمانــی ورزش را توســعه دهیــم، ماموریت داریم 
ورزش همگانی را گســترش دهیم تا مــردم بدون هزینه با ورزش 
 ســلامت خــود را تضمین و شــادابی که لازمه زندگی اســت را 

کسب کنند. 
منظور با تاکید بر اینکه ورزش بخشی از زندگی و حکمرانی است، 
خاطرنشــان کرد: یعنی ما ورزش را فقط به عنوان تحرک بدنی و 
جسمی نمی دانیم، ورزش دیپلماسی را شکل می دهد یعنی روابط 
بین کشورها بر اساس ورزش شکل می دهد و با یک مسابقه روابط 

سیاسی و اقتصادی ارتقا می یابد. 

< میزبانی از رویدادهای ورزشی در سطح منطقه ای و جهانی، 
        آشتی بین دولت هاست

وی با بیان اینکه میزبانی از رویدادهای ورزشــی در سطح منطقه ای 
و جهانی، آشــتی بین دولت هاست، گفت: فلسفه المپیک برای نماد 
دوستی، صلح و آرامش بین کشورهاست و باید سعی کنیم از این ابزار 

دیپلماسی به خوبی استفاده کنیم. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه عنوان کرد: ورزشکاران در دنیا سفرای 
ما هستند، تاثیرگذاری ورزشکاری همچون »سردار آزمون« از سفیر 
ما در وزارتخانه کمتر نیست. باید ورزش را بین المللی کنیم تا در تراز 
جهانی قرار گیرد. اکنون مدال ها و افتخاراتی که برای کشور ما کسب 

شده است باعث عزت مندی ما است. 
وی اظهار داشــت: وقتی یک ورزشکار پشت ورزشکار آمریکایی را به 
خاک می مالد و تیم ملی ما تیم آمریکایی را می برد، قدرت نرم است. 
ورزش نماد قدرت نرم اســت و لازم نیســت که با سلاح و تجهیزات 

نظامی قدرت خود را نشان دهیم. 
منظــور با بیان اینکه قدرت پهپادی یک قدرت بزرگ اســت، گفت: 
این قدرت را چند کشــور در جهان دارند و ما جزو آن چند کشــور 
هســتیم. در کنار این قدرت نظامی بازدارنده، به قدرت نرم نیازمند 
هستیم که ورزشکاران نماد دفاعی کشور هستند که باید از این قدرت 

استفاده کرد. 
وی ابراز داشــت: ورزش باید به جایی برسد که نیازمند کمک دولت 
نباشــد، زیرا ورزش در دنیا به کمک دولت ها می رود و باید به جایی 

برسیم که ورزش به اقتصاد کمک کند. 
معــاون رئیس جمهور افــزود: ارزش بازار ورزش در جهان در ســال 
گذشــته میلادی ۴۰۰ میلیارد دلار برآورد شده است که تا ۱۰ سال 

دیگر ۲.۵ برابر می شــود، این در حالی اســت که کل ارزش اقتصاد 
آمریکا ۲۰ هزار میلیارد دلار است. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: ورزش بخشی از اقتصاد جهانی 
است، فناوری های ورزشی یکی از فناوری های پیشران در دنیا هستند 

که به بازار سودآور تبدیل شده است. 
وی ادامه داد: تجهیزات ورزشی پیچیدگی های خود را پیدا کرده است 
و فقط یک توپ ساده نیست، باید ورزش در همه حوزه ها چه در حوزه 
سخت افزاری و چه تیم ســازی تبدیل به یک بازی قدرت و فرصت 

اقتصادی بزرگ شده است و باید از این فرصت ها بهره برد. 

< هزینه ۲.۵ میلیون دلاری مدال آوری در جهان
منظور با بیان اینکه در جهان یک ورزشــکار برای دستیابی به مدال 
باید ۲.۵ میلیون دلار هزینه کند، افزود: این در حالی اســت که کل 
بودجه ورزش کشور ۹ هزار میلیارد تومان با ۲۷ درصد ارزش افزوده 
است که به معنای هزینه کرد ۲۲۰ میلیون دلاری است؛ این در حالی 

است که کشورهای دیگر چندین برابر ما هزینه می کنند. 
وی ابراز داشــت: ما باید این ســرمایه را رشــد بدهیم، وظیفه ما در 
ســازمان برنامه بودجه و وزارت ورزش حمایت از ورزشکاران است تا 

فرصت رشد و نمو را به خوبی دست بیابند. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه با تاکید بر آماده سازی زیرساخت های 
ورزشــی در کشور، گفت: باید همه لوازم را برای جهانی شدن ورزش 
فراهم کنیم، ما به اســتادیوم های جهان تراز، کادر آموزش حرفه ای و 

دانش نوین نیاز داریم که این امر به بودجه و هزینه کافی نیاز دارد. 
وی خاطرنشــان کرد: ۵۰ هزار دانشــجوی ورزشی و تربیت بدنی در 
کشور حضور دارند که نشان می دهد نگاه ما به ورزش یک نگاه علمی 
است. دانشگاه ها در سطوح مختلف اکنون افرادی تربیت می کنند که 

به مجموعه های ورزشی افزوده می شوند. 
منظور تاکید کرد: مدیریت ورزشی یکی از مهمترین مسائل است، باید 
تلاش کنیم نکاتی که ورزشکاران اعلام کردند را بررسی کنیم و مورد 

رسیدگی قرار دهیم و در بحث مالیات به فدراسیون ها کمک کنیم. 
وی تصریح کرد: نباید اجازه دهیم به دلیل مشــکل مالیاتی، حساب 
یک فدراسیون بسته شود. در همین راستا با سازمان مالیاتی مذاکره 

خواهیم کرد تا شرایط تسهیل شود. 
به گزارش ایرنا؛ معاون رئیس جمهور با اشاره به اینکه ما در حاکمیت 
سعی می کنیم که به مقوله ورزش به عنوان نظام حکمرانی نگاه کنیم، 
گفت: ورزش به مردم نشاط و آرامش می دهد، کمتر خانواده ای است 

که به ورزشی علاقه مند نباشند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

بودجه ورزشِ سال آینده را بهتر خواهیم دید
»مالیات بر ارزش زمین«، زمین های بایر شهری را رونق می بخشد؟ 

دکتر محمدرضا شهبازی - کارشناس اقتصادی

اجرای ۸۰ درصدی سامانه کنترل و پایش آب تهران

یک کارشناس انرژی:

اقتصادی ترین نسخه درمان ناترازی گاز »بهینه سازی مصرف« است

افزایش ۱۶ درصدی جابجایی کالاهای غیرنفتی



 فرهنگی چهار  شنبه 13 دی 1402    شماره  6760

شرق: یک هک و ناترازی اعتماد کاربران
 اس��نپ فود اپلیکیش��نی اس��ت که 
می توان گفت در موبایل های هوشمند 
بیشتر ساکنان کلان شهرها و شهرهای بزرگ نصب 
ش��ده و از س��وی چندده میلیون نفر کاربر مورد 
استفاده قرار می گیرد، در زمان ثبت نام در اسنپ فود 
و سایر اپلیکیش��ن ها اطلاعاتی از کاربران دریافت 
می شود که برای استفاده از آنها باید این اطلاعات 
با واقعیت تطبیق داشته باشند به بیان دیگر امکان 
استفاده از این اطلاعات، با هویت غیرواقعی و جعلی 
غیرممکن یا دش��وار است. بیشتر کاربران از اینکه 
ممکن اس��ت اطلاعات��ی که آن��ان در این پلتفرم 
بارگذاری کرده اند، مورد سوءاس��تفاده قرار گیرد، 
مطلع نیستند. گروه هکری IRL eaks مسئولیت 
این اقدام را بر عهده گرفته اس��ت. پیش از این نام 
این گروه را در هک اطلاعات کاربران تپسی شنیده 
بودیم. مدیرعامل تپسی پس از این واقعه از اخاذی 
۳۵ میلیون دلاری این گروه پرده برداشته بود. امروز 
گروه مذکور برای اطلاعات به دست آمده مبلغ ۳۰ 

هزار دلاری را به اسنپ پیشنهاد داده است. 
افش��ای ای��ن داده ها از جهات مختلف��ی می تواند 

موجب نگرانی باشد:
الف- نگرانی ه��ای کاربران: ۲۰ میلی��ون کاربری 
که اطلاعات آنان افش��ا شده اس��ت از این جهت 
می توانند نگران باش��ند که با اطلاعات افشاش��ده 
می ت��وان رایانامه، تلفن هم��راه و آدرس آنان را با 

یکدیگر تطبیق داد.
ب- نگران��ی اس��نپ فود: دسترس��ی غیرمجاز به 
اطلاعات فوق بیش از هرکس به اس��نپ فود زیان 
می رساند. این اطلاعات در طول سال های متمادی 

کسب، ارزیابی و طبقه بندی شده اند. 
پ-دسترسی غیرمجاز به اطلاعات مهمی از سبک 
زندگی نیمی از ایرانیان؛ با درنظرگرفتن اینکه در 
خانواده ها با میانگین جمعیتی حداقلی سه نفر تنها 
یک یا دو نفر از این اپلیکیش��ن استفاده می کنند 
و فرزندان خردس��ال یا کودک نمی توانند ثبت نام 
کنند، برآورد می ش��ود که این اطلاعات مربوط به 
جمعیتی در حدود ۴۰ میلیون نفر اس��ت؛ یعنی 
نیم��ی از جمعیت ای��ران! این حج��م از اطلاعات 
درخصوص نشانی واقعی افراد، شماره های موبایل 
مرتبط با ایمیل، س��بک زندگی، س��لیقه افراد در 
خوراکی هایی که خریداری کرده ان��د، رمز ورود و 
س��ایر اطلاعات بی ش��ماری که می توان استخراج 
ک��رد از جهات مختل��ف مورد سوءاس��تفاده قرار 
گیرد. از استفاده در پیش بینی سابقه مشتریان در 
کسب وکارهای مرتبط تا اخلال در زندگی روزمره 

مردم و.... 
با توجه به آنچه گفته شد، به نظر می رسد تا قبل 
از تصوی��ب لایح��ه حفاظت از داده ها به بررس��ی 
حقوقی موضوع با ارج��اع به قوانین موجود یعنی 
»جرائم رایانه ای« و »تجارت الکترونیک« نیاز است. 
مس��ئولیت کیفری هک کنندگان در قانون جرائم 
رایانه ای پیش بینی ش��ده است؛ در ماده 7۲9 این 
قانون دسترس��ی غیرمجاز به داده ها و سامانه های 
رایان��ه ای تعریف و برای آن مجازات تعیین ش��ده 
اس��ت. »هرک��س به ط��ور غیرمجاز ب��ه داده  ها یا 
سامانه  های رایانه  ای یا مخابراتی که به وسیله تدابیر 
امنیتی حفاظت شده است دسترسی یابد، به حبس 
از 9۱ روز تا یک سال یا جزای نقدی از ۲۰ میلیون 
ریال تا 8۰ میلیون ریال یا هر دو مجازات محکوم 
خواهد شد«. ملاحظه می شود که مجازاتی که برای 
این جرم در نظر گرفته ش��ده حداکثر یک س��ال 
حبس و هشت میلیون تومان جزای نقدی است. با 
در نظر گرفتن خساراتی که به اشخاص یا آسایش و 
امنیت عمومی ممکن است وارد شود، این مجازات 
کافی نیست و نمی تواند جنبه بازدارندگی داشته 
باش��د؛ بنابراین به نظر می رسد که ضروری است 
دولت و قوه قضائیه با افزودن تبصره ای به این ماده، 
اف��رادی را که به داده ه��ای کلان مرتبط با عموم 
جامعه دسترسی غیرمجاز پیدا می کنند، متناسب 
با اخلال��ی که در نظم عمومی ب��ه وجود می آید، 
مجازات کنند. درباره مسئولیت کیفری دارندگان 
پلتفرم ها و س��کوها از جمله اسنپ فود در مقررات 
موجود قانون گذاری نش��ده اس��ت. اما این افراد با 
درنظرگرفتن عمومات قانون مدنی، قانون مسئولیت 
مدنی و لایح��ه قانون تج��ارت الکترونیک دارای 
مسئولیت حقوقی در مقابل کاربران هستند. از آنجا 
که حفظ و نگهداری اطلاعات کاربران در ماده 8۱ 
قان��ون تجارت الکترونیک مورد تأیید و تأکید قرار 
گرفته اس��ت. شرکت اسنپ فود مکلف بوده تدابیر 
لازم را ب��رای حف��ظ و نگهداری ای��ن اطلاعات و 
جلوگیری از دسترسی غیرمجاز پیش بینی و اجرا 
کند. در م��اده 78 قانون پیش گفته درباره جبران 
خس��ارات چنین آمده اس��ت که »هرگاه در بستر 
مبادلات الکترونیکی در اثر نقص یا ضعف سیستم 
مؤسسات خصوصی و دولتی، به جز در نتیجه قطع 
فیزیکی ارتباط الکترونیکی، خسارتی به اشخاص 
وارد شود، مؤسسات مزبور مسئول جبران خسارت 
وارده می باشند...«. یکی از نکاتی که بر مسئولیت 
اسنپ فود برای جبران خسارات وارده به اشخاص 
که اطلاعات کاربری آنان مورد سوءاس��تفاده قرار 
گیرد، می افزاید این اس��ت که ای��ن پلتفرم اجازه 
اص��لاح یا ازبین بردن اطلاعات کارب��ران را به آنها 
نمی دهد. شما نمی توانید سوابق خرید در اسنپ فود 

یا سوابق سفرها در اسنپ را پاک کنید.

ابتکار:ارتش اسرائیل در دام جنگ چریکی  
دولت اسرائیل گفته است؛ جنگ غزه در 
سال جدید میلادی همچنان ادامه خواهد 
یافت. این اعلام از آن  رو اس��ت که نخست: ارتش 
اس��رائیل به رغم گس��تردگی حملاتش به غزه با 
هدف سرنگونی یا تس��لیم حماس در یک جنگ 
محدود زمانی، ناکام بوده اس��ت. دوم: براساس این 
اصل که وقتی هنوز اسلحه ای از جانب نیروی مقابل 
شلیک می شود، به معنی آن است که هیچ امتیازی 

را نمی توان به هیچ یک از طرف ها به عنوان برنده یا 
بازنده جنگ داد. سوم؛ اسرائیل با همه توان نظامی 
خود در یک جنگ کلاسیک، متعارف و خرابی های 
تحمیلی به غزه، حالا مجبور اس��ت تن به وضعی 
جدید دهد که نامش »جنگ چریکی«است. وضع 
تازه برای ارتش اسرائیل به مراتب سخت  و جانکاه تر 
از دو ماه و اندی گذش��ته خواهد بود که در جنگی 
نابراب��ر از زمین، هوا و دریا، غزه و مردم بی دفاع آن 
را مورد حمله قرار داده اس��ت. برد و باخت در این 
مرحل��ه از جنگ هرگز در دس��ترس نخواهد بود؛ 
حتی اگر از حمای��ت بزرگترین ارتش های جهان 
و مدرن ترین س��لاح ها برخ��وردار باش��د. تجربه 
ارتش های ایالات متحده و اتحاد جماهیر شوروی 
سابق در ویتنام و افغانستان مصداق مدعایی است 
که می گوید؛ ورود به جنگ چریکی مانند تن دادن 
به قماری است که اگر یک وجه آن برد باشد، وجه 

دیگرش باخت است. 
اما چرا ورود به جنگ چریکی برای ارتش اسرائیل 
سخت و جانکاه است؟ دلیل این امر ویژگی های این 
جنگ و تفاوت آن با جنگ متعارف اس��ت: ۱- در 
جنگ متعارف، خطوط مشخص و قدرت آتش برتر 
ابتکار عمل را در دست دارد. جنگ چریکی اصولٌا 
فاقد مواضع ثابت اس��ت. چریک ها در میان مردم 
عادی پنهانند. ۲- ارتش اسرائیل تا پیش از این در 
پی پیش روی، اشغال اراضی و کنترل غزه و حمله 
به مواضع معلوم حماس ب��ود. از این پس اما باید 
در ش��کل تازه جنگ، مدام خود را با امنیت جانی 
نیروهایش و مردم غزه درگیر کرده و بابت هرگونه 
آس��یب به آنان، هزینه اعتباری نزد افکار عمومی 
بپردازد. ۳- در وضع تازه، حماس دیگر خود را با امر 
دفاع از موضعی خاص در غزه پیوند نمی زند؛ بلکه 
در جایگاهی قرار گرفته که هرلحظه می تواندمیدان 
جنگ را از شمال به جنوب یا مرکز غزه تغییر داده و 
بر شمار تلفات ارتش اسرائیل بیفزاید. ۴- در جنگ 
متعارف، وقتی ارتش هریک از طرف های متخاصم 
به پیروزی قاطع نرسد، طرف پیروز و بازنده جنگ 
معلوم می شود. به عبارت روشن در چنین جنگی، 
حالت بینابین وجود نخواهد داش��ت. اما در جنگ 
چریکی تا وقتی ارتش چریکی قادر است خود را از 
شکست برهاند، پیروز است. ۵- ارتش هایی که خود 
را درگیر جنگ با چریک ها کنند، باید تن به جنگی 
طولانی و فرس��اینده دهند. آنها به طور مستمر با 
سایه هایی می جنگند که با نیرو و تجهیزات کمتر 
قادرند ضربه های تاکتیکی و تأثیرگذار به دش��من 
وارد کنند. 6- تن سپردن به جنگ چریکی با این 
واقعیت روبروس��ت که ارتش متع��ارف نمی تواند 
مدعی پیروزی روشن در مقابله با چریک ها باشد. 
از همین روست که اسرائیلی ها گفته اند؛ پیروزی در 
جنگ کنونی به تدریج و در طول زمان به دس��ت 
خواهد آمد. 7- ارتش متعارف در جنگ با چریک ها 
نمی توان��د مدعی پیروزی در نیمه راه و یا تحمیل 
شکست بر چریک ها باشد؛ زیرا تا وقتی چریک ها 
ش��لیک می کنند، پیروزی معنی ندارد. نکته مهم 
این است که ارتش چریکی می تواند حتی با نیروی 
بس��یار کم ش��مار هم ضربه های تاکتیکی خود را 
به دش��من وارد کرده و در بزنگاه از محل بگریزد. 
8- فراموش نباید کرد که جنگ چریکی با هدف 
برد و باخت در دستور کار چریک ها قرار می گیرد. 
بنابرای��ن مصالح��ه در این وضع دور از دس��ترس 

خواهد بود. 

خراسان:موانع تداوم روزهای خوش اشتغال 
 روز گذش��ته مرک��ز آم��ار ایران 
تازه تری��ن گ��زارش از نرخ بیکاری 
کش��ور را اعلام کرد و بر اس��اس این گزارش، نرخ 
بیکاری در پاییز امسال به 7.6 درصد رسید. تعداد 
شاغلان نسبت به پاییز سال گذشته 7۰۵ هزار نفر 
بیشتر و تعداد بیکاران 9۳ هزار نفر کمتر شد. همه 
این آمارها نش��ان می دهد که اشتغال در وضعیت 
مناس��بی ق��رار دارد اما با وجود برخی مس��ائل و 
چالش های اقتصادی موجود ممکن اس��ت چنین 
ارقام مثبتی از اشتغال چندان باورپذیر تلقی نشود. 
س��وال این اس��ت که واقعا وضعیت آمارهای بازار 
کار چه مقدار نشان دهنده وضعیت اقتصاد کشور 
اس��ت؟ شاید همین س��وال در ارتباط با آمار رشد 
اقتصادی نیمه نخست سال که براساس محاسبه 
بانک مرکزی ۴.7 و بر اس��اس محاسبه مرکز آمار 

7.۵ درصد بود، مطرح باشد.
در پاس��خ به این پرسش ها باید نگاهی فرایندی و 
طولانی مدت تر از یک سال به اقتصاد ایران داشت. 
دو پدیده مهم در چند سال اخیر بر رشد اقتصادی 
و وضعیت اشتغال در ایران موثر بوده است. نخست، 
رکود دهه 9۰ که موجب ش��ده بود متوسط رشد 
اقتص��ادی در این دهه نزدیک به صفر باش��د. به 
طور خاص از س��ال 97 و با خروج آمریکا از برجام 
و تش��دید تحریم ها، رشد اقتصادی منفی تشدید 
شد و با کمرنگ شدن نسبی فشارهای تحریمی و 
افزایش صادرات نفت در کنار افزایش قیمت نفت 
از اواخر س��ال ۱۴۰۰، رش��د اقتصادی مثبت شد. 
دوم، شیوع بیماری کرونا که برخی از فعالیت های 
اقتصادی را به تعطیلی کش��اند. با عبور از این دو 
عامل یعنی بهبود فروش نفت و افزایش درآمدهای 
دولت از یک س��و و فروکش کردن تدریجی کرونا، 
بخش��ی از فعالیت های تعطیل شده نیز به تدریج 
به بازار کار بازگش��ت. در این میان نمی توان نقش 
تبصره ه��ای ۱6 و ۱8 بودج��ه را که با هماهنگی 
دول��ت و مجلس، منابع قابل توجهی به اش��تغال 
و به ویژه کس��ب و کارهای خ��رد اختصاص داد، 
نادیده گرفت اما به نظر می رس��د اقتصاد ایران در 
چرخه های رونق و رکود فعلا به دلیل قرار گرفتن 
در دوره ای از رشد نسبی درآمدهای نفتی در دوره 
رونق قرار گرفته اس��ت و چون این وضعیت در پی 
تکانه های تحریم و کرونا بر بازار اشتغال ایجاد شده 
است، ظرفیت های خالی شده اشتغال مجدد فعال 

شده است. 

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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فیلم سینمایی »پالایش��گاه« به کارگردانی مهرداد خوشبخت این 
روزها در سینماهای کشور در حال اکران است. این فیلم به روایت 
بخشی از اتفاقات حصر آبادان می پردازد و قصه اش را در پالایشگاه 
روایت می کند که تعدادی از مهندس��ین پالایشگاه نفت آبادان در 
تلاش هس��تند با امکانات و تجهیزاتی ک��ه در داخل انبارهای آن 
اس��ت، پالایش��گاه های دیگر را ترمیم کنند و در واقع سعی دارند 
کاری کنند که چراغ پالایش��گاه روش��ن بماند. ایلنا به بهانه اکران 
»پالایش��گاه« با کارگردان آن گفتگویی داشته که در ادامه مشروح 

آن را می خوانید:

 ایده و فیلمنامه فیلم »پالایشگاه« چگونه شکل گرفت؟
س��ال 96 به کمک دوست عزیزم علیرضا اسلامی درگیر تحقیقات 
آبادان بابت یک کار مستند شدم و از دل آن تحقیقات چند موضوع 
ناگفت��ه جنگ بی��رون آمد که دوتا از ای��ن موضوعات به فیلم های 
»آب��ادان ی��ازده6۰« و »پالایش��گاه« تبدیل ش��د. البت��ه در ادامه 

تحقیقات خانم تینا میرکریمی هم به کمکم آمدند.

 دو فیلم اخیر ش��ما ب��ا تمرکز بر ی��ک موقعیت و مکان 
استراتژیک قصه مجاهدت افرادی را روایت می کند که برای 
حفظ آن مکان تلاش می کنند و می جنگند. اگر حفظ رادیو را 
به منزله حفظ صدای یک ملت برداشت کنیم، حفظ پالایشگاه 

چه مفهومی را منتقل می کند؟
تمرکز تم این فیلمها بر وطن پرستی و تعهد و غیرت است. در آن 
زمان بیش از ۳ میلیارد دلار که خواهش می کنم به این رقم دقت 
کنید؛ ۳ میلیارد دلار توس��ط عده ای از کارکنان پالایش��گاه آبادان 
همان مردان مومن آبادانی نجات پیدا می کند و برای کش��ور حفظ 
می ش��ود، آنهم به ط��ور خودجوش و بدون اینکه کس��ی از بالا به 
آنها دس��تور داده باشد و اما حالا بعد از چهل و سه سال متاسفانه 
ای��ن روزها درباره حدود همان مبل��غ خیلی حرف و حدیث وجود 
دارد که گمش��ده است. آن کجا و این کجا؛ می بینید چقدر تفاوت 
رفت��ار وجود دارد بین آدمهای آن زمان و این زمان؟ نکته دوم این 
است که آن شخصیتهایی که در فیلم می بینید و ما به ازای واقعی 
دارند، متخصصین شرکت نفتی متعهد هستند و بر اساس شایسته 
سالاری، اداره شهر آبادان به دست همان شرکتی ها می افتد، یعنی 
فرماندار هم شرکتی است و سریع شهر را ساماندهی می کنند. یک 
نفر کمیته ارزاق راه می اندازد و یک نفر کمیته سوخت و... آنها در 
طول جنگ اجازه نمی دهند آب تصفیه شهر قطع شود و آب تصفیه 
جبهه های اط��راف را هم تأمین می کنند. آن زمان در آش��پزخانه 

پالایشگاه روزانه ۱۵ هزار غذا می پختند برای کل نیروهای رزمنده 
در شهر و جبهه ولی الان بعد از این همه سال مردم مظلوم آبادان 
و خرمشهر حتی آب تصفیه ندارند و باید آب آشامیدنی را با بشکه 
و گالن بخرند با وجود اینکه آبادان ش��به جزیره ای اس��ت که سه 
طرفش سه رودخانه آب ش��یرین بهمنشیر و اروند و کارون است؛ 

اگر باورتان نمی شود بروید روی نقشه گوگل ببینید.

 با وجود اینکه فیلمنامه »پالایش��گاه« بر اساس یک قصه 
واقعی اس��ت،  تعصبی ک��ه کارگران پالایش��گاه به این مکان 
دارند ش��اید برای بس��یاری از مخاطبان عجیب باشد. آیا این 
تعصب و دغدغه به همین شکلی که نمایش داده شده،  واقعی 
اس��ت یا یک انتخاب استعاری است برای به تصویر کشیدن 

حس وطن پرستی؟
بله. در فیلم ش��اید نتوانس��تیم حق مطلب را ادا کنیم و ده درصد 
آن تعصب هم نشان داده نشده اما تعصب شان همراه با تعقل بود. 
عده ای آن زمان با تعصب از تهران دس��تور می دهند پالایش��گاه را 
تخریب کنند اما این شرکتی ها با تعصب و تخصص اجازه نمی دهند 

و برای نجات پالایشگاه راه فنی پیدا می کنند و اسکله می سازند.
نکته جالب تر این اس��ت که اگر پالایش��گاه تخریب شده بود الان 
دیگر پالایشگاهی وجود نداشت که بازسازی شود،  این نتیجه ایمان 
و تعصب و شایسته سالاری است. این افراد هم رزمنده هایی مومن 

بودند و کارشان هیچ تفاوتی با دفاع در خط مقدم نداشت.

 فیلم »پالایشگاه« به عنوان یکی از آثار بیگ پروداکشن 
جش��نواره چهل و یکم معرفی ش��د اما هیچ گاه از سوی بنیاد 

س��ینمایی فارابی درب��اره بودجه ای��ن اثر ش��فافیتی صورت 
نگرف��ت و به همین دلیل درباره بودجه این فیلم ش��نیده های 
متناقضی وجود دارد. آیا »پالایشگاه« در شرایط یک اثر بیگ 
پروداکش��ن با امکانات چنین اثری تولید ش��د؟ چقدر برای 

ساخت این اثر هزینه شد؟
ماجراهای مالی را بهتر اس��ت از تهیه کننده بپرس��ید که البته من 
ش��اهد بودم آقای س��عدی واقع��اً متعهدانه و از ج��ان و دل مایه 
گذاش��تند تا این فیلم با همه س��ختی هایش به نتیجه برس��د و از 
ایشان تشکر می کنم. من شاهد بودم که با مشکلات و کمبودهای 
مالی مواجه بودند و از اعتباراتشان مایه می گذاشتند تا پروژه پیش 

برود.

 آی��ا تأمین کننده های بودجه در فیلمنامه »پالایش��گاه« و 
آنچه که به تصویر کشیده شده نقش و دخالتی داشتند؟

خدا رو ش��کر با حضور افراد فهیمی مثل آقایان فروزنده و قاسمی 
در روابط عمومی ش��رکت نفت و آقای احمدیان در فارابی و دیگر 
دوس��تان دخالتی در فیلمنامه صورت نگرفت و همه چیز با گفتگو 

و تعامل پیش رفت.

 آی��ا از زمان و نحوه اک��ران و همچنین تبلیغات این فیلم 
رضایت دارید؟

متاسفانه مس��ئله اکران همیشه موضوع بحث بوده است و بحثش 
خیلی مفصل است که به یک جلسه طولانی نیاز دارد. اگر تخلفات 
در اک��ران صورت نمی گرفت و اگر حمایته��ای قانونی و عرفی در 
اکران وجود داش��ت قطعاً تمام فیلمهای غیر کمدی می توانستند 
ع��رض اندام کنن��د و مردم هم اس��تقبال می کردن��د. الان اکران 
»پالایش��گاه« مثل این اس��ت که ما با تبلیغات )که دوستان شهر 
فرن��گ واقعا با ج��ان و دل برایش فعالیت می کنند علی الخصوص 
آق��ای طباطبایی و خانم راد و روابط عمومی فیلم خانم کریمیان و 
دیگر دوستان که اسامی شان را نمی دانم( مهمان به خانه مان دعوت 
کنیم و مهمانها که می آیند با در بسته مواجه می شوند، به این معنا 
که اگر ما بتوانیم مردم را برای آمدن به س��الن های سینما و دیدن 
فیلم »پالایش��گاه« دعوت کنیم، س��انس مناسب و منظمی وجود 
ندارد که بتوانند بلیتش را بخرند و فیلم را تماش��ا کنند. نسخه ای 
که الان اکران ش��ده کاملا با نسخه جش��نواره متفاوت است و این 
نسخه اکران شده بسیار دیدنی است؛ این را از قول مخاطبان جدید 
فیلم می گویم. اطمینان دارم مخاطبینی که برای دیدن پالایشگاه 

به سینما می روند راضی از سالن خارج می شوند.

 مهرداد خوشبخت: 

مردم مظلوم آبادان و خرمشهر حتی آب تصفیه ندارند 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

»آنا اوفلیا مورگویا«، بازیگر مکزیکی که صداپیشگی شخصیت اصلی 
انیمیش��ن برنده اسکار »کوکو« محصول استودیو پیکسار کمپانی 
دیزنی را بر عهده داش��ت، در سن 9۰ سالگی درگذشت. مؤسسه 
ملی هنرهای زیبا و ادبیات مکزیک درگذشت او را با اندوه فراوان در 
رسانه های اجتماعی اعلام کرد و گفت که فعالیت هنری »مورگویا« 
برای هنرهای نمایشی مکزیک حیاتی است. »مورگویا«، که در سال 
۱9۳۳ در مکزیکوس��یتی به دنیا آمد، در انیمیشن »کوکو« سال 
۲۰۱7 صداپیش��گی »ماما کوکو«ی سالخورده را بر عهده گرفت، 
انیمیشنی که داستان پسر جوانی را دنبال می کند که در تعطیلات 
مکزیک به سرزمین مردگان می رود و راز بزرگ خانوادگی را فاش 
می کند. »کوکو« برنده دو جایزه اسکار برای بهترین انیمیشن بلند و 
بهترین ترانه اصلی شد. »مورگویا« قبل از صداپیشگی در انیمیشن 
برنده اس��کار، در مکزیک چهره ای شناخته شده بود و در بیش از 
۱۰۰ نقش که بیش از هفت دهه تئاتر، سینما و تلویزیون را در بر 
می گرفت، اغلب نقش منفی را ایفا می کرد. در سال ۲۰۱۱، مورگویا 
برنده جایزه یک عمر دستاورد از جوایز آریل شد که به چهره های 
مهم صنعت س��ینمای مکزیک اعطا می ش��ود. او یکی از آخرین 
س��تاره های بازمانده از دوران طلایی سینمای مکزیک بود، زمانی 
که صنعت فیلم این کشور در دهه های ۱9۴۰ و ۵۰ شکوفا شد. به 
گزارش ایس��نا به نقل از گاردین، آخرین نقش او در سریال ۲۰۱8 
»خوزه خوزه: ال پرنس��یپ د لا کانسیون« رقم خورد که یک فیلم 

زندگینامه ای تخیلی درباره خواننده پاپ مکزیکی است.

نمایش��گاه گروهی هنرهای تجسمی »جادوی اثر« با شرکت ۳۵ 
هنرمند در 7 رشته هنری نقاشی، عکاسی، خوشنویسی، دیجیتال 
آرت، مجس��مه، نقاش��ی خط، تذهیب، س��اعت ۱6 روز جمعه، 
۱۵ دی م��اه با حضور آیناز زارعی نقاش و کیوریتور نمایش��گاه و 
همچنین پدیدآورندگان آثار در گالری »خورشید« افتتاح می شود. 

این نمایشگاه تا ۲۰ دی ماه ادامه خواهد داشت./مهر

س��ودابه آقاجانیان � مجری و گوینده صداوس��یما که در گذشته در 
برنامه های اجتماعی »تصویر زندگی«، »در انتهای الوند« و گفت وگو 
محور و مناس��بتی تلویزیون حضور پررنگی داش��ت، گفت: در حال 
حاضر به طور مناس��بتی برای ای��ران صدا، کتاب ه��ای صوتی اجرا 
می کنم. بیش��تر این کتاب ها در حوزه معارفی، مذهبی یا در زمینه 

شهدا، خاطرات ش��هدا و همسرانشان بوده است. این گوینده درباره 
فعالیت  در رادیو می گوید: متاسفانه با ۳۴ سال سابقه در برنامه های 
رادیویی � تلویزیونی باید خانه نش��ین باش��م و هیچ برنامه روتین و 
ثابتی در صداوس��یما نداشته باش��م؛ در صورتی که من از سال 69 
وارد سازمان شده ام و در همه حوزه ها از جمله سیاسی سیما و صدا 

برنامه داشته ام و به عنوان گوینده و مجری ارشد شناخته شده ام. به 
گزارش ایسنا، او ادامه داد: مگر من از کار افتاده ام که برنامه ای ندارم؟! 
الحمدالله به لحاظ حراس��تی هیچ مش��کلی ندارم که بگویم ممنوع  
الفعالیت یا ممنوع التصویر هستم ولی چرایی این موضوع که برنامه 

ندارم را نمی دانم.

اولین دوره جش��نواره »هنر آزادی بخش« در بخش س��رودهای انقلابی و ضد امپریالیستی با محوریت 
هنرمندان��ی از گروه ه��ای مقاومت از اول تا شش��م اس��فند س��ال ۱۴۰۲ برگزار خواهد ش��د. کیوان 
امجدی��ان دبی��ر این جش��نواره توضیح داد: با توجه ب��ه در جریان بودن واقعه تاریخ س��از جنگ غزه و 
ضرورت نزدیک س��اختن اذهان مردم کش��ورهای مختلف دنیا به این حماس��ه بزرگ مردم فلسطین 
در مقاب��ل صهیونیس��ت های جنایت��کار، ایام ظه��ور حضرت ولیعص��ر )عج( فرص��ت مغتنمی برای 
برگزاری نخس��تین دوره این جش��نواره اس��ت. وی گفت: اگرچه برای برگزاری دور اول این جشنواره 
زم��ان بس��یار کمی داریم اما با مس��اعدت و همیاری بخش های مختلف فرهنگ��ی و هنری، کلید این 
کار که ش��اید بتوان آن را یک عملیات فرهنگی دانس��ت زده ش��ده اس��ت. اختتامیه این جشنواره نیز 
 پ��س از مشخص ش��دن نتایج داوری در آس��تانه نیمه ش��عبان و ظهور حضرت منجی )ع��ج( برگزار 

خواهد شد./مهر

رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی در نشست هم اندیشی سومین دوره هفته بزرگداشت حکیم نظامی، 
از نصب مجس��مه حکیم  نظامی در میدان ونک تهران خبر داد. محمود ش��الویی، رئیس انجمن آثار و 
مفاخر فرهنگی نیز با بیان اینکه دولت سیزدهم در بزرگداشت مفاخر فرهنگی اهتمام جدی  دارد، گفت: 
معرفی مفاخر فرهنگی کش��ورمان بخصوص برای نس��ل جوان از اهمیت فراوانی برخوردار است. لازم 
است در سطح جهانی مفاخری که در قلمرو فرهنگ و ادب فارسی شناخته می شوند، بیش از گذشته 
به جهانیان شناسانده شوند، نه فقط نام و نشان شان بلکه آنچه به عنوان محتوای فکر و اندیشه آنهاست. 
ش��الویی با اشاره به مجسمه نظامی که آماده شده است گفت: از سازمان زیباسازی و شهرداری انتظار 
می رود پیش از برگزاری هفته بزرگداش��ت نظامی این مجس��مه را در میدان ونک نصب کنند. آقای 
اس��ماعیلی )وزیر فرهنگ و ارش��اد اسلامی( اصرار داشتند این مجسمه در معرض دید و در مقابل دید 

مردم قرار بگیرد./ایسنا  

گالری س��هراب از ۱۵ دی پذیرای آثار هنرمندی می شود که تنها 
یک کلمه برای توصیف کنش هنری این روزهایش کافی اس��ت: 
»عشق«. هادی روش��ن ضمیر این بار در نمایشگاه »به عشقِ تو ز 
ج��ان برخیزم«، ۱9 اثر حجمی را که ب��ه لحاظ متریال و موضوع 
متفاوت از کارهای قبلی او هستند، مقابل دیدگان دوستداران هنر 
قرار خواهد داد. هادی روشن ضمیر سال ها است از نقاشی خط دور 
ش��ده و فقط و فقط به »عشق« می پردازد و مجسمه های برنزی و 
آهنی عشق را در حراج ها و نمایشگاه های داخلی و خارجی عرضه 
می کند. او با این حال برای اولین بار در این نمایشگاه، مجسمه هایی 
از جنس اس��تیلِ دست س��از ارائه کرده که این دست ساز بودن، به 
خاطر س��ختی این فلز و جانفرس��ا بودن اجرای آن، حایز اهمیت 
است. مبنای این آثار، همان کلمه عشق است که با توجه به تسلط 
روش��ن ضمیر بر خوشنویسی اکثر کارها بر پایه نستعلیق ساخته 
شده است؛ ضمن این که او در این نمایشگاه چند کار گرافیکی نیز بر 
پایه این کلمه ارائه کرده است که البته این آثار گرافیکی، نستعلیقِ 
صِرف نیستند. تمامی ۱9 مجسمه این نمایشگاه، جدید و مربوط 
به سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ هستند. هادی روشن ضمیر متولد ۱۰ 
شهریور ۱۳۵۱ در بجنورد است. وی از جمله هنرمندان نقاشی خط 
محسوب می شود که از انجمن خوشنویسان درجه ممتازی دریافت 
کرده است. رنگ ها در کارهایش ساده و عموما تک رنگ هستند و 
نس��تعلیق هایش را روی سطح سنگ هم اجرا می کند. به گزارش 

مهر، این نمایشگاه تا ۲۵ دی در گالری سهراب برپاست. 

انیمیش��ن کوت��اه »اس��طوره« ب��ه تهیه کنندگ��ی و کارگردانی 
سیدمصطفی حسینی به عنوان تازه ترین محصول مرکز فیلم جوان 
سوره با روایتی از جوانمردی سردار شهید قاسم سلیمانی اسطوره 
عصر معاصر و همزمان با س��الروز ش��هادت این بزرگ مرد تاریخ 
رونمایی شد. این انیمیشن کوتاه براساس شعری از سیدمصطفی 

حسینی و ایده ای از مهدی صالحی ساخته شده است./ایرنا 

محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی روز گذشته ۱۲ 
دی در حاشیه آیین پایانی ششمین جایزه پژوهش سال سینمای 
ایران درباره نگاه وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی نسبت به سینما 
اظهارداشت: اتفاق های خوبی در سینما افتاده است؛ سینمای ایران 
س��ال بی نظیری را به لحاظ میزان مخاطب و فروش و نیز کارهای 
زیرس��اختی که در حال انجام است، تجربه می کند. وی گفت: در 
آستانه رسیدن به 9۰۰ سالن سینما هستیم. آن هم در یک شرایط 
دشوار در طول دو سال و نیم اخیر بیش از ۳۰۰ سینما به مجموعه 
سینماهای کشور اضافه شده که این افتخار همه اهالی سینماست. 
اس��ماعیلی افزود: نگاه ما در سینما توسعه ای و گشایش است و با 
نگاه هایی که به دنبال محدودسازی سینما و کار هنری است حتما 
مخالفیم. وزی��ر فرهنگ گفت: در عین حال از اصحاب س��ینما و 
همه افراد خواسته ما این است که از دستاوردها حمایت کنند. در 
سینمای ایران، فیلم پویانمایی ما بالای ۵۰ میلیارد تومان فروخته 
است که داستان مذهبی دارد و مردم علاقه دارند و این ها مایه افتخار 
جامعه هنری ماست. اسماعیلی گفت: امیدوارم همه دلسوزان صنعت 
س��ینما و هنر سینما کنار هم باشند و با خوش خلقی و انعطاف به 
تعالی سینما کمک کنند. به گزارش ایرنا، وی در در خصوص نظارت 
در وزارت فرهنگ برای ورود برخی کارگردان ها بدون دانش سینما 
به عرصه فیلمسازی گفت: سازمان سینمایی بر ورود کارگردان ها و 
تهیه کننده ها نظارت دارد و اگر مش��کلی هست باید این سازمان و 

همکاران من در اینجا پاسخگوی این مسئله باشند.

س��ی و یکمین جشنواره فیلم های ایرانی در موزه هنرهای زیبای 
هیوستون آمریکا از ۱9 تا ۲7 ژانویه برگزار خواهد شد و »رکسانا« 
پرویز شهبازی، »آیه های زمینی« علیرضا خاتمی و علی عسگری، 
»اورکا« سحر مصیبی، »نس��خه ایرانی« مریم کشاورز، »انقلابی 
روی بوم« س��ارا نجومی و تیل شاودر و »آنیتا، گمشده در اخبار« 

بهزاد نعلبندی در این رویداد به نمایش در خواهند آمد./ایسنا

 »عشق« در گالری سهراب 

»اسطوره« منتشر شد 

 سینما توسعه می یابد 

سینمای ایران در آمریکا

 »آنا اوفلیا مورگویا« درگذشت

»جادوی اثر« در »خورشید«

سودابه آقاجانیان ممنوع التصویر نیست؛ اما به او اجرا هم نمی دهند! 

نصب مجسمه حکیم نظامی در میدان ونکسازهای موسیقی برای آزادی غزه کوک می شوند
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معاون وزیر صمت با بیان اینکه مافیای دارو ادعا نیست بلکه موثق 
اســت، گفت: به برخی از فعــالان این صنعت که منکر مافیا بودند 

گفتم اگر شک دارید در آینه نگاهی بندازید تا ببینید. 
محمدمهــدی برادران معــاون صنایع عمومــی وزارت صمت در 
گفت وگــوی تلویزیونی اظهار کرد: باندهایــی در داخل و خارج از 
کشــور برخلاف مصالح ملی در حوزه دارو فعال هستند و اقداماتی 
را انجام داده اند، به طوری که حتی یک سریال تلویزیونی بر مبنای 

پرونده های موجود ساخته شده است. 
وی گفت: این افراد در برخی موارد با ترویج واردات بی رویه و فشار 
بر مصرف کننده نهایی به دنبال منافع خود هستند و باید آن ها را از 

صنعت داروسازی جدا کرد. 
برادران افزود: دستگاه های نظارتی پرونده هایی را به صورت شفاف 
در خصوص مافیــای دارو ارائه کرده اند و نمی توان آن را انکار کرد، 
اصل نظارت به عهده ســازمان غذا و دارو اســت و ما هم خواهان 
تشدید نظارت ها بودیم، البته همین تشدید نظارت ها هم منجر به 
اعتراض برخی از افراد در این صنعت شــده است و با انکار موضوع 

تلاش دارند از نظارت ها بکاهند. 
وی ادامــه داد: مصادیقی که در خصوص مافیــای دارو وجود دارد 
صرفاً ادعا نیست بلکه برای برخی از آن ها پرونده هایی در قوه قضائیه 

تشکیل شده است و موضوع موثق است. 

معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: در ســال های گذشــته 
ردپای مافیای دارو را مشــاهده کرده ایم و حتی به برخی از فعالان 
این صنعت که منکر مافیا بودند گفتم اگر شک دارید در آینه نگاهی 

بندازید تا ببینید. 
به گزارش مهر؛ گفتنی است؛ در روزهای اخیر معاون صنایع عمومی 
وزارت صمت در گردهمایی سندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی 
گفته بود که نمی توانیم حرکات مافیایی را در حوزه دارو انکار کنیم 
و نبینیم، این اظهارات با واکنش های تندی از سوی برخی از فعالان 
صنعت داروسازی همراه شد و وجود مافیا در صنعت دارو را حرف 

بی ربط تعبیر کردند. 

مقام مســئول ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: مشــکل ورود 
کشتی های ایرانی به بنادر روسیه برطرف شد. 

حسین یونسی مدیرکل بنادر و دریانوردی گیلان، با اشاره اقدامات 
انجام شــده در حوزه بنادر اســتان گیلان اظهار کرد: طرح بندر 
گردشــگری چمخاله در دو فاز تعریف شــده است که فاز اول آن 
شامل احداث جاده دستری به طول ۸۰ متر، پل دسترسی به طول 
۳۵۲ متر، دو بازوی مج شکن و ۵ هکتار حوضچه آرامش است که تا 
یک ماه آینده به اتمام می رسد و در دهه فجر امسال به بهره برداری 

می رسد. 
وی افزود: در راستای سیاست های کلی توسعه دریا محور، زمینی 
به مســاحت ۲۰ هکتار برای توســعه گردشگری دریایی و احداث 
اسکله تفریحی، هتل، مارینا، رســتوران، سازه های آبی و خشکی 

برای سرمایه گذاری بخش خصوصی مشخص شده است. 
وی با اشــاره به عملکرد مجتمع بندری انزلی اضافه کرد: واردات 
مجتمع بندری انزلی طی ۹ ماهه امسال، یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
تن کالا از جمله غلات، روغن خام خوراکی، چوب و آهن آلات بود 

که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۵۵ درصد رشد داشته است. 
مدیــرکل بنادر و دریانوردی گیلان با یادآوری این که تخلیه روغن 
خام خوراکی ۲۸۹ درصد، غلات ۶۹ درصد و آهن آلات ۳۳ درصد 
رشــد داشته اســت، گفت: ۲۰۵ هزار تن کالا از جمله محصولات 
پتروشیمی و مصالح ساختمانی طی مدت مذکور از این بندر صادر 

شده است. 
یونسی با بیان اینکه تعداد ۵۴۲ فروند شناور تجاری طی این مدت 

وارد مجتمع بندری انزلی شده است: این میزان در مقایسه با مدت 
مشابه ســال قبل ۴۳ درصد رشد داشته است. از ابتدای امسال تا 
پایان آذرماه یک میلیــون و ۴۷۸ هزار تن انواع کالا در بندرانزلی 

تخلیه و بارگیری شد. 
وی یادآور شد: تفاهمنامه ساخت مخازن نگهداری روغن خوراکی 
بــه ارزش ۲۵۰ میلیارد تومان در آســتانه تحویل زمین و تجهیز 
کارگاه است. با امضای تفاهمنامه ساخت کارخانه کشتی سازی به 
ارزش ۱۴۰۰ میلیــارد تومان حدود ۶ هکتار زمین، برای راه اندازی 
یک خط تولید کشــتی و یک مرکز تعمیــر و نگهداری در اختیار 

طرف قرارداد قرار می گیرد. 
وی در ادامه با اشاره به چشم اندازی که برای بندر انزلی در کریدور 
شمال-جنوب تعریف شده است، گفت: به دنبال کاهش زمان حمل 
از ۳۵ تا ۵۰ روز به ۱۸ تا ۲۵ روز، ســاماندهی لجستیک و تسریع 
رویه های گمرکی هســتیم. همچنین در نشست با طرف روسی، 
مسائل مربوط به خطوط کشــتیرانی در بنادر مرور و مشکلات و 

موانع نوبت دهی کشتی های ایرانی و دریانوردان برطرف شد. 
وی با بیان اینکه بنادر شمالی ایران به مراتب بهتر از بنادر روسیه 
هستند، گفت: درحالی بندر انزلی از ظرفیت انبارش ۳۵۰ هزار تن 
کالا، ۱۷ اسکله و ظرفیت پهلوگیری ۱۵ کشتی برخوردار است که 

این امکانات در بنادر روسیه وجود ندارد. 
یونســی با اشــاره اقدامات انجام شــده برای فراهم شدن شرایط 
فعالت هــای ترانزیتی در بندر انزلی تصریح کــرد: اگرچه تراز آب 
دریا خزر، روزانه در حال کاهش اســت. اما با لایروبی به موقع این 

پدیده را مدیریت کرده ایم. درحالی که کشتی ها در بندر آستراخان 
نمی توانند با تمام ظرفیت بارگیری کنند. 

وی افزود: خط آنتنی که قرار بود با احداث آن بندر انزلی به شبکه 
ریلی متصل شود با مسائل زیست محیطی مواجه شده است و هم 
اکنون از ســوی معاونان وزیر راه و شهرسازی؛ مدیرعامل سازمان 
بنــادر و دریانوردی و مدیرعامل راه آهن در دســت پیگیری قرار 
دارد. در صورت اتصال بندر انزلی به راه آهن می توان از ۸۰ درصد 

ظرفیت ۱۰ میلیون تنی بندر انزلی استفاده بهینه داشت. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان گیلان همچنین با اشــاره به 
اقدامات انجام شــده برای رفع مشــکلات و موانع در بندر آستارا، 
اظهار کرد: دو پست اســکله در بندر آستارا وجود دارد و ظرفیت 
بندر آستارا معادل ۷۰۰ هزار تن است. همچنین آستارا تنها شهری 
است که مرز آبی، ریلی و دریایی با کشورهای همسایه دارد و همین 
مزیت رقابتی در حمل بار باعث شــده تا شــقوق ریلی و جاده ای 
نســبت به مود دریایی، جذابیت بیشتری نزد صاحبان کالا داشته 

باشند. 
به گزارش برنا؛ یونســی یادآور شــد: افزایش ظرفیت این بندر با 
ساخت و بهره از دو سیلوی ۹۵ هزار تنی، لایروبی بندر آستارا پس 
از ۱۲ سال که سال ۱۴۰۱ انجام شد، برق رسانی به کشتی ها طبق 
مقررات کنوانسیون مارپلٌ باهدف حفاظت از محیط زیست دریایی 
و آغاز عملیات لایروبی تالاب انزلی در راستای مسئولیت اجتماعی 
که برای اولین بار از مردادماه امسال آغاز شد، اقدامات قابل توجهی 

است که در دولت سیزدهم انجام شده است. 
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رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در مراسم افتتاحیه بازار نوآفرین 
در فرابورس اظهار کرد: گام هایی که در حوزه دستورالعمل شرکت های 
دانش بنیان برداشته شده، موجب تسریع روند پذیرش این شرکت ها 

در بازار سرمایه خواهد شد. 
مجید عشــقی، در مراسم افتتاحیه بازار نوآفرین که با حضور روح الله 
دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی رئیس جمهور، محمدعلی شیرازی 
مدیرعامــل فرابورس و روح الله ابوجعفری و عضو هیئت پذیرش بازار 
نوآفرین در محل فرابورس برگزار شد، از انجام اصلاحاتی در رویه ها و 
دستورالعمل های سازمان بورس و اوراق بهادار خبر داد و گفت: پیرو 
مباحثی که در جلسات مشترک بین معاونت علمی رئیس جمهوری 
با سازمان بورس و اوراق بهادار در حوزه اصلاح دستورالعمل پذیرش 
صورت گرفت، مقرر شد هیئت پذیرش جداگانه ای برای شرکت های 

دانش بنیان در نظر گرفته شود. 

< برگزاری سه جلسه هیئت پذیرش برای بازار نوآفرین
وی با تاکید بر این که ســه جلسه هیئت پذیرش ویژه بازار نوآفرین 
برگزار شــده، بیان داشــت: گام هایــی که در حوزه دســتورالعمل 
شــرکت های دانش بنیان برداشته شده، موجب تسریع روند پذیرش 

این شرکت ها خواهد شد. 
عشقی با بیان این که این هیئت پذیرش کاملا تخصصی و مسلط به 
امورسیستم دانش بنیان است، توضیح داد: برای بحث راه اندازی بازار 
نوآفرین جلسات متعددی با متخصصان این حوزه برگزار شده است. 

< بازی دو سر برد پذیرش شرکت های دانش بنیان
وی با اشــاره به این که عملیاتی که در بحث پذیرش شــرکت های 
دانش بنیان صورت می گیرد بازی دوســر برد میان بازار ســرمایه و 
شرکت های دانش بنیان است، تصریح کرد: هم بازار سرمایه به حضور 
این شــرکت ها نیاز دارد و هم این شرکت ها برای تامین مالی به بازار 

سرمایه نیاز دارند و حضور آن ها این زنجیره را تکمیل می کند. 

< افزایش سهم دانش بنیان ها
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه تاکید کرد: باید سرعت 
افزایش سهم شــرکت های دانش بنیان در بازار سرمایه بیشتر شود و 

اصلاحات قانونی نیز در همین راستا انجام شده است. 

< اعطای مجوز صندوق های سرمایه گذاری
عشــقی همچنین در ادامه این مراسم، گفت: همچنین اقداماتی در 
خصوص اعطای مجوز صندوق های ســرمایه گذاری به نهادهای مالی 

صورت گرفته است. 

< چشم انداز بازار نوآفرین برای ناشران و سرمایه گذاران
همچنین در ادامه این نشســت، روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون 
علمی رئیس جمهور در آیین افتتاحیه بازار نوآفرین فرابورس، اظهار 
کرد: راه اندازی بازار نوآفرین می تواند چشم انداز مناسبی را پیش روی 

ناشران و سرمایه گذاران قرار دهد. 
وی افزود: اگر مزیت های شرکت های دانش بنیان با اقتصاد سنتی ما 
یکی باشــد نیازی به راه اندازی چنین بازاری نیست، وقتی گام های 
موثری در این حوزه برداشته شده یعنی باید دیدگاه ویژه تری به این 

بخش داشته باشیم. 
معاون علمی رئیس جمهور گفت: ما به دنبال شرکت هایی هستیم که 
عملکردهای مثبت و اثرگذاری در سال ثبت کرده اند، این شرکت های 
دانش بنیان باید وارد بازار ســرمایه شوند و این در حالی است که تا 
پیش از این زمینه مناسبی برای ورود شرکت های دانش بنیان به بازار 

سرمایه وجود نداشت، اما اکنون این امر بهبود یافته است. 

< جذابیت بازار سرمایه برای دانش بنیان ها
دهقان گفت: بازار سرمایه باید برای شرکت های دانش بنیان جذابیت 
ایجاد کند تا این گونه شرکت ها با انگیزه بیشتری وارد این بازار شوند. 

وی تصریح کرد: از جمله جذابیت برای شــرکت های دانش بنیان در 
بازار فرابورس را می توان به راه اندازی بازار نوآفرین، ارزش گذاری دانش 

و فناوری نامشهود اشاره کرد. 

< مجوز ارزش گذاری دارایی های نامشهود
معاون علمی رئیس جمهور گفت: هیچ دستگاهی همراه تر و تسهیل 
کننده تر از وزارت اقتصاد نداشتیم که به بحث راه اندازی بازار مخصوص 
شرکت های دانش بنیان ورود کنند و در همین زمینه مجوزی تحت 
عنوان ارزش گذاری دارایی های نامشهود توسط وزیر اقتصاد و رئیس 

سازمان برنامه بودجه امضا شده است. 
دهقانی گفت: اکنون قریب به ۹۸ شرکت دانش بنیان در بازار بورس و 
فرابورس حضور دارند که این امر با توجه به همکاری سازمان بورس 
و اوراق بهادار و فرابورس با معاونت علمی رو به افزایش داشته است. 

وی تصریح کرد: یکی از موارد بحث مردمی ســازی اقتصاد است که 
یکی از مهم ترین شاخص های آن اقتصاد دانش بنیان است که مسیر 

آن نیز از بازار سرمایه می گذرد. 

< تامین مالی دانش بنیان ها از بازار سرمایه
افزون بر این، محمد علی شــیرازی، مدیرعامــل فرابورس در آیین 
افتتاحیه بازار نوآفرین فرابورس، اظهار کرد: اکنون اقتصاد دانش بنیان 
به عنوان یک صورت در اقتصاد مطرح است و در همین راستا یکی از 

منابع تامین مالی شرکت های دانش بنیان بازار سرمایه است. 
وی با بیان این که اکنون ۲۱ سکو برای تامین مالی شرکت های نوپا 
و دانش بنیان داریم که فعالیت این ســکوها از سال ۱۴۰۰ آغاز شده 
و رشــد خوبی هم داشــته اند به طوری که در ۹ ماهه سال جاری به 
۱۷۸۷ میلیارد تومان رسیده و پیش بینی می شود تا پایان سال، ۲هزار 
میلیارد تومان را رد کند، گفت: ۲۲ شــرکت در فرابورس عرضه اولیه 
سهام انجام داده اند و در حال حاضر دو شرکت دانش بنیان در مرحله 

IPO قرار دارند. 
شیرازی افزود: در حال حاضر ۲۱ صندوق PE و جسورانه با سرمایه 
۳۳۶۰ میلیــارد تومان در فرابورس وجود دارند و تا کنون ۹۰ درصد 
از مبالغ تأدیه شــده صندوق های PE و VC ســرمایه گذاری شده و 
شرکت هایی که در بازارهای فرابورس پذیرش شده اند ۳۱ درصد سهم 

اشتغال را به خودشان اختصاص داده اند. 
مدیرعامل فرابورس در خصوص بازار نوآفرین نیز گفت: این بازار ویژه 
پذیرش شــرکت ها در دو تابلو رشــد و دانش بنیان رونمایی می شود 
و مزایــای پذیرش این بازار همچون بازارهای اول و دوم اســت و از 
ویژگی هــای آن می توان به »بهره مندی از معافیت، افزایش آگاهی از 
برند شرکت، توثیق سهام، سهولت در تامین مالی از طریق ابزارهای 

نوآفرین« و... اشاره کرد. 
وی تصریح کــرد: در تابلو دانش بنیان شــرکت های »خلاق، فناور، 
دانش بنیان و شــرکت های فعال در حوزه اقتصاد دیجیتال« پذیرش 
می شوند و در تابلو رشد عمدتا شرکت های استارتاپی حضور دارند که 
حداقل ۱۰ میلیارد تومان و حداکثر ۵۰۰ میلیارد تومان برای آن ها در 
نظر گرفته شده و عمدتا ویژه حوزه استارتاپی است که باید چشم انداز 

روشنی از سودآوری داشته باشند. 

شــیرازی با بیان این که تا کنون دو شرکت دانش بنیان »مهر مام 
میهن، پویا« در بازار نوآفرین و یک شــرکت در بازار رشد پذیرش 
شده است، گفت: در ۹ ماهه امسال ۴۵۰ میلیارد تومان تأمین مالی 
از بســتر اوراق مالی اسلامی توسط سه شــرکت دانش بنیان انجام 

شده است. 

< مسیر موفقیت بازار نوآفرین
وی در پایــان موفقیت بــازار نوآفرین را نیازمند مســائلی همچون 
فرهنگســازی )در میان ناشران شــرکت های دانش بنیان، شفافیت، 
حاکمیت شرکتی، بهره مندی از مشاوران سرمایه گذاری و شراکت(، 
ایجاد مزایای ســرمایه گذاران، ایجاد مزایا برای ناشــران، تعریف زیر 

ساختارهای معاملاتی عنوان کرد. 

< اهمیت تجدید ارزیابی دارایی
محمد علی شــیرازی مدیرعامل فرابورس در زمینه تجدید ارزیابی 
دارایی شرکت ها گفت: به دلیل بروز تورم، کیفیت صورت های مالی و 
ترازنامه های شرکت ها وضعیت خوبی ندارد و نیاز به تجدید ارزیابی و 
به روزرسانی اطلاعات دارند تا کیفیت صورت های مالی ارتقا یابد، در 
آن صورت ارزش گذاری شرکت ها راحت تر و با شفافیت انجام می شود. 

< ارتقا ۶ شرکت از بازار پایه به بازار اصلی
وی افــزود: تاکنون ۶ شــرکت از بازار پایه به بازارهــای اصلی ارتقا 
پیدا کرده اند و حتی شــرکت هایی از بازار پایه که شرایط پذیرش در 
 تابلوی نوآفرین را داشــته باشند، با کسب شرایط می توانند وارد این 

تابلوها شوند. 
مدیرعامل فرابورس گفت: بازار نوآفرین دارای دو تابلوی دانش بنیان 
و رشــد است، شرکت های دانش بنیان و فناور که از معاونت علمی و 
فناوری رئیس جمهور و یا پردیس های نوآوری مجوز دارند، در تابلوی 
دانش بنیان پذیرش می شوند و شرکت های کوچک، متوسط و استارت 

آپ ها نیز در تابلوی رشد فرابورس پذیرش خواهند شد. 
شیرازی تصریح کرد: پذیرش شرکت های دانش بنیان و نوآور نسبت 
به سایر شرکت های معمولی آســانتر است و بدون صف پذیرش در 
تابلوهای دانش بنیان و رشد قرار می گیرند، همچنین در حال حاضر 

۱۰ شرکت دانش بنیان منتظر پذیرش در فرابورس هستند. 

< توسعه اقتصاد دانش بنیان ها از مسیر بازار سرمایه
همچنین ابوجعفری، عضو هیئت پذیرش بازار نوآفرین نیز در ادامه این 
مراسم، با اشاره به اینکه سازمان بورس و اوراق بهادار از سازمان هایی 
است که در حوزه توسعه اقتصاد دانش بنیان ها بسیار فعال و اثرگذار 
است، اظهار کرد: امسال سال مهار تورم و رشد تولید است که از محل 
فروش نفت و صنعت، رشد تولید داشتیم، اما در کنار رشد اقتصادی، 
کیفیت رشــد هم مهم است که این امر محقق نمی شود مگر با ورود 

شرکت های دانش بنیان و فناور که در حال محقق شدن است. 
مشــاور وزیر اقتصاد در امور دانش بنیان افزود: از بیست سال گذشته 
قوانین متنوع حمایتی زیادی ابلاغ شده که حاصل آن وجود نزدیک 
به ۹ هزار شرکت دانش بنیان است. هم چنین تا سال ۱۴۰۰ بر اساس 
برآوردهای صورت هــای مالی حدود ۳۲۱ هزار میلیارد تومان درآمد 
کل دانش بنیان ها بوده که چیزی حدود ۲ درصد کل تولید ناخالص 

داخلی است. 
وی تصریح کرد: در این زمینه باید نهادســازی شود که بازار نوآفرین 
هم در همین راســتا اســت و این اولین بار است که در بازار سرمایه 
یک هیئت پذیرش تخصصی ایجاد شــده و اتفاق بسیار خوبی است. 
در همه بازارهای دنیا نیز شرایط برای حضور دانش بنیان ها به همین 
ترتیب و مشابه بازار نوآفرین است، اما باید جذابیت ها را برای ورود این 

شرکت ها بیشتر کرد. 
به گزارش میزان؛ در پایان این مراســم، لوح تقدیر برای دو شــرکت 
دانش بنیــان »مهر مام میهن و پویا« که در بازار نوآفرین فرابورس به 

عنوان اولین شرکت ها پذیرش شدند، اهدا شد. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار: 

روند پذیرش شرکت های دانش بنیان 
در بازار سرمایه تسریع می شود

طلا و سکه

اتاق بازرگانی

خودرو

انرژی

سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: واقعیت 
این اســت کــه مســئله اصلی طلافروشــان 
مالیات نبود، بلکه الزاماتی بود که به واســطه 
برقرار   پیاده ســازی ســامانه جامع تجــارت 

شده بود. 
موحدی بکنظر سخنگوی سازمان امور مالیاتی 
در خصوص شایعات منتشر شده در بازار طلا، 
گفت: به نظر می رســد برای برخی افرادی که 
در یــک فضای غیر شــفاف، تاریک در جهت 
منافــع خود رفتار می کردند، ایجاد شــفافیت 
برای آن ها ســنگین آمده اســت و چه بســا 
بخشی از این شایعه سازی ها به واسطه شفاف 
شدن شــرایط مالیاتی باشد که در حال انجام 
است. بخشی از اتفاقات و شایعاتی که در چند 
روز گذشته رقم خورده اساساً هیچ ارتباطی به 

سازمان امور مالیاتی و مالیات ندارد. 
وی افزود: مالیات طلافروشان همان روال قبلی 
اســت و هیچ نرخ و پایه جدیدی برای مالیات 
طلافروشــان و سایر کســبه و مشاغل تعیین 

نشده است. 
موحدی بکنظر ادامه داد: آنچه اتفاق می افتد 
فاکتور کاغذی که طلافروش ها به خریدار ارائه 
می دادند، حالا قرار شده است که همان فاکتور 
به صورت الکترونیک در ســامانه مودیان هم 
ثبت شــود و اگر این اتفاق بیفتد آن شفافیتی 

که به دنبال آن هســتیم رقم می خورد یعنی 
مشــخص شــود چه میزان اصل طلاســت، 
چه میزان ســود و اجرت. همچنین مشخص 
می شــود که میزان مالیات بر ارزش افزوده که 
وضع می شــود بر کل طلا اعمال نشده و صرفاً 

بر اجرت و سود آن اعمال می شود. 
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتــی در پایان 
تاکید کرد: واقعیت این است که مسئله اصلی 
طلافروشــان مالیات نبود و مسئله اصلی شأن 
الزاماتی بود که به واســطه پیاده سازی سامانه 
جامع تجارت برقرار شــده بــود. در واقع یک 
ســری تکالیفی از آن ها خواسته شده بود که 
مربوط به مالیات و سامانه مودیان و پیاده سازی 

قانون پایانه های فروشگاهی نبوده است. 
به گزارش مهر؛ وی تاکید کرد: شایعاتی مبنی 
بر نــرخ ۲۵ درصد مالیات بر طــلا یا الزام به 
ثبت کــد ملی مصرف کننده و الــزام به ثبت 
همه ســرمایه طلای هر طلا فروش در سامانه 
مودیان درســت نیســت. مثلًا ســازمان امور 
مالیاتی هیچ برنامه ای برای دریافت مالیات ۲۵ 
درصد از افراد و خریداران ندارد. باز هم تاکید 
می کنم در طرح مالیات بر عایدی سرمایه هم 
دریافــت چنین مالیاتی از افراد عادی و صنف 
طلافروشــان مدنظر نیست. بلکه هدف سفته 

بازی و دلالی و سوداگری مورد نظر هستند.

عضو اتــاق بازرگانی ایران و عراق گفت: تصویب 
قانــون جدید خریــد و فــروش ارز در عراق و 
محدودیت هــای اعلام شــده به معنــای پایان 
مبادلات یا ایجاد مشــکل در تجــارت ما با این 
کشور نیست.  حمید حسینی، عضو هیئت رئیسه 
اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق در واکنش 
به تصویب قانون جدید خریــد و فروش ارز در 
عراق اظهار داشــت: محدودیت های ایجاد شده 
پس از تصویب ایــن قانون به هیچ عنوان اتفاق 
جدید و کم سابقه ای نیست و پیش از این هم به 
نوعی دیگر وجود داشته؛ البته این قانون تا حدی 
خرید و فروش ارز در این کشور را سخت تر کرده 
که طبیعتا بر روند مبادلات تجاری و بین المللی 
تاثیرگذار خواهد بود. این محدودیت ها شباهت 
زیــادی به قوانین خرید و فروش ارز در کشــور 
خودمان دارد و نمی توان آن را ممنوعیت کامل 
مبادلات ارزی دانست.  وی به تبعات اجرای این 
قانون در روند مبــادلات ارزی تجار و بازرگانان 
ایرانی با عراق اشــاره کرد و گفت: مطمئنا اتفاق 
خاصی در این روند نخواهد افتاد به خصوص در 
کشوری مثل عراق که می توان این چنین مسائل 
را به راحتی حل و فصل کرد. البته شاید برای یک 
دوره مقطعــی و کوتاه، هزینه صادرات و واردات 
اندکی افزایش یابد و روند کار کمی با ریســک 
بالاتر مواجه شود، اما بعید است مشکل زیادی در 
تبادلات تجاری ایجاد شود.  این فعال اقتصادی 
با اشاره به جریانات و اتفاقات سیاسی منطقه و 
تاثیر آن بر محدودیت های مشابه افزود: این قبیل 
مســائل بطور کلی به شرایط سیاسی و روابط و 
تنش های منطقه ای ارتبــاط دارد، به ویژه آنکه 
عراق همواره تحت فشــار آمریکاست و باید در 

بسیاری از مواقع به خواسته های آمریکا تن دهد.  
حسینی با اظهار امیدواری به ادامه روند مطلوب 
تبادلات ارزی و تجــاری ایران و عراق ادامه داد: 
کشــور عراق به گونه ای است که هنوز بسیاری 
از مردم تمایل ندارند از طریق شبکه های مالی و 
بانکی و یا ال سی و این قبیل روش ها به انتقال 
و خرید و فروش ارز بپردازند و هنوز صرافی های 
عراق به عنوان اصلی ترین عامل تبادلات ارزی در 
این کشــور به حساب می آیند.  وی خاطرنشان 
کرد: با توجه به شرایط عراق، همیشه برای خرید 
و فروش ارز در این کشــور راهی وجود داشــته 
و دارد و ایران هــم می تواند از طرق مختلف به 
تبادلات تجاری خود با این کشــور ادامه دهد. 
بی تردید این بــار هم با وجــود تصویب قانون 
جدید در این کشــور، پنجره ای برای مبادلات 
ارزی ایران و عراق باز اســت و باید از این طریق 
به روند صادرات ادامه داد.  عضو اتاق مشــترک 
بازرگانی ایران و عراق اظهار داشت: معتقدم که 
تجــار و بازرگانان ایران نباید بیش از حد درگیر 
تبعات قانون جدید دولت عراق باشــند، چراکه 
کشــورهای دیگری مثل روسیه، سوریه، ونزوئلا 
و... هم با چنین مشــکلاتی مواجه هستند اما با 
راهکارهای مختلف توانسته اند آن را حل کنند. 
در واقع این مســئله به معنای این نیست که از 
فردا دیگر هیچ دلاری در عراق وجود ندارد و ارز 
در این کشور پیدا نمی شود.  به گزارش تسنیم؛ 
حسینی در پایان اظهار داشت: به نظر من دولت 
و بانک مرکزی می توانند با حمایت بیشتر و ارائه 
راهکار در روند صادرات و تبادلات ارزی با عراق 
گام موثری در این خصوص بردارند و موانع اندک 

احتمالی را با رایزنی مرتفع کنند. 

حواله داران شــرکت مدیران خــودرو در مقابل 
ساختمان شورای رقابت تجمع کردند و خواستار 
بازگشــت مبالــغ اضافه دریافتی توســط این 

خودروساز مونتاژی شدند. 
اعتراض کنندگان با در دســت داشتن بنرهایی 
خواســتار برخورد با شــرکت مدیران خودرو و 
بازگرداندن مبالغ اضافی و غیرقانونی اخذ شده 
توسط این شــرکت شدند. بر اســاس مصوبه 
۵۹۴ امســال شــورای رقابت که ۲۱ مرداد ماه 
به تصویب رســید، اجرای مصوبات این شــورا 
درباره قیمت خودروهای مونتاژی از ۱۱ بهمن 
ماه ســال گذشته لازم الاجرا اعلام شد از این رو 
این حواله داران خواستار دریافت مبالغ اضافی و 
غیر قانونی که توســط این شرکت از خریداران 
صــورت گرفته بود، شــدند.  اعتراض کنندگان 
خواستار آن شدند تا دیوان عدالت با رد دعوی 
واهی مدیران خودرو، حق پایمال شده خریداران 
متضرر را مــورد حمایت قرار دهند.  همچنین 
شــرکت کنندگان در این تجمــع اعتراضی از 
رئیس جمهور درخواســت کردند تا شرکت های 
خودروساز را که آشکارا تخلف کرده اند و نسبت 

به مصوبات شــورای رقابت بی تفاوت بوده اند را 
جریمه کند و آن ها را مجبور به جبران خسارت 
و پرداخت مابه التفاوت به مشتریان متضرر کند. 
برپایه این گــزارش، تجمع کنندگان بنرهایی با 
عناویــن »طبق مصوبــه ۵۴۳ مورخ ۱۱ بهمن 
۱۴۰۱ شــورای رقابــت، خودروســازان حق 
فروش محصولات، بدون مصوبه قیمتی شــورا 
را نخواهند داشت«، »خواسته ما، عودتِ مبالغِ 
غیرقانونیِ اضافه اســت«، »ســازمان تعزیرات 
به دادمالباختگان برســید«، »مطالبه همگانی/ 
پاســکاری اداری، ضرر هنگفت مشتری جواب 

اعتماد است« در دست داشتند. 
به گزارش ایرنا، حواله داران خودروهای مونتاژی 
پیش از این پنج مرتبــه دیگر نیز تجمع کرده 
بودنــد که ۲ بار در مقابل وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت، یک بــار دیگر مقابل ســاختمان 
شورای رقابت، یک بار مقابل اداره کل تعزیرات 
حکومتی اســتان تهران و یک بار مقابل دیوان 
عدالت بود. آنان خواستار برخورد با گران فروشی 
خودروسازان و بازگشت مبالغ غیرقانونی اضافه 

دریافت شده توسط خودروسازان هستند. 

هنگامی که مسئولان صنعت نفت دولت سیزدهم 
خودخواسته تولید را کاهش دادند به آن ها هشدار 
داده شد که بازگشت تولید نیازمند هزینه هنگفتی 
است؛ با این حال بخشی از کاهش تولید در دولت 
جدید جبران شــد.  در فضــای مجازی مطلبی 
مبنی بر اینکه در حال حاضر نسبت به دوران اوج 
تولید نفت در قبل از تحریم ها حدود ۷۰۰ هزار 
بشکه در روز افت تولید داریم که با احتساب هر 
بشکه ۸۰ دلار، کشور تقریباً با کاهش درآمدی 
حدود ۲۰ میلیارد دلار روبرو شده است دست به 
دست می شود که عامل این زیان را وزارت نفت 
اعــلام کرده اند.  این در حالیســت که ایران در 
سال ۹۶ و قبل از تحریم ها روزانه ۴ میلیون بشکه 
نفت تولید می کرد که پس از اعمال تحریم های 
سخت گیرانه از ســوی ترامپ در سال ۹۷ این 
میزان تولید نفت به شدت کاهش یافت تا جایی 
که تولید نفت ایران به ۲.۵ میلیون بشکه در روز 
رسید یعنی کاهشــی حدود ۱.۵ میلیون بشکه 

در روز.  زمانی که مســئولان سابق وزارت نفت 
تصمیم به کاهش تولید و جمع کردن برخی از 
دکل های نفتی گرفتند کارشناسان ارشد صنعت 
نفت این هشدار را داده بودند که بستن چاه های 
نفت می تواند ضررهای هنگفتی را برای کشــور 
داشته باشد به طوریکه بازگشت به همین میزان 
تولید نیازمند میلیاردها دلار است.  اگر بخواهیم 
همین کاهش تولید را بــا قیمت نفت ۸۰ دلار 
محاسبه کنیم روزانه ۱۲۰ میلیون دلار به خاطر 
کاهش نفت به کشور خسارت وارد شد.  اکنون با 
گذشت نزدیک به ۵ سال با وجود آنکه تحریم ها 
به قوت خود ادامه دارند اما دولت سیزدهم سعی 
کرده اســت تولید نفت را افزایش دهد و به گواه 
آمارهای رسمی اوپک تولید نفت به ۳.۴ میلیون 
بشکه رسیده است.  به گزارش مهر؛ این موضوع 
نشان می دهد مســئولان صنعت نفت در دولت 
سیزدهم سعی داشته اند بخشی از خسارت ایجاد 

شده را جبران کنند.

جلوگیری از سوداگری بازار طلا، با سامانه جامع تجارت

مشکلی با تصویب قانون جدید ارز در عراق نداریم

تجمع حواله داران مدیران خودرو مقابل شورای رقابت

کتمان واقعیت؛ وقتی افزایش تولید نفت در دولت سیزدهم دیده نمی شود 

مشکل ورود کشتی های ایرانی به بنادر روسیه برطرف شد

مافیای دارو واقعی است

تشکیل پرونده مافیای دارو در قوه قضائیه


